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BAŞKANIN KALEMİNDEN

Hasan Küçükkurt
İZSİAD Yönetim Kurulu Başkanı

Değerli İZSİAD’lılar,

İZSİAD dergimizin 2023 yılı ikinci sayısı ile tekrar karşınızdayız. 
Geçen sayımızı hazırlanırken seçime giden bir Türkiye vardı, bu 
sayımızda ise seçimi geride bırakmış, ekonomide yeni bir döneme 
girmiş bir Türkiye var. 3 aylık periyotlarla çıkardığımız bu dergimizi 
sizlere her sunduğumuzda Türkiye’de gündem neredeyse tamamen 
değişmiş oluyor. Diliyor ve umuyorum ki bundan sonraki sayılarda 
rayına oturmuş, ilkeleri belli, hedefi apaçık görünen bir Türkiye’nin 
bu yolculuğunda attıkları adımları yazma, onları haberleştirme, bu 
satırlardan sizlere değerlendirmelerimi sunma şansı yakalarım.

Evet, seçimleri geride bıraktık ve sandıktan mevcut iktidarın devamı 
kararı çıktı. Ülkemize, toplumumuza, hepimize hayırlı olsun. 
Seçimlerden sonra oluşturulan yeni kabinede Maliye ve Hazine 
Bakanı olarak reel ekonomi politikalarından yana olan tavrını 
bildiğimiz Mehmet Şimşek’in atanması, Merkez Bankası’nın başına 
liyakatini tartışamayacağımız Hafize Gaye Erkan’ın getirilmesi 
iş dünyası olarak rasyonel ekonomi politikasında bir dönüşümün 
habercisi olarak algılandı. Akabinde Mehmet Şimşek’in yapmış 
olduğu rasyonel zemin’e dönüş açıklaması, uzun süredir sürdürülen 
“Faiz sebep, enflasyon netice” ilkesine dayanan, düşük faiz ile 
tüketimin arttırılarak enflasyon ile beraber büyümeyi hedefleyen 
ekonomi yönetimi anlayışının terk edileceğinin ilk adımı olarak 
değerlendirildi. 
İş dünyası olarak, ekonomistler olarak uzun süredir bu politikanın 



3

BAŞKANIN KALEMİNDEN

terk edilerek Ortodoks diye tabir edilen rasyonel 
ekonomi politikalarına dönüşü savunduk, her 
platformda dillendirdik. Bu anlamda yeni ekonomi 
yönetimini de yeni ekonomi politikasını da olumlu 
bulduğumu belirtmek isterim.

Değerli İZSİAD’lılar,
Gelinen noktada, 27 ay sonra ilk kez faiz artışının 
yapılmış olması, döviz satışı yapılarak kurlarının 
baskılanmasının terk edilmesi rasyonel zemine 
dönüşte atılmış ilk adımlar olarak öne çıktı. 
Bu anlamda bu politikanın sürmesi, parasal 
sıkılaşmaya geçilmesi Türkiye’nin enflasyon ile 
mücadelesinde çok büyük önem arz ediyor. 
Küresel anlamda enflasyon ile mücadelede başta 
ABD olmak üzere tüm ülkeler faiz artışı ve parasal 
sıkılaşma yaparken biz dünyadan ayrışarak farklı 
bir politika izledik. Görünen o ki ABD Merkez 
Bankası FED son faiz artışlarını konuşuyor, belki 
de yatay bir faiz dönemine geçerken biz yine 
dünyadan ayrışarak, geç ama bu sefer doğru bir 
politika ile, parasal sıkılaşmaya başlıyoruz. Bu 
durumu, dünyada parasal sıkılaşma sona ererken, 
TL’nin olması gerektiği seviyeye gelmesiyle, 

Türkiye’nin ihtiyacı olan dövize ulaşmada daha 
kolay bir döneme gireceğimiz şeklinde de 
okuyabiliriz. 
Bu noktada değerli ekonomistler, iktisatçılar yeni 
dönemi tartışacaktır, değerlendirecektir, bizler de 
takip edeceğiz. 

Sevgili İZSİAD’lılar, 
Bu süreçte elbette acı reçeteler de gelmeye 
başladı, geliyor. Ek MTV, Kurumlar Vergisi’nde artış, 
bu satırları kaleme alırken gelen KDV oranlarının 
yüzde 18’den 20’ye çıkarılması gibi düzenlemeler 
işverenden çalışanına, emeklisine kadar hepimizi 
doğrudan etkiliyor. Tüm bunlar gösteriyor ki 2023 
yılı hatta 2024 yılının özellikle ilk yarısı Türkiye 
için zorlu geçecek. Bu süreçte hem hane halkı 
bütçelerimizde hem de firma hesaplarında 
tasarrufu öne çıkaran sıkı bir yaklaşım göstermek 
büyük önem taşıyor. Sözlerime burada son verirken 
geçmiş Kurban Bayramı’nızı kutluyor, keyifli bir yaz 
dönemi geçirmenizi temenni ediyorum. 
Müreffeh, huzurlu ve zenginleşen Türkiye 
hayalimizi koruyarak bu yolda çalışmaya devam 
edelim.
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İzmir Sanayici ve İş İnsanları Der-
neği, (İZSİAD) “Kurumlara Yöne-
lik Siber Saldırılar ve Alınabilecek 
Önlemler” başlığıyla bir siber 
güvenlik semineri düzenledi. AR-
YOM Yazılım katkılarıyla düzen-
lenen seminerde Siber Suçlarla 
Mücadele Şube Müdürlüğünden 
Adli Bilişim Büro Memuru Onur 
Durukan ve ARYOM Yazılım Siber 
Güvenlik ve Yönetim Sistemleri 
Danışmanı Prof. Erdem Uluğ bi-
rer sunum gerçekleştirdi. 
Siber saldırı örneklerinin ve yön-
temlerinin paylaşıldığı seminerde 
firmaların bu konuda profesyo-
nel destek alması ve çalışanlarını 
olası saldırılara karşı bilgi sahibi 
yapması gerektiği vurgulandı. 

“Siber güvenlik önlemleri şart”
Tepekule Kongre Merkezi’nde 
yapılan toplantının açılışında 
konuşan İZSİAD Yönetim Ku-
rulu Başkanı Hasan Küçükkurt, 
özellikle pandemi ile beraber 
kurumlarda ve şirketlerde diji-
talleşmenin çok büyük bir ivme 
kazandığını söyleyerek, buna 
bağlı olarak siber güvenlik 
problemlerinin de aynı oranda 
arttığını vurguladı. Kurumların 
dijitalleşme yolculuğunda ihmal 
etmemesi gereken siber güven-
lik konusunda Emniyet Müdür-
lüğü Siber Suçlarla Mücadele 
Müdürlüğü’nden bir eğitim tale-
binde bulunduklarını ifade eden 
İZSİAD Başkanı Küçükkurt, “Bu 

İZSİAD’dan Siber Güvenlik Semineri
Siber güvenlik için önce çalışan 

eğitimi gerekiyor

BİZDEN HABERLER

HasanHasan
KüçükkurtKüçükkurt
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kapsamda Adli Bilişim Büro Amiri 
Komiser Mustafa Yersiz’e katkı-
larından, sunumu gerçekleştiren 
Adli Bilişim Büro Memuru Onur 
Durukan’a sunumundan dolayı 
teşekkür ediyorum” dedi. AR-
YOM Yazalım katkılarıyla orga-
nize ettikleri bu seminerde konu-
nun bilimsel yönüne de bakmak 
istediklerini söyleyen Küçükkurt, 
“ARYOM Yazılım Siber Güvenlik 
ve Yönetim Sistemleri Danışmanı 
Prof. Erdem Uluğ da bize alma-
mız gereken önlemleri bilimsel 
veriler ışığında paylaştı. Kendi-
sine ve katkılarından dolayı AR-
YOM Yazılım’a da teşekkür edi-
yorum” diye konuştu.

Destek almak şart
Sunumda Siber Suçlarla Mü-
cadele Şube Müdürlüğünden 
Adli Bilişim Büro Memuru Onur 
Durukan, yürüttükleri soruştur-
malardan örnekler ve sahada 
sıklıkla gördükleri siber saldırı 
yöntemlerini İZSİAD üyeleri ile 

paylaştı. ARYOM Yazılım Siber 
Güvenlik ve Yönetim Sistemleri 
Danışmanı Prof. Erdem Uluğ ise 
hackleme yöntemlerini ve bun-
lardan korunma yollarını İZSİAD 
üyelerine anlattı. Donanımsal ve 
yazılımsal önlemlerin alınabi-
leceğini, çok pahalıdan hesaplı 
yöntemlere başvurulabileceğini 

söyleyen Prof. Uluğ, “Ancak ça-
lışanınız neyi açmaması gerek-
tiğini, neye tıklamaması gerek-
tiğini sezemiyorsa, bunu doğru 
tahlil edemiyorsa, istediğiniz ka-
dar yatırım yapın, saldırıya açık-
sınız. Öncelikle çalışan eğitimi ve 
bu konuda profesyonel kuruluş-
lardan destek almak şart” dedi. 

BİZDEN HABERLER

Onur Onur 
DurukanDurukan

Erdem Erdem 
UluğUluğ



8

İzmir Sanayi ve İş İnsanları Der-
neği (İZSİAD) Ahmed Adnan 
Saygun Sanat Merkezi’nde An-
takya Medeniyetler Korosu Kon-
seri düzenledi. Depremde haya-
tını kaybeden 7 koro üyesi anısına 
düzenlenen gecede, depremin 
acıları bir kez daha paylaşıldı. 
Koro Şefi Yılmaz Özfırat deprem 
sonrasında ve halen bölgeden 
elini çekmeyen İZSİAD’a teşekkür 
etti. 
Anadolu’nun farklı ezgilerini İz-
mirlilerle buluşturan Antakya Me-
deniyetler Korosu salondan büyük 
alkış alırken, konser hep birlikte 
ayakta söylenen İzmir Marşı ile 
sona erdi. Konsere İzmir Büyük-
şehir Belediye Başkan Yardım-
cısı Mustafa Özuslu, Ege Bölgesi 
Sanayi Odası Meclis Başkanı İb-

rahim Gökçüoğlu ile STK başkan-
ları, İZSİAD üyeleri ve davetliler 
katıldı.
Konser öncesi konuşan İZSİAD 
Yönetim Kurulu Başkanı Hasan 
Küçükkurt, depremde on binlerce 
insanımızı kaybettiklerini belirte-
rek, Antakya Medeniyetler Koro-
su’nun da 7 canını yitirdiğini, bu-
gün bu konserin bu canlar anısına 
düzenlediğini söyledi. 

Birlik ve beraberliğin simgesi
Antakya gibi farklılıkları bir kusur 
değil zenginlik olarak gören ka-
dim kentimiz İzmir’de deprem-
de canlarını yitiren Koro üyeleri 
Mehmet Özdemir, Gizem Dön-
mez, Hakan Samsunlu, Pınar 
Aksoy, Fatma Çevik, Müge Mi-
maroğlu Ahmet Fehmi Ayaz rah-

İZSİAD’dan Antakya Medeniyetler Korosu konseri

İZSİAD depremin yaralarını
sarmaya devam ediyor

BİZDEN HABERLER

HasanHasan
KüçükkurtKüçükkurt
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metle andığını dile getiren Kü-
çükkurt, “Huzur içinde uyusunlar, 
toprakları bol olsun, Allah rahmet 
eylesin. Anıları, Anadolu Medeni-
yetler Korosu’nun ezgilerinde ve 
bu tınıları yüreklerinde hisseden 
bizlerin kalplerinde yaşayacak. 
Farklı dinlerden, kültürlerden, 
inançlardan olan üyelerin bir ara-
ya gelerek oluşturdukları, ülkemi-
zin hemen hemen tüm renklerini, 
tüm değerlerini yansıtan Antakya 
Medeniyetler Korosu, oluşturduğu 
bu farklı renklerden yapıyla Tür-
kiye Cumhuriyeti’nin yüz akı olan 
bir beraberliğin simgesidir. Ayrıca 
bu anlamlı organizasyona verdiği 
desteklerden dolayı İzmir Büyük-
şehir Belediyesi'ne, Polyak Eynez 
firmasına ve siz değerli konuklara 
en içten teşekkürlerimi sunuyo-
rum” diye konuştu. 
Antakya Medeniyetler Korosu Şefi 
Yılmaz Özfırat ise deprem sonra-
sında ve halen İZSİAD’ın bölgeye 
yaptığı yardım ve destekler için 
teşekkür etti. Deprem sonrası İz-
mir’e geldiğini ve İzmirlilerin ken-
disine destek olduğunu vurgu-
layan Özfırat, en zor günlerinde 
Antakya gibi kadim ve hoşgörü 
kenti olan İzmir’in kendilerini yal-
nız bırakmadığını bunun kendileri 
için çok özel bir önemi olduğunu 
kaydetti 
Konuşmaların ardından Antakya 

Medeniyetler Korosu’na teşekkür 
plaketi ve çiçek takdim edilirken, 
geceni sponsorlarından Polyak 
Eynez firmasına da teşekkür pla-
keti verildi. 
Anadolu’nun farklı coğrafyalarına 

ait türkü ve şarkıların söylendiği, 
zaman zaman Koro Şefi Yılmaz 
Özfırat’ın fıkraları ile renklenen 
konser, hep bir ağızdan ayakta 
söylenen İzmir Marşı ile alkışlar 
eşliğinde sona erdi.

BİZDEN HABERLER
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Sosyal sorumluluk projelerin-
de her zaman en önde yer alan 
İzmir Sanayici ve İş İnsanları 
Derneği (İZSİAD) iyilik peşinde 
koşmaya devam ediyor. Mara-
ton İzmir 2023 koşusuna katıla-
rak Çağdaş Yaşamı Destekleme 
Derneği (ÇYDD) adına üniversite 
öğrencilerine burs bağışı topla-
yan İZSİAD üyeleri, yarınlar için 
ter döktüler. Maraton İzmir’e 
İZSİAD Yönetim Kurulu Başkanı 
Hasan Küçükkurt, İZSİAD Başkan 
Yardımcısı Ali Talak, İZSİAD Yö-
netim Kurulu Üyeleri Edip Güler 
ve Kenan Mazıcı katılırken, ÇYDD 
Yöneticileri de koşuda yer aldılar. 

Geçen yıl en fazla bağış toplayan 
STK’lardan biri olan İZSİAD bu yıl 
da 20 Mayıs tarihine kadar süre-
cek olan bağış kampanyasında 
yine şampiyon olmayı hedefler-
ken, İZSİAD adına projeyi koor-
dine eden İZSİAD Yönetim Kurulu 
Başkan Yardımcısı Ali Talak, ge-
leceğimiz olan genç kuşakların 
eğitimi için çalışmaya devam 
edeceklerini söyledi. 

ÇYDD ile öğrencilere ulaştırıla-
cak
İZSİAD Yönetim Kurulu Başkan-
ları Hasan Küçükkurt ve yönetim 
kurulu üyeleri ile birlikte bu yıl 
Cumhuriyetimizin 100. Yılı anısına  
koştuklarını dile getiren Talak, 
geçen sene olduğu gibi bu sene 
de Çağdaş Yaşamı Destekleme 
Derneği adına bağış topladık-
larını belirtti. Bağışlar ile birlikte 
bu yılda birçok öğrenciye burs 
imkanı sağlamayı hedefledikle-

rini anlatan Talak, “Çünkü aydın-
lık bir geleceğin ancak eğitimle 
mümkün olabileceğine inanıyo-
ruz. Geçen sene topladığımız ba-
ğışlarla ihtiyaç sahibi üniversite 
öğrencilerine Çağdaş Yaşamı 
Destekleme Derneği aracılığıyla 

bilgisayar satın alıp teslim etmiş-
tik. Bu yılda Burs fonu için bağış 
topluyoruz. Kazandıkları bu top-
lumla paylaşmayı bilen İZSİAD 
üyelerinin bu yıl da rekor bağışa 
imza atacaklarından hiç şüphem 
yok” dedi. 

İZSİAD iyilik peşinde koşmaya devam ediyor 

Maraton İzmir’de yarınlar 
için koştular 

BİZDEN HABERLER
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İzmir Sanayici ve İş İnsanları Derneği (İZSİAD) Ma-
raton İzmir 2023 koşusuna katılarak Çağdaş Yaşamı 
Destekleme Derneği (ÇYDD) adına bağış topladı. 
Toplam 3 milyon 840 bin TL bağışın toplandığı or-
ganizasyonda Çağdaş Yaşamı Destekleme Derne-
ği, 978 bin TL bağışla STK’lar arasında birinci sırada 
yer alırken, ÇYDD adına bağış toplayan İZSİAD, 202 
bin TL’lik pay ile ÇYDD bağışçıları arasında birinci 
sırada yer aldı. 
Bornova Anadolu Lisesi Eğitim Vakfı’nın 492 bin TL 
bağışla ikinci, Türk Eğitim Vakfı 450 bin TL bağışla 
en çok bağış toplayan sivil toplum kuruluşları sıra-
lamasında ilk 3 de yer aldı. 

Talak’tan diğer STK’lara iyilik yarışı daveti
İZSİAD Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı Ali Talak, 
Maraton İzmir’in ve diğer koşu organizasyonlarının 
sosyal sorumluluk projelerinin desteklenmesi adına 
büyük bir fırsat ve sinerji yarattığını söyleyerek, İZSİ-
AD olarak iki yıldır ÇYDD adına bağış toplayarak ih-
tiyaç sahibi üniversite öğrencilerine bilgisayar temin 
ettiklerini vurguladı.
Bu yıl da İZSİAD olarak Maraton İzmir’e katıldıklarını 
ifade eden Talak, “Başkanımız Hasan Küçükkurt ve 
üyelerimizile beraber bu yıl yine iyilik peşinde koştuk. 
Önümüzdeki yıl da bu organizasyona katılarak 

topladığımız bağış miktarını büyütme hedefinde 
olacağız. Diğer iş dünyası STK’larını da bu organi-
zasyona katılmaya, bizimle kazananın ihtiyaç sahi-
bi öğrencilerin olacağı bir rekabete girmeye davet 
ediyorum. İyilikte yarışalım” diye konuştu. 

İyilik Peşinde Koşan İZSİAD bu yıl da bağış rekortmeni

İZSİAD Maraton İzmir’de yine 
bağış rekoru kırdı
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Seçimlerden sonra iş başına 
gelen Hazine ve Maliye Bakanı 
Mehmet Şimşek ve Merkez Ban-
kası Başkanı Hafize Gaye Erkan 
isimleri, yeni ekonomi po-
litikasının ön habercisiydi. 
Sonrasında yapılan açık-
lamalar ve akabinde tam 
27 ay sonra Merkez Ban-
kası’nın faiz arttırımına 
gitmiş olması ekonomide 
rasyonel zemine, Orto-
doks politikalara dönüş 
olarak yorumlandı. 
Bu süreçte hem ekono-
mistler, iktisatçılar hem 
de iş dünyasının önde 
gelen isimleri ve iş dün-
yası STK’ları her fırsatta 
ekonomi biliminin gerek-
tirdiği politikaların uygu-
lanarak, küresel anlam-

da enflasyonla mücadele eden 
ülkeler gibi, Türkiye’nin de sıkı 
para politikası enstrümanlarını 
kullanması gerektiğini ifade etti-

ler. Ancak ‘faiz sebep, enflasyon 
sonuç’ düsturuna dayanan Tür-
kiye’ye özgü politika, enflasyonla 
beraber, tüketimin körüklenerek 

Rasyonel zemin, Ortodoks yöntemler:
Yeni Ekonomi Politikası

Haber: Alpay Sönmez
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büyümeyi öngören bir anlayışla 
yürütüldü. Enflasyon olan her ül-
kede o ülkenin para birimi, özel-
likle dolar ve Euro karşısında, o 
oranda değer kaybeder. 
Ancak Türkiye’de yüksek enf-
lasyon olmasına rağmen döviz, 
suni bir şekilde, Merkez Bankası 
rezervlerindeki dövizlerin satıl-
masıyla baskılandı. Bunun so-
nucunda ihracatçının üretim 
maliyetleri enflasyon yüzün-
den artarken, sattığı ürün 
karşılığında aldığı döviz geli-
rinin alım gücü ise sabit kaldı. 
Bu da ihracatçının karlılığını 
düşürdü ve Türkiye’nin ihra-
cat rakamı düşmeye başladı. 
Cari açık noktasında ihraca-
ta bağımlı olan Türkiye’nin 
cari açığı da hızla büyüdü. Bu 
süreçte Merkez Bankası’nın 
dövizi baskılamak için döviz 
satışı yapamaz hale gelmesi, 
rezervlerinin eksiye düşmesi, 
seçimlerden sonra bu politi-
kanın, iktidarı kim kazanırsa 
kazansın, sürdürülemeyeceği 
ve tüm ülkenin acı reçete ile 
karşılaşacağı ifade edildi. 

Geldiğimiz noktada bu tespitle-
rin doğru olduğunu gördük. 
Yeni ekonomi yönetimi önce faiz 
arttırımına giderek sıkılaşmaya 
başlayacağını ifade etti, döviz 
baskılamasının da durdurulması 
ile dolar bir anda 20 liralardan 
26 liralara çıktı. İhracatçıların 
beklentisi de zaten bu seviyeler-
di. 

Tüm bunlar sürerken ortodoks 
politikalara dönüşün sancılarını 
yaşanırken asgari ücret beklen-
diği üzere 11 bin 400 TL’ye çıka-
rıldı. Bunun enflasyona etkisini 
kırmak adına da hep dillendiri-
len acı reçetenin ayrıntıları da 
ortaya çıkmaya başladı. Ürünle-
re gelen klasik zamların ötesinde 
hükümet eliyle vergilerde de yeni 

Hafize GayeHafize Gaye
ErkanErkan
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düzenlemelere hatta ek vergi-
lendirmeler oldu. Bu satırlar ya-
zılırken bir kereye mahsus olduğu 
söyleyen ek bir tam MTV alınma-
sı, kurumlar vergisinin yüzde 5 
arttırılması, yüzde 18 olan KDV 
oranının yüzde 20’ye çıkarılması, 
alkollü ürünlerdeki ÖTV oranının 
artırılması haberlerini takip ettik. 
Tüm bu vergi artışlarının akabin-
de Hazine ve Maliye Bakanı Şim-
şek sosyal medya hesabından 
yeni ekonomi politikasının kısa 
bir tanımlamasını yaptı. 
Programın üç temel bileşeni bu-
lunduğunu aktaran Şimşek, "Mali 
disiplinin yeniden tesis edilmesi, 
yani deprem etkisi hariç, bütçe 
açığının Maastricht kriterleri ile 
uyumlu bir seviyeye çekilmesi, 
enflasyonun orta vadede tek ha-
neye düşürülmesi için kademeli 
parasal sıkılaştırma ve enflasyon 
hedefi ile uyumlu gelirler politi-
kası, makro finansal istikrarı ve 
diğer tüm kazanımları kalıcı hale 
getirecek yapısal reformlar." de-
ğerlendirmesinde bulundu.
Tüm bu sancılı sürecin 2023 yılı 

boyunca süreceğini hatta 2024 
yılının ikinci yarısına kadar bu 
zorlu dönemin devam edeceği 
görülüyor. 
Peki bu noktada Türkiye’nin fik-
rine değer verdiği tanınmış eko-
nomi uzmanları ve İzmir’in iş 
dünyası STK temsilcileri bu yeni 
ekonomi politikasını nasıl değer-
lendirdiler, gelin şimdi onlara bir 
bakalım:
Ekonominin Uzmanlarından De-
ğerlendirmeler
Mustafa Sönmez:

İktisatçı yazar Mustafa Sönmez, 
Al Monitor’da yayınlanan yazı-
sında yeni ekonomi yönetiminin 
değişen politikasını değerlendir-
di:
“Seçim öncesinde hem TL faizine 
hem de dövize bastırarak olası 
türbülansları önlemeye çalışan 
politik dozu yüksek pragmatik 
yaklaşım, yerini yeni Erdoğan ik-
tidarının Hazine ve Maliye Baka-
nı Mehmet Şimşek’in “rasyonel” 
politikalarına bırakıyor.
Döviz fiyatları önündeki baraj 

Mustafa Mustafa 
SönmezSönmez
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kapaklarını kaldırmak, ilk ham-
lelerden biri oldu ve kapaklar 
kaldırılınca ABD doları, Avro fi-
yatları hızla yükselmeye başladı. 
Bunun kontrollü bir yükseliş oldu-
ğu genelde kabul görüyor.
Dövizdeki yükselişi, TL faizlerin-
deki yükselişin izlemesi bekle-
niyor. ABD’de üst düzey finans 
yöneticisi olan Hafize Gaye Er-
kan’ın Merkez Bankası başkanlı-
ğına atanması bu beklentiyi pe-
kiştiriyor.
Böylece dış yatırımcının döviz 
getirip TL alması ve bununla bor-
sada hisse senetlerine, devlet iç 
borçlanma senetlerine (DİBS), 
hatta mevduata sıcak para ola-
rak yatırması bekleniyor. Portföy 
yatırımlarının artması anlamına 
gelecek bu kurgu için TL faizlerin 
de dış yatırımcıyı iştahlandıracak 
ölçüde artması gerekiyor.
Beklenti şöyle: Şimşek yöneti-
minin Merkez Bankası politika 
faizlerinden başlayarak TL fa-
izlerini cazip kılması, döngüyü 
tamamlayacak ve istenen dış 
kaynak girişi “portföy yatırımları” 
kulvarında hızlanacak. Kurgunun 
işe yaraması ülkenin risk primini 
aşağı çekerek dışarıdan daha 
yüksek miktarlarda ve makul 
faizlerle borçlanmayı, borçların 
çevrilmesini de kolaylaştıracak.”
https://www.al-monitor.com/
tr/originals/2023/06/turkey-e-
ases-forex-controls-rate-hi-
kes-next-simsek-takes-charge

Mahfi Eğilmez:
Mahfi Eğilmez ise kendi sitesinde 
yaptığı değerlendirmede rasyo-
nel politikalardan ne anlamamız 
gerektiğini anlattı:
“Hazine ve Maliye Bakanlığı’na 
getirilen Mehmet Şimşek’in, gö-
revi devralırken yaptığı konuş-
mada en dikkat çeken cümle: 
"Türkiye'nin rasyonel bir zemine 
dönme dışında bir seçeceği kal-
mamıştır" ifadesiydi. Şimşek, bu 
ifadesiyle önceki dönemde eko-

nomi alanındaki uygulamaların 
rasyonel olmayan uygulamalar 
olduğunu vurgulamış oldu.
Rasyonel sözcüğü Türk Dil Kuru-
mu Sözlüğünde akla uygun, aklın 
kurallarına dayanan, ölçülü, he-
saplı, ussal olarak tanımlanıyor.  
Rasyonel davranmak bugün uy-
gulamada olan ana akım ekono-
mi biliminin yaşama yaklaşımının 
en temel ilkesidir. Makroekono-
mi açısından rasyonellik; fiyat 
istikrarı, düşük işsizlik, yüksek 
büyüme, düşük cari açık gibi 
makroekonomik hedefleri bir 
arada yakalayabilmeye dönük 
politikaları uygulamak olarak 
tanımlanabilir. Bu yolda atılacak 
adımların beklentileri de olumlu 
yönde etkileyerek bunların hep-
sinin bir arada gerçekleşmesini 
sağlayabileceği düşünülür.
Rasyonel sözcüğünün karşıtı olan 
irrasyonel sözcüğünün Türk Dil 
Kurumu Sözlüğündeki karşılığı 
da çok net: Akıl dışı. Yani akla uy-
gun olmayan yaklaşımlar, dav-
ranışlar, kararlar.
Makroekonomi açısından ir-
rasyonel davranmak yukarıda 
saydığımız hedefleri yakalama-
ya yönelmek yerine popülizme 
dönük uygulamalara saparak 
beklentileri bozmak ve ekonomi-
nin yoldan çıkmasına yol açmak 
olarak tanımlanabilir.
Türkiye, her iki yaklaşımı da geç-

mişte göstermiş, hatta zaman 
zaman ikisini bir arada sergile-
miştir. Son birkaç yılda faiz ne-
den – enflasyon sonuçtur teziyle 
başlayan yaklaşımlarla ekonomi 
raydan çıkmış, beklentiler bozul-
muş, ülke çıkmaz sokaklara gir-
miştir. Bu yaklaşımların sonucu 
olarak Türkiye ekonomisi bugün 
enflasyonun kabul edilebilecek 
düzeyin çok üzerinde olduğu, 
cari açığın giderek büyüdüğü, 
bütçelerin altı ayda tükendiği, 
ülke risk priminin (CDS) kabul 
edilebilir düzeyin iki kat üzerinde 
olduğu, Merkez Bankası rezerv-
lerinin eksi 60 milyar dolayında 
bulunduğu, beklentilerin son de-
recede olumsuz göründüğü bir 
durumda bulunuyor.
Uzun süredir irrasyonel kararlar 
alınmasına alışmış ve irrasyonel 
kararları bir anlamda rasyonel-
leştirmiş olan iş çevresinin, alı-
nacak rasyonel kararları sürpriz 
karar olarak algılayacak olması 
da işin bir başka ilginç yanı ola-
cak. Rasyonel kararların bazı-
ları ilk anda olumsuz etkiler de 
yaratacak kuşkusuz. Örneğin 
müdahaleyi terk edip kurların 
oluşumunu piyasaya bırakınca 
kurlarda yükselme yaşanacak 
ve bu ister istemez enflasyo-
nu artırırken, GSYH’yi de dolar 
cinsinden aşağıya çekecek. Bu 
değişimi ihracatçılar alkışlarken 

Mahfi Mahfi 
EğilmezEğilmez
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başkaları beğenmeyecek. Ben-
zer şekilde Merkez Bankası faizi-
nin artırılması ve banka faizleri-
ne yönelik baskıların kaldırılması 
piyasada faizlerin yükselmesine 
yol açacak ve bu yaklaşım mev-
duat sahiplerinin desteğini alır-
ken kredi kullananların ve borç-
luların tepkilerine yol açacak. Kur 
korumalı mevduat hesaplarının 
sorun çıkarmadan tasfiyesi hem 
zaman alacak hem de özel dik-
kat gerektirecek. Merkez Ban-
kası’nın swaplar yerine yeniden 
gerçek rezervlere sahip olmaya 
çalışması çok uzun zaman ve 
emeğe mal olacak.  
Rasyonellikten irrasyonelliğe ge-
çiş çok kolaydır. Piyasa sistemi 
içindeyken ve dolarizasyon etki-
si altındayken faizi enflasyonun 
altına düşürmeniz, kurlara ve 
fiyatlara müdahaleye başlama-
nız irrasyonellik ortamına hızlıca 
geçmeniz için yeterlidir. Ne yazık 
ki tersi doğru değil. Yani irrasyo-
nelliğin yerleştiği bir ortamdan 
yeniden rasyonel bir ortama dö-
nüş hem çok zaman hem de yo-
ğun emek gerektirir.
İrrasyonel yaklaşımların ülkeyi 
çıkmaz sokaklara sürükleyeceği-
ni yıllardır vurguladık ama karar 
alıcılara anlatamadık. Sonuçta 
deniz bitince rasyonel zeminlere 
dönmek gerektiği ortaya çıktı. 
Olan, bu bilim dışı denemelerle 
kaybettiğimiz zamana ve para-
lara oldu.”
https://www.mahfiegi lmez.
com/2023/06/rasyonel-irrasyo-
nel.html

Özgür Demirtaş:
Ekonomist Özgür Demirtaş ise 
kendi youtube kanalında Hazine 
ve Maliye Bakanı Mehmet Şim-
şek'in neler yapması gerektiğini 
sıraladı. 3 farklı senaryo ortaya 
koyan Demirtaş, 'Deyim yerin-
deyse evinizdeki, sokaktaki evcil 
hayvanların dahi anlayacağı ba-
sitlikte bunu anlatacağım.' ifade-

lerini kullandı. 'Türkiye Ekonomi 
Modeli'nin neden başarısız oldu-
ğunu da anlatan Demirtaş, Tür-
kiye'yi bekleyen büyük sorunlara 
karşı da dikkat çekti ve bir danış-
ma kurulunun kurulması gerekti-
ğini vurguladı.

“Özellikle son iki yıl içerisinde 
'Nas ekonomi modeli' denen veya 
'Türkiye Ekonomi modeli' denen, 
bizim hiçbir şekilde bilim insan-
lar olaraktan kabul etmediğimiz 
bir ekonomi modeli uygulandı. 
'yapmayın' dedik, 'etmeyin' de-
dik. Ben kendime düşen görevi 
yaptım, çok uyardım bunun yan-
lış bir şey olduğunu söyledim ve 
duvara tosladık duvara.
Seçimlere kadar bu model geldi. 
Bu model bize üretim patlama-
sı yapıp cari açığı kapatacağız 
demişti, tam aksine çok daha 
kötüleşti. Üretim artacak, dolar 
bu kadar artmayacak denilmişti, 
öyle olmadı, çok fazla arttı. Enf-
lasyon çözülecek denilmişti, çöz-
medi. Ülkeyi sevmesem niye uya-
rı yapayım kardeşim. Bu uyarısı 
yapanlar siyasete girecek dendi. 
Milyon kez söyledim; Siyasete 
girmeyeceğim.
Seçimlerden sonra Mehmet Şim-
şek çağırıldı ekonominin başına. 
Mehmet Şimşek'i kişisel olarak 
çok iyi tanımıyorum hayatımda 
Mehmet Şimşek'le Batman'daki 

bir toplantıda görüştük kendi-
siyle. Mehmet Şimşek, ekonomi 
politikasını savunan bir insan ve 
aynı zamanda uluslararası an-
lamda belli bir kredibilitesi olan 
bir insan.

“Uzmanlardan oluşan bir kurul 
kurulmalı”
'Mehmet Şimşek'e yardım etme-
liyiz.' diye bir tweet attım. Burada 
tweet'e kızılmasının nedeni 'Fakir 
fukara vatandaş, orta direk in-
san nasıl yardım etsin?'. Doğru. 
Ama ben zaten onlardan bah-
setmedim. Mehmet Şimşek'e 3 
grup yardımcı olabilir. Birinci 
grup, akademisyenler, işi bilen-
ler, teoriyi-pratiği bilenler aklıyla 
yardımcı olabilir. Zenginler ver-
gilerle yardımcı olabilir. Siyaset-
çiler de lüks tüketimi keserek yar-
dımcı olabilir.
Bina yıkıldığı zaman binanın al-
tında herkes kalıyor. En çok fakir 
fukara, orta direk binanın altında 
kalıyor, zengine bir şey olmuyor. 
O yüzden binada yanlışlığın ki-
min tarafından yapıldığına ba-
kılmaksızın herkes destek olmalı.
Örneğin bir kurul kurulabilir. Bu 
kurulda Türkiye'nin en entellek-
tüel, en bilgili, en dünya çapın-
da bilinen, en liyakatlı insanları 
olabilir. Uzman oldukları alanda 
görüş bildirebilirler. Bunların bir 
kuruş para almasına gerek yok. 

Özgür Özgür 
DemirtaşDemirtaş
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Konuma, koltuğa gerek yok. Bu 
kurul geçmiş 15 günü değerlen-
dirir ve 15 günde bir rapor yazar. 
Geçmiş 15 günü değerlendiren, 
gelecek 15 günde ne yapılırsa iyi 
olacağını söyleyen bir kurul ha-
yal edin. 
Özgür Demirtaş, kurulmasını is-
tediği kurulda şu isimlere yer 
verilmesi gerektiğini vurguladı: 
Özgür Demirtaş, uzmanlardan 
oluşan kurulda şu isimlerin yer 
alması gerektiğini vurguladı: 
Prof. Dr. Hakan Kara, Mahfi Eğil-
mez, Prof. Dr. Kamil Yılmaz, Ke-
rim Rota, Prof. Dr. Selva Demi-
ralp, Hakan Bürümcekçi, Prof. Dr. 
Veysel Ulusoy, Murat Uçer, Prof. 
Dr. Ümit Özlale, İbrahim Kahveci, 
Prof. Dr. Refet Gürkaynak, Uğur 
Gürses.

Mehmet Şimşek Ne Yapmalı?
Ne olursa ne olur? Mehmet Şim-
şek'in elinin kolunun bağlanma-
masını dilerim. Tek eli de bağlan-
masın. 'Vitrin-makyaj ekonomisi' 
yapılmasın. Umarım Şimşek ve 
ekonomiye ekibi mümkün oldu-
ğu kadar fazla sorar, o insanların 
bir lira almasına gerek yok. Eğer 
yapılmazsa eksik kalır, Mehmet 
Şimşek'in de eli bağlanırsa hiç 
olmaz. Aradaki farkı daha çok 
açar ve farkı kapatamayabiliriz. 
Verimli yatırım yapmamız lazım. 
Mehmet Şimşek giderse akıldışı 
politikalar uygulanır ve yapısal 

reformlar yapılamaz. 
Uzun vadede bir şey olabilme-
si için kısa vadede acı çekilme-
si gerekir. Uzun vadede yapısal 
reform yapılması lazım. Yapısal 
reform olmadan siz 'faiz artır-
dım' deseniz de işe yaramaz. 
En başında yargı reformu gelir. 
Yargıyı bağımsız yapalım, hukuk 
ve adalet inanılmaz derecede 
önemli. Eğitime ideolojiyi sokma-
yalım. Mehmet Şimşek ve ekibi-
nin kısa vadede rasyonel, akıldo-
lu ve ortodoks politikalar ve aynı 
zamanda da yapısal reformlara 
girişilmesi lazım. Eğitim, Ticaret, 
Adalet Bakanlarının devreye gir-
mesi lazım. Bunlar olursa Türkiye 
hak ettiği yere doğru gider.

3 Senaryo
Seçimden sonra bu akıldışı olan, 
'Türkiye ekonomi modeli' çökün-
ce Mehmet Şimşek gelmek zo-
runda kaldı. Gelir gelmez ilk sözü 
'Türkiye'nin acilen rasyonel eko-
nomi politikasına dönmesi lazım. 
Başka bir yolu yoktur.' dedi. Bu 
ne demek? Bundan önceki po-
litikanın akıldışı olduğunu kabul 
etmesidir. Söylediği şey doğru 
ve destek olunmalı. Türkiye'nin 
önündeki son fırsat bu.
3 tane senaryo var. Eğer Mehmet 
Şimşek giderse tekrar bu 'Türkiye 
modeli' ekonomiye geçileceğini 
düşünebiliriz. 

Mehmet Şimşek tam gelirse ve 
söylediklerini uygularsa, buna 
ortadoks ekonomi politikası, akıl-
dolu politika, rasyonel ekonomi 
politikası deriz. Mehmet Şimşek 
yarım gelirse, işine karışılırsa, 
istediği yere istediği kişiyi ataya-
mazsa o zaman 'vitrin ekonomi 
modeli', 'makyaj ekonomi mo-
deli', 'hibrit ekonomi modeli' olur. 
Ne olursa ne olacağını ben size 
anlatayım. Eğer Mehmet Şimşek 
giderse, akıldışı politikalar uygu-
lanırsa, yapısal reformda yok-
sa, kısa vadede sahte bir mut-
luluk sağlar ülke. Uzun vadede 
ise uzun vadede ülke berbat bir 
yere çıkar. Mehmet Şimşek 'vit-
rin ekonomisi'ni uygularsa, yarım 
reformlar yaparsa ülke acı çeker 
ama uzun vadede çok daha acı 
bir yere gider. Eğer Mehmet Şim-
şek kısa vadede tam rasyonel ve 
ortodoks politikaları uygulayıp, 
tam yapısal reformlara geçerse 
ülke, uzun vadede mutlu, güçlü 
ve inanılmaz bir Türkiye ile karşı 
karşıya kalabiliriz. Keşke böyle 
bir şey olsa”
https://www.youtube.com/wat-
ch?v=71v79NImkvU&t=4s&ab_
channel=Prof.Dr.%C3%96zg%-
C3%BCrDemirta%C5%9F

Ege Cansen:
Ege Cansen ise Sözcü Gazete-
si’ndeki köşesinde “Rota Yeniden 

MehmetMehmet
ŞimşekŞimşek
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Oluşturuldu” başlığıyla yazdığı 
yazısında yeni ekonomi politika-
sını değerlendirdi.
“Kasım 2020'de Cumhurbaşkanı 
Erdoğan, Berat Albayrak'ın isti-
fasıyla dağılan ortalığı toparlasın 
diye Naci Ağbal'ı Merkez Banka-
sı (MB) Başkanlığı'na, Lütfü El-
van'ı Maliye Bakanlığı'na getirdi. 
Naci Ağbal göreve başladığında 
MB'nin “gösterge faizi”  yüzde 
10.25 idi. Ağbal, bu faizi önce 675 
sonra da 200 baz puan artırarak 
yüzde 19'a getirdi. Bu faiz artış-
ları, Başkan Erdoğan'ın (benim 
yorumuna göre) “cari açığı sı-
fırlama” stratejisine tersti. Erdo-
ğan, bu sebeple saygı duyduğu 
bir şahsiyet olan Naci Bey'i işbaşı 
yapalı henüz 4.5 ay olmuşken gö-
revden aldı. Kısa süre sonra Lütfü 
Elvan da gidilen yolun salim ol-
madığını düşünerek bakanlıktan 
istifa etti. Bunun üzerine Başkan 
Erdoğan uzun süredir zihninde 
oluşturduğu “faiz inerse, enflas-
yon da iner” hipotezini Türkiye 
ekonomisinde uygulatmak üzere 
Kavcı-Nebati ikilisini ekonominin 
başına getirdi. Bu yöntem, kro-

nik cari açığı olmayan, tek para 
birimli, Japonya veya İsviçre gibi 
“demir leblebi” ekonomilerde 
çıktı açığından (üretim azalması) 
kaynaklanan enflasyonların dü-
şürülmesinde “üretimi artırarak” 
sonuç verebilirdi.

Heteredoks Muhabbeti
Bu yöntemle Türkiye'de enflasyon 
uzun vadede “belki” düşebilirdi. 
Bunun için kısa vadede “doların 
pahalanması-enflasyonun yük-
selmesi-gelirlerin enflasyonun 
gerisinde kalması” gibi olumsuz-
lukları göze almak gerekiyordu. 
Bu olumsuzluklarla iç piyasayı 
daralırken ihracat artacak ve 
cari açık kapanacaktı. Cari açı-
ğın en az 2-3 yıl sıfır dolayında 
seyretmesi sağlanabilirse, döviz 
fiyatları stabilize olacak ve “art-
mayan döviz fiyatları” artı “dara-
lan iç talep” ile enflasyon inecek-
ti. Bu sıkıntılı “yapısal dönüşüm” 
sonrasında Türkiye ekonomisin-
de hem fiyat hem de finansal 
istikrar tesis edilmiş olacak ve 
refah artışı yeniden ve daha hızlı 
olarak başlayacaktı. Bu, başarı 

ihtimali düşük ama teorik olarak 
gerçekleşmesi mümkün modelin 
adı “Yeni Ekonomi Programı” idi. 
YEP dört sebeple başarısız oldu. 
1.Programa nas ile başlandı, 
2.Ukrayna savaşı ithal girdi ma-
liyetlerini zıplattı, 3.AKP iç piya-
sayı büyütmekten vazgeçmedi, 
4.Seçim ekonomisi uygulaması 
parasal genişleme yarattı.

Yeni Menzil Yeni Rota
İslamda, zor altında kalan bir 
Müslümanın inancını inkar etme-
si, yani yalan söylemesi caizmiş. 
Buna takiye (korunma) deni-
yor. Pragmatist bir idareci olan 
Başkan Erdoğan, faiz düşerse 
enflasyon da düşer iddiasından 
kalben olmasa da görünüşte 
vazgeçti. Türkiye dövizsiz kalın-
ca eski adamı “ortodoks iktisatçı” 
Mehmet Şimşek'i rica minnet ye-
niden Maliye Bakanı, Gaye Erkan 
adında New Yorklu bir bankacıyı 
da Merkez Bankası Başkanı yap-
tı. Onlar da derhal faiz artırma 
süreci başlatıp doları baskıla-
maktan vazgeçti. Yapılabilecek 
en kolay iş buydu. Kısa vadede 
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öncelikli amaç ani duruşu önle-
mek ve ardından enflasyonu dü-
şürmektir. Bu amaçla sıcak-so-
ğuk ayrımı yapmadan ülkeye 
bol döviz sokulacaktır. Bunu an-
ladım. Ama kafamda iki soru 
daha var: Nihai amacı cari açık 
vermeyen bir ekonomik yapıya 
ulaşma olan YEP başarısız oldu-
ğu için acaba Erdoğan, dövizde 
“gelir gider denkliği kurma” he-
definden hepten mi vazgeçti? 
Geçti ise bu açıkça söylenmelidir. 
Bu durumda Şimşek-Erkan eki-
binin oluşturacağı “yeni rota”nın 
nihai hedefi “sürdürülebilir cari 
açık” mı olacak? O zaman da şu 
soruyu soracağım. “Sürdürülebi-
lir cari açık” zaman zaman “de-
valüasyon-enflasyon” krizlerine 
sebep olmadan “sürdürülebilir” 
mi?
SON SÖZ: Carisi açık olan, kim-
seye sırtını dönemez.”
https://www.sozcu.com.tr/2023/
yazarlar/ege-cansen/rota-yeni-
den-olusturuldu-7730550/

İzmir İş Dünyası STK Başkanla-
rından Değerlendirmeler
İzmir iş dünyası, yeni ekono-
mi yönetimini ve Ortodoks para 

politikalarına dönüş anlamına 
gelen faiz artışını değerlendir-
di. Yeni Maliye ve Hazine Bakanı 
Mehmet Şimşek’in göreve gelir 
gelmez yaptığı “rasyonel zemin” 
çıkışını da bu kapsamda değer-
lendiren iş dünyası temsilcileri, 
bu yaklaşımı ortodoks ekono-
mi politikalarına dönüş sinya-
li olarak yorumlayarak daha 
önce desteklerini açıkladılar. 
Faiz artışlarının süreceğini dü-
şünen başkanlar, yeni kabine ile 
iş dünyasının diyalog ve iş birli-
ğinin arttırılmasını beklediklerini 
söyleyerek, ortak akıl ile yönetim 
vurgusu yaptılar. 

İZSAD Yönetim Kurulu Başkanı 
Hasan Küçükkurt:
İş dünyası olarak, ekonomi po-
litikaların belirlenmesinde daha 
fazla söz sahibi olmayı arzulu-
yoruz. Bu noktada, yeni kabine 
üyelerinin tecrübeli isimlerden 
oluştuğunu, ekonomi yönetimi-
nin küresel piyasalarda kabul 
gören isimlere teslim edilmiş ol-
masını rasyonel zemine dönüş 
olarak yorumluyoruz. 
İş dünyası olarak, güçlü bir eko-
nominin ancak işbirliği ve ortak 

akıl ile mümkün olacağına ina-
nıyoruz. 
İş dünyası olarak, sektörlerimi-
zin gelişimine yönelik stratejik 
planlamalarda yer almak, öne-
rilerimizi aktarmak ve sorunları 
birlikte çözmek için çaba sarf 
etmeye hazırız. Bu süreçte Or-
todoks para politikalarına dö-
nüşte 27 ay sonra yapılan faiz 
artışı, ekonomi yönetiminin ras-
yonel zemini tercih ettiğinin bir 
teyidi oldu. Uzun süredir bas-
kılanan döviz bu faiz artışı ile 
yükseldi. Ancak piyasanın bunu 
olumsuz yorumlamadığını da 
gördük çünkü uzun süredir suni 
olarak döviz baskılanıyordu. Bu 
süreçte faiz artışlarının devam 
etmesi ile dövizin yukarı yön-
lü hareketinin sönümleneceğini 
ve döviz seviyesinin makul bir 
yerde yataylanacağını, enflas-
yonun da gerileyeceğini düşü-
nüyoruz. Bu politikanın devamı 
noktasında ekonomi yönetimi-
nin elinin rahat olması da büyük 
önem taşıyor. Umuyor ve diliyo-
ruz ki yeni ekonomi yönetiminin 
politikalarını uygularken siyasi 
zeminden bir engelle karşılaş-
mazlar. 

Hasan KüçükkurtHasan Küçükkurt
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BASİFED Yönetim Kurulu Başka-
nı Mehmet Ali Kasalı:
Gerçekleşen seçimlerin ardın-
dan yeni bir döneme giriş yapmış 
bulunuyoruz. İş dünyası olarak, 
sektörlerimizdeki gelişmeleri 
paylaşacak, sorunlarımızı ilete-
cek ve çözüm odaklı çalışmalar 
yapacak bir ortamın oluşacağı-
na inancımızı koruyoruz.
İş dünyası olarak ülkemizin kal-
kınması, enflasyonun düşürülme-
si, dış ticaret açığının azaltılması 
açısından kurun baskılanması 
sebebiyle ihracatçının problem-
lerinin giderilmesi için atılacak 

adımlara destek vereceğimizi 
daha önce belirtmiştik, hala bu 
noktadayız. Yeni ekonomi yöne-
timinin iş başına gelmesiyle ras-
yonel zemin açıklamasının onayı 
anlamına gelen faiz artırımının 
yetersiz ama doğru bir adım ol-
duğunu söylemek mümkün. Dö-
vizin dolar satışı ile baskılanması 
politikasından vaz geçilmesiy-
le kur ani bir yükseliş yapması 
bekleniyordu, o da gerçekleşti. 
Bundan sonra Ortodoks ekonomi 
politikalarından taviz vermeden 
devam edildiği takdirde hızlıca 
normalleşeceğimizi ve öngörü-

lebilir ve enflasyon ile uyumlu 
hareket eden bir döviz kuru, düş-
meye başlayan bir enflasyon gö-
receğimizi düşünüyorum. 
Bu anlamda yeni ekonomi yöne-
timini de şuana kadarki uygula-
malarını da olumlu bulduğumu-
zu vurgulamak isterim. 

KESİAD Yönetim Kurulu Başkanı 
Mutlu Can Günel:
Yeni Maliye ve Hazine Baka-
nı Mehmet Şimşek’in rasyonel 
zemine dönme açıklamasını ve 
akabinde yapılan faiz artışını 

DOSYA

Mehmet Ali KasalıMehmet Ali Kasalı Mutlu Can GünelMutlu Can Günel
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olumlu bulduğumuzu ifade et-
mek isterim. 
Türkiye’nin enflasyon ve kur ile 
yaşadığı krizin çözümü olarak 
uyguladığı yöntemin sonuçlarını 
hepimiz gördük, yaşıyoruz. Yeni 
bakanımızın rasyonel zemin çı-
kışının ve akabinde buna uygun 
faiz artışı ve söylemlerin ortodoks 
ekonomi politikalarına dönüş 
olarak değerlendiriyor ve des-
tekliyoruz. Seçimlerin geride ka-
larak siyasetin değil ekonominin 
şeffaf bir şekilde konuşulduğu, iş 
dünyasının beklenti ve taleplerine 
duyarlı bir ekonomi yönetiminin 
olmasını umuyor ve bekliyoruz. 
Bu anlamda ekonomideki enf-
lasyonun düşürülmesine yönelik 
ekonomik tedbirleri olumlu bulu-
yoruz. 

TÜGİAD Ege Şubesi Yönetim Ku-
rulu Başkanı Engin Korkmaz:
Ekonomi yönetiminin başında 
olan Mehmet Şimşek’in rasyonel 
zemin açıklamasını, sonrasında 
buna uygun olarak faiz artışını 
enflasyon ile mücadelede eko-
nomi biliminin gereklerini yerine 
getirme politikasına dönüş olarak 
yorumluyoruz. Ancak belirtmek 

isteriz ki kemer sıkma politikası 
ve para politikalarında sıkılaşma, 
enflasyon ile mücadelenin temel 
kuralı olsa da tüm faturanın hal-
ka, dar gelirliye, çalışanlara çıka-
rılmaması gerektiğini, toplumsal 
barış ve iş barışı için bu zorlu sü-
reçte acı reçetenin toplumun tüm 

kesimlerine eşit dağıtılmasının 
önemli olduğunu düşünüyoruz. 
Vergi artışları bütçe açığının ka-
patılması noktasında doğru bir 
hamle olsa da vergiyi tabana ya-
yan, yüksek vergi değil adaletli ve 
toplanabilen vergi uygulamaları-
nın önemine inanıyoruz. 

Engin KorkmazEngin Korkmaz
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Yeni ekonomi yönetiminde tec-
rübeli ve küresel düzeyde kabul 
görmüş, liyakatli isimlere yer 
verilmesini olumlu değerlen-
diriyoruz. Cumhurbaşkanlığı 
Kabinesinde Hazine ve Maliye 
Bakanlığı görevinin Sayın Meh-
met Şimşek’e verilmesi ve Türki-
ye Cumhuriyet Merkez Bankası 
(TCMB) Başkanlığına Dr. Hafize 
Gaye Erkan’ın getirilmiş olması 
iş dünyasında büyük memnuni-
yet uyandırmıştır.
Türkiye’nin dünyada hak ettiği 
noktaya ulaşması için iş dünyası 
olarak genel kabul görmüş uy-
gulamaları içeren politikalara 
dönülmesi yönünde beklentimiz 
vardı. Ekonomi yönetimi ve po-
litikasında yapılan değişiklikler, 
bu yolda ilk adımların atıldığı-
nı gösteriyor. Bu adımları umut 

verici buluyoruz. 
Elbette ekonominin tekrar rayı-
na oturtulması zaman alacak-
tır. Bu bağlamda, ülkemiz eko-
nomisine yeniden güven tesis 
edilmesi bakımından açıklana-
cak yeni Orta Vadeli Programı 
(OVP) son derece önemsiyoruz. 
TCMB’nin, uzunca bir aranın 
ardından faiz artırımına gitmesi 
ve faiz artışlarına devam ede-
ceğinin sinyallerini vermesi, iz-
lenen düşük faiz politikasından 
dönüldüğünü gösteriyor. Enf-
lasyonla mücadelenin tek ba-
şına faiz artışlarıyla yapılama-
yacağını ve para politikasının 
güven veren bir OVP ile destek-
lenmesi gerektiğini vurgulamak 
istiyorum.
Öte yandan, finansman konu-
suyla ilgili olarak, mevzuatta 

sadeleşmeye yönelik düzenle-
melerin bir an önce yapılması 
kritik önem taşıyor. Bu yönde 
atılacak adımların iş dünyası 
üzerinde olumlu etki ve moti-
vasyon yaratacağını düşünüyo-
rum. Ayrıca, yapısal iyileştirme-
leri sadece ekonomi alanında 
değil, siyasi, hukuksal ve sosyal 
alanlarda geniş kapsamlı ger-
çekleştirmek gerekiyor.
Sonuç olarak Cumhuriyetimi-
zin 100. yılına girerken, rasyo-
nel ekonomiye dönüş adımları, 
ülkemiz adına umut vericidir. İş 
dünyası olarak ülkemizin refahı, 
sürdürülebilir kalkınması, gelir 
adaleti için bizler de elimizi ta-
şın altına koymaya ve her za-
man olduğu gibi bugün de bu 
yolda devletimizle birlikte yan 
yana çalışmaya hazırız.

Ekonomideki 
adımlar 
umut verici
Sibel ZORLU
ESİAD Yönetim Kurulu Başkanı

GÖRÜŞ
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İzmir Sanayici ve İş İnsanları 
Derneği (İZSİAD) heyeti, geç-
tiğimiz günlerde İzmir Atatürk 
Organize Sanayi Bölgesi Yöne-
tim Kurulu Başkanlığı görevini 
devralan Cenk Karace’ye maka-
mında bir ziyaret gerçekleştirdi. 
Ziyaret sonrası açıklama yapan 
İZSİAD Yönetim Kurulu Başkanı 
Hasan Küçükkurt, zorlu bir süreç-
ten geçen Türkiye ekonomisinin 
çıkışının sanayileşmede olduğu-
nu söyledi.

İzmir Atatürk Organize Sanayi 
Bölgesi’nde (İAOSB) yapılan ge-
nel kurul sonrası göreve gelen 
Cenk Karace’ye İZSİAD bir neza-
ket ziyaretinde bulundu. İZSİAD 
Yönetim Kurulu Başkanı Hasan 
Küçükkurt’un başkanlığındaki 
heyette İZSİAD Yönetim Kuru-
lu Başkanvekili Mukaddes Çelik, 
İZSİAD Yönetim Kurulu Başkan 
Yardımcıları Ali Talak ve Ali Kara, 
İZSİAD Yönetim Kurulu Üyesi Ba-
şak Çayır Canatan yer aldı. 

Üretim geleceğin anahtarı  
İZSİAD Yönetim Kurulu Başkanı 
Hasan Küçükkurt, ziyaret son-
rası yaptığı açıklamada Cenk 
Karace’ye yeni görevinde başa-
rılar dilediklerini ifade etti.
Türkiye ekonomisinin pandemi 
sonrası sıkıntılı süreçten geçtiği-
ni, bu şartlarda yaşadıkları bü-
yük deprem sonrası Türkiye’nin 
altından kalkması gereken yü-
kün daha da arttığını ifade eden 
İZSİAD Başkanı Küçükkurt, “Tür-
kiye’nin enflasyon ile mücadele-
den çıkışının tek yolu üretimdir. 
Büyüme içinde sanayinin payı-
nın artırılması gerekiyor. Kat-
ma değerli,  yüksek teknolojik 
sanayi üretimi Türkiye’nin hem 
krizden çıkışının reçetesi, hem 
de modern demokratik ülkeler 
seviyesine yükselmesinin anah-
tarıdır. Bu anlamda organize 
sanayi bölgelerinin gelişmesi, 
büyümesi ve üretim kapasitele-
rinin arttırılması için seçimden 
sonra göreve gelecek hüküme-

tin özel bir çalışması yapmasını 
bekliyoruz” diye konuştu. 

Karace: “İAOSB’yi büyüteceğiz”
İAOSB Yönetim Kurulu Başkanı 
Cenk Karace ise İZSİAD’a nazik 
ziyaretinden dolayı teşekkür etti. 
İzmir iş dünyasının tek odağının 
üretim olduğunu ve bu noktada 
kim nerede çaba gösteriyorsa 
o alana destek vermesinin son 
derece önemli olduğunu vur-
gulayan Karace, kendilerinin de 
İAOSB’yi yeni dönemde büyüte-
rek, Türkiye’nin sanayi üretimine 
daha büyük katkı sunmak iste-
diklerini söyledi. 
Çiğli arıtma tesisinden Çiğ-
li Hava Üssü’nü de kapsayacak 
bir genişleme yapmayı plan-
ladıklarını belirten Karace, “Bu 
talebimiz olumlu karşılık buldu 
ve yakında ilgili bakanlıklar-
la, yetkililerle görüşeceğiz. En 
büyük hayalimiz OSB’yi büyüt-
mek” dedi. 

İZSİAD’dan İAOSB’ye ziyaret

İZSİAD Başkanı Küçükkurt:

“Türkiye’nin gelecek anahtarı 
üretimde”

İZSİAD’dan İAOSB’ye ziyaret
İZSİAD Başkanı Küçükkurt:
“Türkiye’nin gelecek anahtarı üretimde”
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TÜRKONFED bünyesinde bulu-
nan Batı Anadolu Sanayici ve İş 
İnsanları Dernekleri Federasyo-
nu (BASİFED) ile Denizli, Muğ-
la, Aydın’daki iş insanlarının üye 
olduğu Güney Ege Sanayi ve  İş 
Dünyası Federasyonu (GESİFED), 
EGİAD Sosyal ve Kültürel Etkin-
likler Merkezi’nde ortak yönetim 
kurulu toplantısı yaptı. Bölgesel 
işbirliği ve federasyonlar ve üye 
dernekler arası iletişimi güçlen-
dirme hedefiyle yapılan toplan-
tıya federasyon üyesi dernekle-
rin temsilcileri katıldı. Toplantı 
sonunda birlikte ortak projeleri 
hayata geçirme kararı alındı. 

Bölge için lobi yapacaklar 
Toplantının açılışında konuşan 
BASİFED Yönetim Kurulu Başka-
nı Mehmet Ali Kasalı, TÜRKON-
FED şemsiyesi altında bölgesel 
olarak bir yapı oluşturan fede-

rasyonların kendi aralarında 
ilişkilerini de güçlendirmeyi he-
deflediklerini söyledi. BASİFED 
olarak üye dernekler arasında 
iletişimi güçlendirdiklerini, artık 
çevre bölge ve illerdeki federas-
yonlar ve üye dernekler ile işbir-

liğini arttırmayı hedeflediklerini 
dile getiren  Kasalı, “Bu kapsam-
da GESİFED Yönetim Kurulu’nu 
İzmir’de ağırlamaktan mutluyuz. 
Ege Bölgesi’nin iki güçlü fede-
rasyonunun bir arada olması çok 
önemli. Bölge sorunlarının çözü-

BASİFED ve GESİFED’den işbirliği toplantısı

BASİFED VE GESİFED 
ortak proje üretecek

Mehmet Ali KasalıMehmet Ali Kasalı Oktay MersinOktay Mersin
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mü içinde güçlü bir baskı ve lobi 
grubu oluşturmayı amaçlıyoruz. 
Önümüzdeki süreçte hem GESİ-
FED hem de diğer bölge federas-
yonları ile benzer toplantılar ve 
güç birliği girişimlerini hızlandı-
racağız” diye konuştu.  

İlk adım atıldı
GESİFED Yönetim Kurulu Başka-
nı Oktay Mersin ise 2020 yılında 
BASİFED ile GESİFED’in çevrimiçi 
bir toplantı organize ettiğini, an-
cak ilk kez yüz yüze bir toplantı-
da bir araya geldiklerini söyledi.  
BASİFED ile federasyon ilişkilerini 
güçlendirme noktasında iki fede-
rasyon olarak ilk adımı attıkla-
rını ifade eden Mersin, q Fede-
rasyonların işbirliği ve iletişimini 
güçlendirmek için bu tarz top-
lantıları büyük önem arz ettiğini 
kaydetti. 

GESİFED’in Aydın, Denizli ve 
Muğla'da ortak ilke ve hedefleri 
benimseyen, düşünce ve hare-
ket birliği sağlayan iş insanla-
rı derneklerini aynı çatı altında 
toplama düşüncesiyle 2012’de 
kurulduğunu vurgulayan Mersin, 
“Aydın’da 6, Denizli’de 4, Muğ-
la’da 3, İstanbul’dan da TÜSİ-
AD’ın üye olduğu; toplamda 14 
üye dernek üzerinden 1.700’ün 
üzerinde iş insanına hitap et-
mekteyiz” dedi. GESİFED olarak; 

bölgeye ve ülkeye katkı koyacak 
üyeler arasında ticaretin, ilişkile-
rin, işbirliği ve dayanışmanın art-
tırılmasına ve gerekliliğine inan-
dıklarını vurgulayan Mersin, “Bu 
tarz buluşmaların da bu amaca 
en büyük katkı sağlayacak orga-
nizasyonlar olduğunu düşünüyo-
ruz. BASİFED’e ev sahipliği için 
teşekkür ediyoruz” diye konuştu. 

BASİFED ve GESİFED işbirlikleri 
konuşuldu
Açılış konuşmalarının ardından 
BASİFED Genel Sekreteri Sinan 

Gültekin ve GESİFED Genel Sek-
reteri Özlem Köseoğlu iki fede-
rasyonun yeniden yapılanma 
süreçlerini anlatan birer sunum 
gerçekleştirdi. Birlikte hayata ge-
çirilebilecek proje olanaklarının 
konuşulduğu toplantıda BASİFED 
Proje Danışmanı Canan Öztürk 
BASİFED ve AB Projeleri’ni, TAR-
KEM Genel Müdürü Sergenç İne-
ler ise Gayrimenkul Yatırım Fonu 
hakkında bilgiler verdi. Toplan-
tının kapanış sunumunu ise BA-
SİFED Başeekonomisti Prof. Dr. 
Coşkun Küçüközmen yaptı.
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Genç Girişim ve Yönetişim Der-
neği (GGYD) İzmir Şubesi, 3. İş 
insanları Buluşması’nı gerçek-
leştirdi. İZSİAD Danışma Kurulu 
Başkanı, Yükseliş Şirketler Grubu 
Yönetim Kurulu Başkanı Alaattin 
Yüksel’in iş deneyimlerini ve iş 
yaşamında şahit olduğu önemli 
anları paylaştığı buluşma Tepe-
kule Kongre Merkezi’nde yapı-
lırken, GGYD İzmir Şubesi üyeleri 
de kendi iş alanlarına yönelik su-
numlar gerçekleştirdi. 

GGYD 3. İş İnsanları Buluşma-
sı’nın açılış konuşmasını yapan 
GGYD İzmir Şubesi Yönetim Ku-
rulu Başkanı Levent Çeker, Genç 
girişim ve yönetişim derneği ola-
rak İzmir’de çok önemli işlere 
imza attıklarını söyledi. Toplam 
150 kız öğrenciye burs verdik-
lerini hatırlatan GGYD Başkanı 
Çeker, “Biz bir aile olmaya ça-
lışıyoruz, aile olmanın gerekle-
rini yerine getirmek noktasında 
üzerimize düşen her konuda kat-
kı koymaya çalışıyoruz. Birlikte 
daha güzel işlere imza atacağı-

mıza inanıyorum” dedi. 
Sivil toplum kuruluşlarının top-
lumların demokratik bir yapıya 
kavuşmasında çok özel bir işle-
vi olduğunu vurgulayan Çeker, 
“Toplumsal dayanışma, deza-
vantajlı grupların problemlerini 
ortadan kaldırma noktasında 
STK’lara ve STK’larda görev alan 
tüm bireylere büyük sorumluluk-
lar düşüyor. Biz de GGYD olarak 
bu yönümüzü güçlendirerek yü-
rüyoruz” dedi. 

Yüksel: “Güven ve doğruluktan 
vazgeçmeyin”
İZSİAD Danışma Kurulu Başkanı, 
Yükseliş Şirketler Grubu Yönetim 
Kurulu Başkanı Alaattin Yüksel ise 
yaptığı konuşmada iş yaşamın-
daki önemli dönemeçleri ve bu 
süreçte çıkardığı dersleri genç 
iş insanları ile paylaştı. Başarı-
ya giden yolun aslında çok kar-
maşık olmadığını, belli kurallar 
ve ilkeler ile hareket ederek çok 
çalışıldığı takdirde başarının ka-

  Alaattin Yüksel genç girişimcilere Alaattin Yüksel genç girişimcilere 
başarının sırlarını anlattıbaşarının sırlarını anlattı
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çınılmaz olduğunu söyleyen Yük-
sel, “Kendi adıma başarıya giden 
yolda iki konuya dikkat ettim, 
ederim. Birincisi güven. Güven 
tesis etmek, müşterinizin gözün-
de, iş yaptığınız diğer kesimlerde 
güvenilir bir kişi veya kurum ola-
rak kabul görmek iş yaşamımda 
öncelik verdiğim konuların ba-
şında geliyor” dedi. 
İkinci kuralının yasal zorunluluk 
ve vazifelerden asla kaçmamak 
olduğunu ifade eden Yüksel, 
“Hayatım boyunca bir iş yerinde 
uygulanması gereken her kural 
ve yasal mevzuatı işlettim. Ne 
bir sigortasız işçi çalıştırdım, ne 
vergi ödemekten yerindim. Siz 
yükümlülüklerinizi yerine getirir-
seniz piyasada, çalışan kesimde 
güvenilir bir işveren olursunuz, 
buna her zaman dikkat ettim” 
dedi. Genç girişimcilere ve iş in-
sanlarına doğru yoldan ayrılma-
dan, yaptıkları işi kuralına uygun 
yapmaya özen göstermelerini 
tavsiye eden Yüksel, sonrasında 

mutlaka başarıyı elde edecekle-
rini ifade etti. 
Toplantının devamında GGYD 

üyeleri, kendilerini ve yaptıkları 
işleri anlatan birer sunum ger-
çekleştirdi. 

BİZDEN HABERLER

Alaattin YükselAlaattin Yüksel
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Ege Deri Sanayicileri Derneği 
(EGEDERİDER) Yönetim Kuru-
lu Başkanı Eyüp Sevimli, İzmir iş 
dünyasının yakından tanıdığı bir 
iş insanı olmasının yanı sıra, Türk 
deri sektörünün duayenleri ara-
sında yer alıyor.  1967 yılından bu-
güne üretimini kesintisiz sürdüren 
aile şirketi Sevimli Deri’nin ikinci 
kuşak yöneticisi olan Eyüp Se-
vimli, kuruluşundan bugüne için-
de olduğu 38 yaşındaki Derneğin 
kuruluş öyküsünü İZSİAD Haber’e 
anlattı. 

İzmirlilerin uzun yıllar deri sek-
törünü, “İzmir Körfezi’ni kirleten 
sektör” olarak gördüğünü be-
lirten Sevimli, sektörün bu algı-
yı ortadan kaldırmak için yarım 
yüzyıldır mücadele verdiğini ve 
bugün itibarıyla deri sektöründe 
Türkiye’nin en çevre dostu üreti-
minin İzmir’de yapıldığını vurgu-
ladı. 
İşte EGEDERİDER’in kuruluş öykü-
sünü konuştuğumuz söyleşimiz-
den dergimizin sayfalarına yan-
sıyanlar…

EGEDERİDER İzmir’in en eski ve 
en köklü sivil toplum kuruluşla-
rı arasında yer aldığını biliyoruz. 
Derneğin kuruluş öyküsünü ve 
bugünlere nasıl geldiğini sizden 
dinleyebilir miyiz? 
Ege Deri Sanayicileri Derneği’nin 
(EGEDERİDER) kuruluş süreci, 
aslına bakarsanız 1980’li yılların 
başlarına dayanıyor. Bugün genç-
lerimizin pek çoğu anımsamaz, 
o yıllarda İzmir’deki deri üretimi 
Yeşildere kıyısında konumlanan 
işletmelerde yapılıyordu. 

RÖPORTAJ

EGEDERİDER YÖNETİM KURULU BAŞKANI EYÜP SEVİMLİ: 
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Büyük Kanal Projesi’nin olmadığı 
o yıllarda İzmir Körfezi adeta can 
çekişiyordu. Körfez kıyılarında, 
Karşıyaka’da, Güzelyalı’da, Kor-
don’da, Altınyol’da adeta nefesi-
nizi kesen kesif bir koku ile adeta 
özdeşleşmişti İzmir. Özellikle yaz 
aylarında burnunuzu tutmadan 
yürümeniz mümkün olmazdı. 
Ve maalesef bu koku ve bu kirlili-
ğin tek suçlusu deri sektörüymüş 
gibi bir algı vardı. Basında çıkan 
haberler de bu algıyı kökleştiri-
yordu. 
Deri organik bir madde olduğu 
için elbette bozulmalar meydana 
gelebiliyordu ve o yıllarda deri 
atıkları Yeşildere’ye dökülüyor-
du. Tüm dericilerin suları dereye 
akıyordu. 
Hele hele şiddetli yağmur yağdı-
ğında Buca’dan, Karabağlar’dan 
gelen evsel atıklar, mobilyacı-
ların atıkları, tenekeler, variller, 
tahtalar, ağaç kütükleri, aklınıza 
gelebilecek her türlü atık Yeşilde-
re’ye gelirdi ve bu garipsenmez-
di. Çünkü başka bir yolu kimse 
bilmiyordu. 
Çöpler ve evsel atıklar toplanı-
yordu ve bir bölgeye götürülü-
yordu. Fakat o yıllarda Türkiye’de 
sanayi atıklarının toplanması gibi 
bir durum söz konusu değildi. 

Arıtma tesisi kurmak gibi bir gi-
rişiminiz olmadı mı? 
İnanın bana, o yıllarda arıtma 
diye bir kelime Türkiye’nin gün-
deminde yoktu.  Hatta içme suyu 
bile o dönemde arıtılmazdı. İz-
mir’in içme suyu büyük oranda 
Halkapınar’daki kuyulardan ge-
liyordu ve hepimiz o suyu içiyor-
duk. 
Dericiler adeta günah keçisi 
olunca deri fabrikaları birer birer 
mühürlendi ve kapatıldı. Fabri-
kaların tekrardan açılabilmesi 
için tek çözüm bir arıtma tesisi 
kurulmasıydı. Sektörde üretim 
yapan firmalar olarak bu yönde 
gerekli adımları atmaya baş-

ladık. Ancak bu tesisleri kimler 
yapar, nasıl yapar, nasıl bir yol 
izlenir bilmiyorduk. Önce kendi 
aramızda örgütlenme ihtiyacı 
duyduk ve İzmir Deri İmalatçıları 
Derneği’ni kurduk. 
Bu örgütlenme 1 Ocak 1985’te 
resmi kuruluşu yapılan Ege Deri 
Sanayicileri Derneği’nin de ilk 
nüvesini oluşturdu. Arıtma tesisi 
yapılabilmesi için herkesten pa-
ralar toplanarak bir havuz oluş-
turuldu. 

Hiç bilinmeyen bir konuda sek-
törü ikna etmeniz zor olmadı mı? 
Bir gün hiç unutmuyorum bir 
kahvehanede toplantı gerçekleş-
tirdik. “Herkes ne kadar para ve-
recek” diye aramızda tartışmaya 
başladık. Tabii her kafadan bir 
ses çıkmaya başladı. Biz deri 
fabrikalarındaki işleme bölümle-
rine dolap deriz. Bazı arkadaşlar 
fabrika bazında, bazıları dolap 
başına, bazılarımız ise tüketilen 
su miktarı kadar para verilsin 
önerisini dile getirdi. 
Bazılarımız ise bunların tama-
men dışında, kapasite oranında 
para verilsin düşüncesinde idi. 
Normalde bu sorunu akıtılan su 
miktarını ölçerek çözmek gere-
kiyor fakat o dönemde atık suyu 
ölçecek cihaz da mevcut değildi. 
Ben genç bir Makine Mühendi-
si olarak iki arkadaşımla birlikte 
(Tugay Sagay ve Halim Sarıtop-
rak) işi üzerimize alarak, iki gün 
içinde Yeşildere’deki tüm deri 
fabrikalarını kapı kapı gezerek, 
kullanılan dolapların ölçümlerini 
yaptık. Her birine plakalar tak-
tık ve kaç numaralı dolap han-
gi firmaya ait, kaç metreküp su 
kapasitesine sahip, belirledik. 
Bunların tümü belediyeye ibraz 
edildi ve bu plakalara sahip tüm 
firmalar,  arıtma tesisinin üyesi-
dir diyerek bildirdik. Adeta be-
lediyenin zabıtası gibi bir görev 
yüklendik.
Artes Arıtma Tesisi İşletmesi diye 

bir oluşum kurduk. Bir firma 
atık suyunu herhangi bir şekil-
de yanlış deşarj etmiyorsa izin-
li statüsündeydi. Şayet biz “Bu 
fabrika yanlış deşarj ediyor, işi-
ni doğru yapmıyor, arıtma tesisi 
ile bağlantısını kopardık.” diye 
bildirimde bulunduğumuzda ise 
belediye o fabrikayı mühürleyip 
kapatabiliyordu. 
O dönemlerde 5 Haziran’da ilk 
defa çevre yürüyüşleri oluyordu. 
Artes olarak bizim de bir kam-
yonumuz vardı ve üzerinde Artes 
yazıyordu, tüm çevre yürüyüşle-
rine onunla katılıyorduk. 

Arıtma tesisi kurmayı nasıl ba-
şardınız?
O dönemde Alarko’nun Alsim 
adında bir firması vardı ve arıt-
ma tesisi işini Türkiye’de bir tek 
onlar yapıyordu. Gerekli bilgi 
ve bilgilendirmeleri gerçekleş-
tirdikten sonra tesisin bugünkü 
Tepecik pazaryerine yakın bir 
yere kurulması için karar verildi. 
Ancak Belediye’den tüm onaylar 
alınmasına rağmen halk karşı 
çıktı. Nihayetinde orta yol bulun-
du. Yeşildere’nin iki kıyısındaki 
fabrikalardan çıkan atık suların 
tamamının toplanması için her 
iki kıyıya bir kanal yapıldı ve tüm 
atıklar bu kanala alındı. Derenin 
doğal eğiminden de yararla-
narak ve doğal akışı bozmadan 
tüm atık suları toplayıp arıtma 
tesisine yönlendirdik. Arıtma te-
sisinin kurulması ile kamuoyun-
daki karşı çıkışlar önemli ölçüde 
sönümlendi. 
İzmir Deri İmalatçıları Derne-
ği’ne tüm dericiler üye olmuştu 
ve Belediye başta olmak üzere 
tüm kurumlarla bu dernek mu-
hatap oluyordu. Daha sonra 1 
Ocak 1985’te Ege Bölgesi Deri 
Sanayicileri Derneği (EGEDE-
RİDER) kuruldu. 1985’den 1993’e 
kadar Yeşildere’de faaliyet gös-
teren derneğimiz, tüm dericilerin 
temsilcisi ve sesi oldu. Bu açıdan 

RÖPORTAJ
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bakarsanız, EGEDERİDER, İzmir’i 
deri sektörü ile adeta barıştıran 
bir sivil toplum kuruluşudur diye-
biliriz. 38 yıllık bir dernek olarak 
sektörümüzün gelişimine katkı 
koymaya, fuarlarda ve kongre-
lerde temsil edilmesinde önemli 
rol oynadık.
EGEDERİDER, merkezi İstan-
bul’da olan Türkiye Deri Vakfı’nın 
(TÜRDEV) ve Türkiye Deri Sana-
yicileri Derneği’nin Yönetim Ku-
rullarında her zaman temsil edil-
di ve aktif görevler aldı. 
TÜRDEV, aynı zamanda sektörü-
müzün çok önemli bir fuarı olan 
İstanbul Deri Fuarı’nın da sahi-
biydi. Ben her iki derneğin Yöne-
tim Kurullarında uzun yıllar EGE-
DERİDER’i temsil ettim. 
Keza Ege Deri İhracatçıları Birli-
ği’nin Yönetimi Kurulu’nda da her 
zaman üyelerimiz oldu. Ege İh-
racatçı Birlikleri bünyesinde deri 
üzerine yapılan “Derin Fikirler” 
tasarım yarışmasının paydaşları 
arasında yer alıyoruz.
Bu yarışmada ayakkabı, konfek-
siyon, deri işleme ve deri kimya-
salları sektörleri ile son derece 
yararlı çalışmalar yapıldı, yapı-
lıyor. Sektörel Fuarların düzen-

lenmesinde sektörümüzü temsil 
ediyoruz.Üniversitelerin Deri 
İşleme ve Deri Mühendisliği 
Bölümleri ile ortak projeler yü-
rütüyoruz. Aynı zamanda Güzel 
Sanatlar Fakülteleri’nin tasarım 
bölümleri ile birlikte çalışıyoruz.
2023 yılı Temmuz ayı itibarıyla 
derneğimiz bünyesinde 30 Ku-
rumsal Firma temsilcisi bulunu-
yor.

“İZMİR’İ BU SEKTÖRLE 
BARIŞTIRDIK”
Ancak arıtma tesisi ile sorunla-
rınız bitmedi bildiğimiz kada-
rıyla… Bu sefer de dericilerin 
Yeşildere’den taşınması talep-
leri daha yüksek sesle dile ge-
tirilmeye başlandı…
Evet doğru. Deri sektörünün 
daha rahat çalışabileceği, bü-

yüyebileceği, ihracat yapabile-
cek teknolojik gelişime ulaşabi-
leceği bir yer gerekiyordu bize. 
Yeşildere’de bu büyümeyi ger-
çekleştirmemiz zaten fiziki im-
kânlar açısından mümkün değil-
di. 
Bu sorunu çok daha önceki yıl-
larda gördüğümüz için, benim 
de aralarında olduğum 11 kişi ile 
Deri Sanayicileri Yapı Kooperati-
fi’ni kurarak,  bu yönde çalışma-
ya başlamıştık. 
İzmir Serbest Bölgesi’nin bugün 
konumlandığı Menemen ilçesi 
Maltepe Köyü’nde hiçbir tarımsal 
faaliyetin yapılmadığı, engebeli, 
konutlardan oldukça uzakta olan 
1 milyon 620 bin metrekarelik bu 
araziyi 1984 yılında satın ala-
rak tesislerimizi peyder pey bu 
bölgeye taşıdık. Kooperatifimiz, 
1988 yılında İzmir Organize Deri 
Sanayi Bölgesi statüsünü kazan-
dı. 
Firmalarımız, ihracata odaklan-
ması ve ticari hayatın ekonomik 
seyri doğrultusunda, Bakanlar 
Kurulu’nun 11.08.1997 tarih ve 
97/9775 sayılı kararıyla OSB’miz 
“İzmir Menemen Deri Serbest 

Bölgesi – İDESBAŞ” unvanını aldı. 
2011 yılında ise Bölgenin artan 
potansiyeliyle, deri dışında farklı 
sektörlere de açılma yönünde bir 
adım atıldı. Bakanlar Kurulu’nun 
28.04.2011 tarih 27918 sayılı Res-
mi Gazete’de yayımlanan  kara-
rıyla İzmir Serbest Bölgesi - İZ-
BAŞ adını aldık. 
Bu çalışma ve girişimlerin hep-
sinde EGEDERİDER süreçlerin 
içerisinde aktif olarak yer aldı. 
Bugün gururla söyleyebilirim, 
bugün Türkiye’de deri sektörü-
nün en çevreci üretimi İzmir’de 
yapılıyor.

EGEDERİDER bugün İZSİAD’ın 
da çatısı altında olduğu BASİ-
FED bünyesindeki en aktif der-
nekler arasında yer alıyor. Yakın 
dönemdeki çalışmalarınızdan 
kısaca bilgiler verir misiniz? 
Belirttiğiniz gibi EGEDERİDER, 
BASİFED çatısı altında projelerini 
sürdürüyor. BASİFED bünyesinde 
“Yeşil Komite” adında bir komi-
te kurduk ve bu komitenin hami 
derneği olarak EGEDERİDER’i 
belirledik. 
Derneğimizin Kurumsal Üye 
temsilcilerinden Kenan Mazı-
cı arkadaşımız Yeşil Komite’nin 
Başkanı olarak görev yapıyor. 
Bu Komiteye diğer dernekler-
den de üye çağırdık ve Yeşil Ko-
mite’yi üçe böldük. Yeşil Çevre, 
Yeşil Enerji, Yeşil Finans olarak 
alt çalışma grupları belirledik. 
Yeşil Çevre’nin başına ülkemiz-
de Biyokütle enerjisi alanında en 
yetkin akademisyenlerinden olan 
Prof. Dr. Nuri Azbar hocamızı, 
Yeşil Enerji’nin başına Enerji Sa-
nayicileri ve İş İnsanları Derneği 
Başkanı Alper Kalaycı arkada-
şımızı, Yeşil Finans’ın başına ise 
yine alanında ülkemizin en yetkin 
Ekonomistlerinin başında gelen 
Prof. Dr. Cumhur Coşkun Küçü-
közmen hocamızı getirdik. 
BASİFED çatısı altında kurulan 
bütün komisyonlar bir derneğin 

RÖPORTAJ
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hamiliğinde kuruluyor, o dernek hamiliğinin ilk kuru-
luşunda derneklerden üyeler istiyor ve başkanını Hami 
Dernek seçiyor, tayin ediyor, gündem ve çalışma unsur-
larını Komisyon kendisi belirliyor. İZİKAD, USAD ve Ege 
Yönetim  Danışmanları Derneği de BASİFED bünyesinde 
çalışmak üzere benzer komiteler oluşturdular…

Eyüp Bey, İZSİAD’ın da üyesi olduğunuzu biliyoruz. 
Derneğimiz ve çalışmaları hakkındaki düşüncelerinizi 
öğrenebilir miyiz? 
Kıymetli Başkanlarımızdan Ayhan Baran’ın görev döne-
minde 2012 yılında İZSİAD’ın üyesi oldum. Hasan Küçük-
kurt’un yönetim kurulu başkanı seçildiği Genel Kurul’da 
Danışma Kurulu Üyesi oldum. Şimdilerde bu kurulun 
ismi Yüksek İstişare Kurulu oldu ve Sayın Alaattin Yüksel 
de kurul başkanımız. 
İZSİAD’da her Çarşamba toplantılarımız oluyor, alanın-
da uzman olan bir kişi davet edilip bilgilendirici bir et-
kinlik düzenleniyor. Üyelerimiz bu toplantılara oldukça 
büyük ilgi gösteriyorlar.Bu toplantılar pandemi nede-
niyle birkaç senedir aksasa da hızlı bir şekilde toparla-
narak devam edeceğiz. İZSİAD üyeleri arasında diğer 
derneklerden ayrı olarak, insanların birbirleri ile olduk-
ça sıcak ve samimi bir ilişki seviyeleri ile mesleki ve kişi-
sel dayanışma ruhlarına tanık olursunuz.
Kurulduğu günden bu yana toplum ile büyük bir daya-
nışma içinde bir dernektir İZSİAD… Herhangi olumsuz 
bir toplumsal olay olduğu anda, ilk müdahil olan dernek 
İZSİAD’dır. Üyesi olan iş insanlarının her zaman daya-
nışma konusunda refleksleri gelişmiştir ve çok duyarlı-
dır. Ayrıca İZSİAD üyelerinden oluşan bir Eğitime Destek 
Grubumuz vardır. Bu kapsamda şimdiye kadar daha 
çok Çağdaş Yaşamı Destekleme Derneği’ne (ÇYDD) 
katkı sağlamak amacıyla çalışmalar yürütüldü. Her ay 
düzenli olarak yemek düzenleniyor ve burada herkes 
kendi yemek parasını verdiği gibi +1 yemek parası da 
ÇYDD’ye bağışta bulunuyor. Bir de İZSİAD bünyesinde 
Eğitim Komitesi var ve şimdilerde bu komite, bir vakıf 
yoluna gidiyor, İZSİAD Eğitim Vakfı…

RÖPORTAJ

EYÜP SEVİMLİ KİMDİR?
1958 yılında İzmir’de dünyaya gelen Eyüp 
Sevimli, 1975 yılında İzmir Atatürk Lisesi’n-
den, 1980 yılında İstanbul Teknik Üniversi-
tesi Makina Fakültesi’nden mezun oldu. 
Mezuniyetini takiben 1967’den bugüne 
faaliyette olan aile şirketi Sevimli Deri 
firmasında çalışmaya başlayan Eyüp 
Sevimli, vatani görevini 1981-1982 yılları 
arasında Yedek Subay Komando olarak 
Isparta-Eğirdir ve Bolu’da yaptı. 
Askerlik sonrası yeniden aile şirketinde 
görev alan Sevimli, 1985 yılında İzmir’in 
Menemen ilçesi Maltepe Köyü sınırların-
da kalan Deri Sanayicileri Kooperatifi’nin 
kurucu ortakları arasında yer alarak ilk 
Yönetim Kurulu’nda görev aldı.
Kooperatif alanının 1988 yılında İzmir Deri 
Organize Sanayi Bölgesi, 1997 yılında ise 
Bakanlar Kurulu kararı ile İzmir Menemen 
Deri Serbest Bölgesi (İDESBAŞ) olarak 
ilan edilmesi süreçlerinde aktif görev üst-
lendi.
İDESBAŞ’ın 2011 yılında Bakanlar Kurulu 
kararı ile İzmir Serbest Bölgesi’ne (İZBAŞ) 
dönüşüm sürecine liderlik eden Eyüp Se-
vimli, 2009 yılından bugüne İZBAŞ Yöne-
tim Kurulu Başkanlığı görevini sürdürüyor.
İş dünyasının sivil toplum kuruluşlarında 
da aktif görevler alan Eyüp Sevimli, ku-
rucuları arasında yer aldığı Ege Bölgesi 
Deri Sanayicileri Derneği’nde (EGEDERİ-
DER) 2010 yılından bugüne Yönetim Ku-
rulu Başkanı; Batı Anadolu Sanayicileri ve 
İş İnsanları Dernekleri Federasyonu’nda 
(BESİFED) 2010 yılından bugüne Yönetim 
Kurulu Üyesi olarak görev almayı sürdü-
rüyor.
Aile şirketi Sevimli Deri’de 1992 yılından 
bugüne Yönetim Kurulu Başkanı olan 
Eyüp Sevimli, İzmir Serbest Bölgesi’nde 
8.500 metrekare kapalı alanda faaliyet 
gösteren şirketin büyüme ve ihracat ope-
rasyonlarına da liderlik yapıyor.
Ege Bölgesi Sanayi Odası Meclis Üyesi, 
Ege Bölgesi Sanayi Odası Vakfı (EBSOV) 
Yönetim kurulu başkan yardımcısı, Türkiye 
Deri Vakfı (TÜRDEV) Yönetim Kurulu Üye-
si, İzmir Sanayici ve İş İnsanları Derneği 
(İZSİAD) Danışma Kurulu Üyesi ve İzmir 
Ekonomik Kalkınma Koordinasyon Kurulu 
(İEKKK) Üyesi olan Sevimli; aynı zamanda 
bir kız babası.

Eyüp Sevimli ve EGEDERİDER Yönetim Kurulu’nun Eyüp Sevimli ve EGEDERİDER Yönetim Kurulu’nun 
9’uncu Cumhurbaşkanı Süleyman Demirel’i Çankaya 9’uncu Cumhurbaşkanı Süleyman Demirel’i Çankaya 

Köşkü’nde ziyareti… (10 Ocak 1994)Köşkü’nde ziyareti… (10 Ocak 1994)
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Batı Anadolu Sanayicileri ve İş 
İnsanları Dernekleri Federasyo-
nu (BASİFED), üye derneklerin 
yönetim kurulu ve üyelerinin ka-
tılımı ile bir “Network Buluşması” 
gerçekleştirdi. Mutfak 93’de ya-
pılan etkinliğin sponsorluğunu 
ise Corpitall üstlendi. 

BASİFED Yönetim Kurulu Baş-
kanı Mehmet Ali Kasalı, yaptığı 
açılış konuşmasında BASİFED 
olarak kent ve ülke ekonomisi-
ne katkı sağlamak için çok yo-
ğun bir tempo ile çalıştıklarını, 
görüş ve önerilerini kamuoyu ile 
paylaştıklarını söyledi. BASİFED 
olarak üye dernekleri büyüt-
mek, etki alanlarını genişletmek 
ve onların yolunu açma misyon-
larının da olduğunu vurgulayan 
Kasalı, “Bunu yaparken önemli 
bir sinerji de yaratıyor, dernek-
ler arası eşgüdümü ve birlikte 
çalışma pratiğini de inşa ediyo-
ruz. Böylesi yoğun bir tempodan 
sonra daha rahat bir ortamda, 

bir anlamda sosyal bir etkinlik 
ile de bir araya gelmek ve üye-
lerin etkileşimini artırmak da is-

tedik. Bu organizasyona emek 
verenlere çok teşekkür ederim” 
dedi.

BASİFED’den “Network” Buluşması
Kasalı: “BASİFED ülke ve kent ekonomisine

katkısını sürdürecek”

BİZDEN HABERLER
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Ege Ekonomiyi Geliştirme Vak-
fı’nın (EGEV)  yeni kaptanı Hasan 
Küçükkurt oldu. EGEV sekreter-
yasında, BASİFED ev sahipliğin-
de gerçekleşen Temmuz ayı İzmir 
Başkanlar Kurulu toplantısında 
EGEV başkanlığını Hasan Kü-
çükkurt’a devreden Mehmet Ali 
Susam’a teşekkür plaketi verildi. 
Mövenpick Otel’de gerçekleş-
tirilen toplantıda 6 yıl başkanlık 
yapan Susam dönemine ait ça-
lışmaları anlatan bir de kısa film 
izlendi. 
Toplantıda konuşan EGEV önce-
ki dönem Yönetim Kurulu Başkan 
Mehmet Ali Susam, kendisine 
gösterilen inceliğe ve vefaya te-
şekkür etti. 2017-2023 yılları ara-
sında iki dönem yürüttüğü EGEV 
Yönetim Kurulu Başkanlığında 
İzmir’in önde gelen STK’ları-
nın her zaman kendisine sınırsız 
destek verdiğini söyleyen Susam, 
“Bugün Başkanlar Kurulu’nda 
EGEV’in yeni yönetim kurulu baş-
kanı Hasan Küçükkurt’un elinden 
bir plaket almaktan büyük onur 

duydum. Kendisine yeni görevin-
de başarılar diliyor, her zaman 
EGEV’in ve yönetiminin yanında 
olacağımı belirtmek istiyorum” 
dedi. 
Bu 6 yıllık süreçte İzmir ile bera-
ber Ege illerinin yerel yönetim-
leri, odaları, STK’ları ile beraber 
Ege’yi Türkiye’nin lokomotifi yap-
maya çalıştıklarını anlatan Su-
sam, “Bu süreçte hem EGEV hem 
de Ege Bölgemiz emin adımlarla 

hedefine yürümeye devam etti. 
Bundan sonra da aynı kararlı-
lıkla yürüyeceğine eminim” dedi. 
Ege Ekonomik Forumu’nun kendi 
döneminin en büyük mirası ol-
duğunu da vurgulayan Susam, 
“Sadece Ege’nin değil Türkiye’nin 
Davos’u haline gelen Ege Ekono-
mik Forumu’nun bundan sonra 
da büyüyerek sürmesi için her 
türlü desteği kişisel olarak da 
vermeye hazırım” diye konuştu.
Küçükkurt: “Bayrağı daha yuka-
rıya taşımak için çalışacağım”
EGEV Yönetim Kurulu Başkanı 
Hasan Küçükkurt ise Mehmet Ali 
Susam’a teşekkür ederek yeni 
dönemde kendisinden devral-
dığı bayrağı İzmir ve Ege için 
daha da yukarıya taşımaya ça-
lışacağını söyledi. İki dönem bo-
yunca son derece etkili projelere 
imza atan Susam’ı bir plaket ile 
onurlandırmak istediklerini vur-
gulayan Küçükkurt, “Kendisinin 
desteğini bundan sonra da ar-
kamızda bulacağımızı biliyoruz” 
diye konuştu. 

EGEV’in yeni kaptanı Hasan Küçükkurt

EGEV’de  Hasan Küçükkurt 
dönemi başladı  

BİZDEN HABERLER

Mehmet Ali Susam, Hasan KüçükkurtMehmet Ali Susam, Hasan Küçükkurt
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Hotel Rudis ve Güzide Resto-
ran’ın sahibi, eski Emniyet Mü-
dürü Gökten Gök ile hem butik 
otel konseptiyle yarattığı Hotel 
Rudis’i hem de İzmir ve Tür-
kiye’nin turizm potansiyelini 
konuştuk. Sağlık turizmindeki 
hatalı anlayış ve deniz kum gü-
neşten öteye götürülmeyen tu-
rizm konseptiyle Türkiye’nin bü-
yük bir fırsat kaçırdığını söyleyen 
Gökten Gök ile İZSİAD Dergisi 
için konuştuk. 

Sizi Emniyet Müdürü olarak ta-
nıdık, ancak bugün turizmcisi-
niz. Gökten Gök kimdir, sizi ta-
nıyabilir miyiz?
Malatya’da 1969 yılının yılba-
şı gecesi, 1970 yılının ilk günü, 1 
Ocak’ta öğretmen bir babanın 
oğlu olarak doğdum. İlkokul, 
orta ve liseyi Malatya’da oku-

duktan sonra Ankara Polis Aka-
demisi’ne gittim. 1990 yılında 
akademiden mezun olduktan 
sonra Antalya’da komiser yar-
dımcısı olarak göreve başladım. 
Daha sonra Adıyaman şark gö-
revi ve sonrasında İzmir’e gö-
revle geldim. Emniyet Müdürü, 
Polis Baş Müfettişi rütbesine 
kadar yükseldikten sonra emekli 
oldum. 
Antalya’da çalışırken turizm-

le tanıştım, turizmin gelişimini 
görmüştüm. 2001 yılında Dokuz 
Eylül Üniversitesi Turizm İşlet-
meciliği Bölümü’nde yüksek li-
sans yaptım. Turizmi akademik 
olarak o dönem öğrendim diye-
bilirim. Ailemizin başka işleri de 
var, benim de ortaklığım olan, 
İstanbul merkezli 8 ilde akredite 
gıda analiz laboratuvarlarımız 
bulunuyor. Bu sektörde Türki-
ye’de ilk üçte diyebileceğimiz, 

Hotel Rudis Yönetim 
Kurulu Başkanı 
Gökten Gök:
“Türkiye yılda 500 
milyar dolar turizm 
geliri elde edebilir”

“Herşey dahil 
sistemi terk 
edilirse Türkiye 
500 milyar dolar 
gelir elde edebilir”

RÖPORTAJ
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Tarım Bakanlığı ile çalışan labo-
ratuvarlarımızı ile gıda analizle-
ri yapıyoruz. Bugün gıda analiz 
laboratuvarlarının yanında hem 
inşaat işleri ve hem de pande-
miyle beraber açtığımız Hotel 
Rudis ve Güzide Restoran ile iş 
yaşamımızı sürdürüyorum. Evli 
ve üç çocuk babasıyım. 

Hotel Rudis ve Güzide Restoran 
nasıl bir işletme, ne zaman açtı-
nız, bilgi alabilir miyiz?
İnşaat işiyle ilgilenmek bize 
daha kolay geliyordu. Otel gibi 
sürdürülen işler aynı zamanda 
riski de barındırıyor. Memuriyet 
içinde düşünülebilecek bir mes-
lek iş alanı değildi otelcilik. An-
cak bugün Hotel Rudis’in olduğu 
arsa bize aitti. Emekli de olun-
ca bir butik otel yapabilir miyiz, 
işletebilir miyiz diye düşündük. 
Yapabileceğimize kanaat ge-
tirince 19 odamızın tamamının 
denizi gördüğü bu butik otelimi-
zi yapıp faaliyete geçirdik. 
Tabi bir şanssızlığımız oldu, 
pandemi kapanmalarının baş-
lamasından 2 ay önce otelimizi 
açtık. Otelimizi açar açmaz ön-
cesinde gelmiş rezervasyonlar 
hastalık gerekçesiyle iptal edil-
meye başladı. Mart’a da Türkiye 
olarak tamamen kapandık. Zor 
bir süreçti bizim için. Otel tama-
men kapanmadı ancak şehirler 
arası ulaşım kesildi, sokağa çık-
ma yasakları, uluslararası hare-
ket kapandı. O yüzden zorlu bir 
dönem geçirdik diyebiliriz. Kira 
ödemiyor oluşumuz, işletmecisi-
nin de kendimiz olması bir şanstı 
bizim için, o dönemi bu şekilde 
geçirdik. Pandeminin bitmesi ile 
taleplerimiz arttı. Bugün dolu-
lukta yıl ortalamamız yüzde 85 
oranında. Yaz aylarında ise yüz-
de 100 doluluk oranı ile hizmet 
sunuyoruz. 

Kimler daha çok konaklama için 
sizi tercih ediyor, belli bir profil 

var mı?
Otelimizin misafirlerinin yüzde 
30’u sağlık turizmi için İzmir’i 
tercih eden yabancı turistler. 
Yüzde 70 ise yerli turistler dol-
duruyor. İstanbul’dan, Anka-
ra’dan fuarizmir’e gelenler, bu 
bölgede işi olanlar, deniz kena-
rında bir küçük otelde kalayım, 
5 yıldız hizmeti alayım diyenler 
bizi tercih ediyor. Pandemiden 

sonra büyük otel yerine daha az 
insanla temas ettikleri, otelde 
tanındıkları, odanın temizliği ko-
nusunda özel isteklerini hızlıca 
iletebilecekleri bir hizmet anla-
yışını arayan insanlar bizi tercih 
ediyorlar. Pandemi sürecinde 
açıldığımız için bu tarz beklenti-
lere çok net yanıtlar verebildiği-
mizi düşünüyorum.  
Ayrıca bir çok küçük otelde me-

RÖPORTAJ
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sela resepsiyonist kahvaltıya da 
yardım eder kimi zaman, biz 
öyle bir konsept ile hizmet sun-
mamaya özen gösterdik. Resep-
siyonist resepsiyonisttir, mutfak 
personeli, garson hepsi meslek 
olarak bunu yapan ve sadece 
alanında çalışan, hizmet sunan 
kişilerden oluşturulmuş bir kadro 
yarattık. O sebeple yemeğimiz-
den temizliğimize, güler yüzü-
müzden hizmetin hızına kadar 
tam anlamıyla profesyonel, oda 
kahvaltı hizmet sunuyoruz. 
Ayrıca otelimiz İzmir’e yerleş-
mek isteyenlerin ilk durağı ola-
rak da çok hizmet veriyor. Bunu 
açayım isterseniz. İzmir, bir 
marka şehir. İzmir Türkiye’de sa-
hil kenarında yaşamak isteyen-
lerin tercih ettiği ilk kent. Siyasi 
tutumuyla, demokratik yapısıy-
la, özgürlükçü kültürel yapısıyla 
dikkat çeken bir kent. İnsanlar 
çocuklarını burada büyütmek, 
burada yaşamak istiyorlar. İs-
tanbul’dan, Ankara’dan, özellik-
le ekonomik durumu iyi olanlar, 
yarımada dediğimiz bu bölgeyi 
kendilerine yerleşim alanı ola-
rak seçiyorlar. Bu sebeple ote-
limizde konaklayarak bölgeyi 
tanımaya çalışıyorlar. Çocukları 
için okulları inceliyorlar, ulaşı-
mına bakıyorlar, gündüz, gece 
hayatını inceliyorlar. Kentin, böl-
genin, yarımadanın ve çevresi-
nin kültürel yapısını inceliyorlar. 
Sonrasında da yerleşmeye karar 
verirlerse o girişimi yapıyorlar. 
Bugün bizde bu şekilde bizde 
konaklayıp sonra buraya yerle-
şen ve hala Güzide Restoran’da 
ağırladığımız çok fazla misafiri-
miz mevcut. 

Güzide Restoran otelden ba-
ğımsız mı? Dışarıya hizmet ve-
riliyor mu?
Evet otelden bağımsız bir resto-
ranımız var. Haftanın belli gün-
lerinde canlı müzik eşliğinde 
akşam yemeği ve kahvaltı da su-

nuyoruz. Esintili bir bölgedeyiz, 
Limanreis bölgesi olarak geçer 
burası. Çanakkale’den başlayan 
bir esintinin kara ile buluştuğu ilk 
yer burası. Deniz kenarında bu 
esintiyi, iyot kokusunu duyarak 
akşam yemeği yemek isteyen 
insanlar restoranımızı çok tercih 
ediyor. Deniz ürünleri, et ürünle-
ri ve pizzalarımız ile mutfağımız 
da son derece beğeniliyor diye-
bilirim. 

Turizme dönersek, sektörünüzü 
değerlendirir misiniz? Türkiye 
olarak zor bir süreçten geçiyo-
ruz, turizm gelirleri çok önemli 
olarak ifade ediliyor. Bir turizm-
ci olarak bu konuyu değerlendi-
rir misiniz?
Turizmin Türkiye ekonomisine 
büyük bir katkısı var, bu bir ger-
çek. Ancak yapılan hatalar da 
var. Turizmin yöneticilerinin bu 
hataları görmezden geldiğini 
de söylemek gerekir. Çeşitlen-
dirilmiş turizm çok değerlidir. 
Türkiye deniz kum güneşten 
kurtulmak zorunda. Türkiye’nin 
her şey dahil sistemini terk et-
mesi gerekiyor. Hizmetin değerli 
olduğu, hizmet satmanın önemli 
olduğu ve istihdama da katkısı 
olan bir yapıya, anlayışa geçil-
mesi gerekiyor. 
1991’lerde bu sistem yoktu, ha-
tırlarsanız o dönem Antalya’da 
iki terör eylemi olmuştu. Bütün 
Avrupalı turistler terör korkusuy-
la ülkemize gelmemeye başladı. 
Bunun akabinde tur operatör-
leri her şey dahil sistemini baş-
lattılar.  Avrupa’nın düşük gelirli 
kesimlerine yönelik bu sistem ile 
otelin içinden çıkmayan bir tu-
rizm yapısı yarattılar. O dönem 
Antalya’da çok fazla restoran, 
cafe, turistik eşya satan işletme 
yok oldu bu konsept yüzünden. 
Artık bugün bu anlayışı terk et-
mek, turizmi çeşitlendirilmemiz 
gerekiyor. Türkiye’nin tarihi, kül-
türel değerleri buna imkan veri-

yor. Türkiye’ye gelen turist kenti 
görmeli, kültürü tanımalı, küçük 
işletmelerin de turizmden gelir 
almasını sağlamamız lazım. 
Roma Collesium’u herkes bilir, 
Türkiye’ye gelen tüm turist sayı-
sı sadece Roma’ya turist geliyor 
bu yapıları görmek için. Ama 
bizim Efes’imiz MÖ 3 bin yılına 
kadar uzanıyor. Bunları bizim 
sunabiliyor olmamız, bu değer-
lerimizi parlatmamız gerekiyor.  
Aspendos keza öyle. Dünyada 
örneği olmayan kültürel tari-
hi değerlere, bölgelere sahibiz. 
Bunlar siyasi olarak da destek-
lenmeli. Yıllık 50 milyon dolar 
turizm gelirine iyi diyoruz, oysa 
500 milyon dolar yaratabilecek 
bir potansiyelin üzerinde oturu-
yoruz. 

İzmir’i bu anlamda nereye ko-
numlandırıyorsunuz?
İzmir de turizm anlamında maa-
lesef çok geri. Mesela Kemeraltı 
çok değerli bir lokasyon. İzmir’in 
imkanlarına, turistik potansiye-
line uygun oranda İzmir’e turist 
gelmiyor ne yazık ki. Malatya’da 
Aslan Tepe Höyüğü vardır, ben 
çocukken İzmir’deki bugün gör-
düğümüz turistten daha çok 
turist oraya gelirdi. Bugün Ma-
latya’da turist yok, İzmir’e ise o 
dönem Malatya’ya gelen turist 
kadar turist geliyor bugün. İz-
mir’in yerli yabancı çok daha 
fazla insan ağırlaması gereki-
yor. Özellikle sağlık turizminde 
çok daha ileri gidebilir İzmir. 
İzmir, Malatya, Antalya, Trabzon 
diye bakmadan, Türkiye olarak 
turizm anlayışımızı değiştirme-
miz gerekiyor.

Doğanbey’de sağlık turizmine 
yönelik bir girişiminiz var? Hem 
sağlık turizmini hem de yatırı-
mınızı değerlendirir misiniz?
Doğanbey’de Termal Sağlık 
Merkezi ve Oteli kuracağız. Ye-
rimizi aldık, projelendirme aşa-

RÖPORTAJ
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masındayız. Ortaklı bir yapıyla 3 
yıl içinde açabileceğimizi öngö-
rüyorum. 
Bugün sağlık turizmini de Tür-
kiye olarak yanlış uyguluyoruz. 
Türkiye olarak sağlık için tedavi-
ye gelene oda satmayı sağlık tu-
rizmi sanıyoruz. Oysa sağlık te-
sisini satıp onlara oteli yan ürün 
olarak vermemiz gerekiyor. De-
nizli, Afyon, termal tesislerimizin 
hepsi bu yanlış mantıkla hizmet 
üretiyor. 5 bin metrekare kapalı 
alana otel yapıyor, 500 metre-
kare de sağlık hizmeti verilen 
alan yaratıyor. Bunun tam tersi 
olması gerekiyor. Bu yapılmadı-
ğı için termal tesiste sıcak suya 
girmeyi sağlık, termal turizm 
olarak adlandırıyoruz. Aslında 
yapılan sadece sıcak suya gir-
mek oluyor. Sudan medet umu-
lan bir duruma dönüşüyor. Biz 
bu anlayışı kıracak, bahsettiğim 
şekliyle doğru bir anlayışla, sağ-
lık turizminde sağlığı ön plana 
çıkaran bir anlayışla termal tu-
rizm tesisi yaratacağız. 

İZSİAD ile nasıl tanıştınız? İZSİ-
AD hakkındaki görüşlerinizi ala-
bilir miyiz?
İZSİAD, Emniyet Müdürlüğü dö-
nemimden beri, gidip geldiğim, 
eğitimlerine dahil olduğum, ye-
mekli toplantılarına katıldığım 
bir STK. Bir gün burada Güzide 
Restoran’da bir yemek verdiler, o 
zamanki İzmir Büyükşehir Bele-
diye Başkanı Aziz Kocaoğlu’nun 
da olduğu bir yemekti.. Memu-
riyetten geldiğimiz için STK’lara 
üye olmak aklımıza kolay kolay 
gelmiyor açıkçası. O yemekte 
‘sen neden İZSİAD’a üye olmu-
yorsun’ dediler bana. İZSİAD Yö-
netim Kurulu Başkanı Hasan Kü-
çükkurt ve İZSİAD Yönetim Kurulu 
Başkan Yardımcısı Ali Talak’ın 
önerisiyle İZSİAD’a üye oldum. 
Kente ve kentin iş dünyasına fay-
dalı bir STK İZSİAD. Üye olduğum 
için son derece memnunum. 

RÖPORTAJ
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Batı Anadolu Sanayici ve İş İn-
sanları Dernekleri Federasyonu 
(BASİFED) tarafından gerçek-
leştirilen Dijital Gelecek Zirvesi,  
İzmir iş insanlarını buluşturdu. 
Ahmed Adnan Saygun Sanat 
Merkezi’nde yapılan ve büyük 
ilgi gören Zirve’de Dijital Gele-
cek tüm yönleri ile masaya ya-
tırıldı. Gün boyunca konusunda 
uzman kişiler dijital gelecek ko-
nusundaki görüşlerini iş insanları 
ile paylaştılar. Zirve’nin açılışına 
Ege Bölgesi Sanayi Odası Meclis 
Başkanı İbrahim Gökçüoğlu, İTB 
Genel Sekreteri Erçin Güdücü 
ile BASİFED’e bağlı derneklerin 
başkan, yönetici ve üyeleri katıl-
dı. 
BASİFED Girişimcilik Komisyonu 

tarafından organize edilen Diji-
tal Gelecek Zirvesi’nin açılışında 
konuşan BASİFED Yönetim Kurulu 
Başkanı Mehmet Ali Kasalı, tek-
nolojilerin fayda ve risklerini göz 
önüne alarak, hayatımıza enteg-

re etmenin öneminin bilincinde 
ve bu bilinci yaymaya kararlı ol-
duklarını söyledi. 
Yenilikçi teknolojiler, yeni endüst-
riler ve ürünler oluşturarak dün-
yanın en büyük 10 ekonomisine 
girebilmenin mümkün olduğunu 
söyleyen Kasalı, “İyi eğitimli ve 
nitelikli bir iş gücü ile bu alana 
gerekli yatırımları yapmak ve 
bu alandaki çalışmaları sürek-
li ve kalıcı ulusal politikalar ile 
desteklemek gerekiyor. Örneğin, 
Avrupa Birliği Komisyonu’nun,  
2030 yılı dijital hedeflerini içeren 
‘2030 Dijital Pusula’ başlıklı çalış-
masına göre; AB çapında bilişim 
ve iletişim teknolojileri alanında,  
20 milyon bilişimci yetiştirilme-
si hedefleniyor. Son dönemler-

İş insanları Dijital Gelecek Zirvesi’nde buluştu
Dijital Gelecek İzmir’de masaya yatırıldı
Kasalı:“Dünyada ilk 10’a ancak 
yenilikçi teknolojilerle girebiliriz”

Mehmet AliMehmet Ali
KasalıKasalı
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de, dünyadaki bilişim ve yazılım 
teknolojilerinde koyarak ilerleme 
zorunluluğu ortaya çıktı” diye ko-
nuştu.
Günümüz ve gelecekteki tekno-
lojik gelişmeleri ele alarak, in-
san yaşamını kökten değiştirecek 
teknolojileri tartışmanın önemine 
dikkat çeken Kasalı, “Yapay zeka, 
arttırılmış gerçeklik, sanal ger-
çeklik gibi yeni teknolojilerin nasıl 
gelişeceği, insan hayatına nasıl 
etki edeceği konularını masaya 
yatırıyoruz ve tüm bu teknolo-
jilerin gelecekteki gelişimleri ile 
kullanım alanlarını tartışıyoruz. 
Bu teknolojilerin fayda ve risk-
lerini göz önüne alarak, hayatı-
mıza entegre etmenin öneminin 
bilincinde ve bu bilinci yaymaya 
kararlıyız” diye konuştu.

Betül Sezgin: “Dijital dönüşüm 
toplumsal cinsiyet eşitliği için 
fırsat”

Kadının güçlenmesi için toplum-
sal olarak aynı dili konuşmak ve 
ortaklaşmak gerektiğini vurgu-
layan BASİFED Yönetim Kurulu 
Üyesi ve İzmir İş Kadınları Der-
neği (İZİKAD) Yönetim Kurulu Ba-
kanı Betül Sezgin, “İZİKAD olarak 
yaptığımız kız çocukları okulları 
yönetiyor projesinde kız erkek 
dayanışmasını çok net ve başarılı 
bir şekilde gördük. Sadece okul-
larda ve evlerde değil kurumlar-
da da toplumsal cinsiyet eşitliği 
çok önemli. Kadınların üst düzey 

yönetimlerde yer alması sadece 
kadınlar içi değil şirketlerimiz için 
de bir kalkınma modeli. Toplum-
sal cinsiyet eşitliği dediğimiz şey, 
zihinsel bir dönüşümdür, hayır-
severlik programı değildir” diye 
konuştu.
Kadının güçlenmesi için aksiyon 
almaktan vazgeçmeyecekleri-
ni söyleyen Sezgin, “Ülke olarak 
başka şansımız yok. Dijital dö-
nüşüm, cinsiyet eşitliği için de, 
ülkemiz için de bir fırsat. İki kav-
ramın kaldıraç etkisi var. Hem 
ülkemiz hem de şehrimiz için biri 
teknoloji diğeri tasarım. Toplum-
sal cinsiyet eşitliğine duyarlı yeni 
ekonomi modelleriyle yeni bir 
geleceğe ihtiyacımız var. Cum-
huriyetimizin İkinci yüzyılında, 
yeni bir hikâyeye ihtiyacımız var” 
dedi. 

Özden Erten: “teknolojiyle ilgili, 
daha çok etkinlik yapmalıyız”

1990’lı yıllarda interneti öğre-
nenlerin bugün dünyayı yönet-
tiği gibi, bugün de yapay zekayı 
öğrenen ve uygulayanın da dün-
yayı yöneteceğini vurgulayan 
BASİFED Girişimcilik Komisyonu 
Başkanı Özden Erten, “Yapay 
zekanın insanların öğrenme şe-
killerini, seyahat etme şekilleri-
ni, sağlık hizmetlerini ve birbir-
leriyle iletişimlerini, kısaca tüm 
yaşam biçimimizi değiştireceği 
öngörülüyor. Yapay zeka trenini 
kaçırmamamız için hepimize bü-

yük sorumluluklar düşüyor. Tüm 
Türkiye’de teknolojiyle ilgili, daha 
çok insana ulaşabilen etkinlikler 
yapmalıyız. Her yaştan insana 
hitap eden, farklı alanlarda bi-
lim, teknoloji ve sanat müzeleri 
açıp, çocuklarımızın ana okulun-
dan itibaren bu konularla iç içe 
olmasını sağlamalıyız. İzmir’de 
bu konuda öncü olalım, tüm pay-
daşlar birleşerek toplumdaki 
okuryazarlığı artırmakla işe baş-
layıp, dijital yol haritası oluştura-
rak dijital geleceği birlikte yara-
talım” diye konuştu.

Prof. Dr. Yusuf Baran: “Risk alıp, 
mayına basmamız gerekiyor”

Zirveye Onur Konuğu olarak katı-
lan İzmir Yüksek Teknoloji Enstitüsü 
Rektörü Prof. Dr. Yusuf Baran ise , 
“Kilogram başına daha kıymetli 
ürünlerden ziyade artık fikirler en 
kıymetlisi oldu. Günde milyonlarca 
insanın zaman geçirdiği metaver-
se dünyalar var. Tarihi kitaplardan 
öğreniyorduk, şimdi bir gözlükle 
dünyanın içerisine girerek öğreni-
yoruz. Bir ülkenin en büyük serma-
yesi beşeri sermayesi. Bunun far-
kında olan ülkeler dünyanın bütün 
beyinlerinin kendine göç etmesini 
sağlamışlar. Yapmamız gereken 
tek şey, risk almak, mayına bas-
mak” dedi.
Açılış konuşmalarının ardından 
zirve konusunda uzman isimlerin 
dijital gelecek konusundaki görüş-
lerini paylaşmaları ile devam etti. 

Betül SezginBetül Sezgin Özden ErtenÖzden Erten

Yusuf BaranYusuf Baran
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Dokuz Eylül Üniversitesi Tekno-
loji Bölgesi DEPARK’ta firmalara 
özel, hızlı, kolay ve güçlü kurum-
sal yazılım çözümleri üreten En-
fotek’in Yönetim Kurulu Üyesi ve 
Proje Müdürü olan Aslı Tamtürk, 
İZSİAD Dergisi için hem firmasını 
tanıttı, hem de firmaların dijital-
leşme, yapay zeka ve ölçeklen-
dirilebilir veriye sahip olması için 
atması gereken adımları anlattı. 
İzmir’in yazılım kenti olma po-
tansiyelini hala koruduğunu söy-
leyen Tamtürk, ancak öncelikle 
bu ilgiyi kucaklayacak adımların 
atılması gerektiğini söyledi. 

Sizi kısaca tanıyabilir miyiz? Aslı 
Tamtürk kimdir?
1979 yılında doğdum. İzmir Öde-
miş’liyim. Üniversiteye kadar 
Ödemiş’te ilk-orta-lise öğreni-
mimi tamamladım. Üniversite 
lisans eğitimimi 2000 yılında 9 
Eylül Üniversitesi Endüstri Mü-
hendisliği Bölümü Ana Bilim Dalı,  
yüksek lisans eğitimimi de Dokuz 
Eylül Üniversitesi Fen Bilimleri 
Enstitüsü Endüstri Mühendisliği 
Ana Bilim Dalın’da 2003 yılın-
da tamamladım. 2003 yılından 
beri Enfotek Bilişim A.Ş de ça-

lışmaktayım. 
Yönetim Ku-
rulu Başkan-
lığını Tuğrul 
Tamtürk’ün 
yaptığı Enfotek Endüstriyel Bili-
şim A.Ş. ’de şu an Şirket Ortağı 
olmakla birlikte, Pazarlama ve 
Projeler Koordinatörlüğü görev-
lerini yürütüyorum. 

Gençlik yıllarımdan beri toplum-
sal katılım ve sivil örgütlenmenin, 
toplumun  demokratik, çağdaş 
gelişimi ve  kalkınmasında önemli 
bir rolü olduğuna inanıyorum. Bu 
anlamda iş yaşamında ve gün-
lük yaşamda toplumsal cinsiyet 
eşitliği, yerel kalkınma, eğitim, 
gençliğin toplumsal yaşama ka-
tılımı gibi farklı konularda Mes-
lek Odaları ve Sivil Toplum Ör-
gütlerinde proje bazlı  gönüllü 
görevler alıp, yaşadığım ülkeye 
yurttaşlık sorumluluğumu  en iyi 
şekilde yerine getirmeye çalışı-
yorum. 

16 yaşında bir kız, 13 yaşında bir 
erkek çocuk annesiyim. 

Enfotek kuruluşunu anlatır mısı-
nız? Nasıl bir hizmet sunuyorsu-
nuz?
2003 yılında Enfotek’i kurduk. 
Enfotek ERP çözümleri, kurum-
sal yazılım, kurumsal yönetim 
sistemleri çözümleri geliştiren 
bir firma. Kendimize yazılım fir-
ması demek istemiyoruz çünkü 
mühendislik çözümleri üreten bir 
firmayız. Portfoyümüze ilk baş-
ta tekstil ve hazır giyim sektörü 
dahil oldu, ancak şuan otomotiv, 
metal, kimya gibi bir çok sektör-
deki firmaya hizmet veriyoruz. 
Neden bu kadar geniş alana hiz-
met veriyorsunuz derseniz, çün-
kü yönetim danışmanlığı hizmeti 
de sunuyoruz. İş süreçlerine en 
uygun çözümleri, bilgi yönetim 
sistemlerini geliştiriyoruz. O an-
lamda da sektör kısıtımız bulun-
muyor. Gerçekten de bununla da 
gurur duyuyoruz, çünkü yazılım-
larımız da tamamen Türk mü-

RÖPORTAJ

Enfotek Proje 
Müdürü 
Aslı Tamtürk:
“İzmir yazılım 
kenti olma 
potansiyelini 
koruyor”
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hendislerimiz tarafından gelişti-
rilmiş durumda. Yurt dışı menşeili 
bir yazılımı alıp satışını yapmı-
yoruz. Burada bütünsel bir bakış 
açısı sunuyoruz. 
2003 yılında teknoloji geliştirme 
bölgesine dahil olmak için baş-
vurduk. İYTE’de Teknoloji Ge-
liştirme Bölgesi’ne başvuran ve 
kabul edilen ilk 10 projeden biri 
olduk. 10 yıl İYTE’den kaldıktan 
sonra artık tescilli bir Ar-Ge fir-
ması olarak DEPARK’ta faaliyet 
gösteriyoruz. Sıfır sermaye ile 
kurduk, sürdürülebilir bir yapı 
geliştirdik. 
Bugüne kadar 100’den fazla pro-
je geliştirdik, şuan 50’nin üzerin-
de aktif firmaya hizmet sunuyo-
ruz. Küçük bir firmayken bizden 
hizmet alıp bugün ihracatta sek-
törünün liderlerinden olan kuru-
luşlarla çalışıyoruz, bu da bize 
ayrı bir gurur veriyor. 

Firmaya özel yazılımlar, ürünler 
mi sunuyorsunuz?
Evet tam da öyle. Yazılım biz için 
bir yönetim aracıdır, yazılım bi-
limsel bir temele, yönetimsel bir 
yapıya oturtulabilirse o zaman 
kullanan kurum için faydalı hale 
geliyor. Biz de bunu firmaların 
doğru anlaması için çaba gös-
teriyoruz. Teknopark burada 
bize daha bilimsel bir nosyon 
kazandırdı. Biz bir projenin ama-
cını, getirisini, bütçesini belirleyip 
bilimsel bir hakem heyetinden 
onayını alarak ondan sonra bu 
projeleri sunuyoruz. 
Firmalar sektörlere özel geliştir-
diğimiz yazılım programlarımızı 
alıyor ancak kendi ihtiyaçlarına 
göre düzenlemeleri de yaparak 
o yazılımı o kuruma özel hale 
getiriyoruz. Ana yazılımı kendi-
miz yarattığımız için üzerinde 
değişiklik yapma, özelleştirme 
noktasında da sorunsuz bir ça-
lışma yürütebiliyoruz. Firmanın 
faaliyet alanına göre, iş akış pro-
sedürlerine göre özel çözümleri 

de sunuyoruz. Geniş ekibimizle 
en doğru modeli geliştiriyoruz. 
Bu da firmaya bir avantaj sağlı-
yor. Ekibimize gelirsek, 20 kişilik 
bir arge kadromuz var. İçlerinde 
mali müşavirlerinden İK uzma-
nına, tekstil, endüstri ve makine 
mühendisine kadar geniş bir yel-
pazede arge uzmanına sahibiz.

Sürdürülebilirlik noktasında ne-
ler yapıyorsunuz?
Firmalarda denetimler oluyor, 
artık çağımızda tüketicinin bile 
belli üretim talepleri var, bel-
li üretim koşulları var, bunların 
sürekli denetlenebilir ve verinin 
yönetilip ölçeklendirilebilir olma-
sı lazım. Firmanın büyürken bu 
denetim koşullarına göre büyü-
mesi gerekiyor. Avrupa Yeşil Mu-
tabakatı bu anlamda bunu zaten 
gündeme taşıdı. Ölçeklendirile-
bilir bir veriniz olmalı. Yaptığımız 
çözüm projeleri ile işletmelerin 
daha sürdürülebilir, ölçeklendi-
rilebilir ve çevreye duyarlı üretim 
için eğilmeleri gereken alanları 
gösteriyoruz. Mesela Covid’de 
üretim denetimleri devreye girdi, 
bu noktada sunduğumuz çözüm 
projeleri bunu da destekliyor. 
Bir firma dijital dönüşümü yap-
madan artık ayakta kalma im-
kanı kalmadı. Yapay zekadan 

konuştuğumuz bir dönemde di-
jitalleşmeyi konuşma aşamasını 
geçtiğimizi söyleyebilirim.

Yapay zeka son dönemde çok 
öne çıktı, sizin bu noktada öngö-
rünüz nedir, neler yapıyorsunuz?
Yapay zeka konusunu ana omur-
gamıza oturttuk. Müşterilerimi-
zin, müşterilerle ilişkilerinde ya-
pay zeka kullanımından, kendi 
veri tabanında yapay zeka tek-
nolojisi kullanımı ve yazılımın ya-
pay zeka ile eğitilmesi konularına 
odaklanmış durumdayız. Bunun 
için zaten elinizde süreçlerinizin 
dijital dönüşümünü tamamlamış 
olması lazım. Bu konuda biz ha-
zırız. Tasarımdan dış ticarete ka-
dar entegre tek bir dijital dönü-
şüm ürününe sahip bir firmayız. 
Türkiye’de bu seviyede tekiz di-
yebilirim. Dijital dönüşümü sağ-
ladıktan sonra bunun üstünde 
verilerin değerlendirilmesi var. 
Yapay zeka bu noktada devreye 
giriyor. Artık yönetici doğrudan 
sistemi ile konuşup, günlük ra-
por alma, projeksiyon oluşturma 
gibi bir sürü çalışmayı, iş gücün-
den alacağı raporları doğrudan, 
kendisi sistemden alabilir hale 
geliyor. Türkiye sadece büyük fir-
malardan oluşmuyor, çok geniş 
bir KOBİ işletmesi var. KOBİ’lerin 
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dijitalleşmesi ve yapay zeka 
konusunda adım atmasını 
sağlamayı hedefliyoruz. Bu 
da ancak yerli, milli, Türk mü-
hendislerin çalıştığı, çözümleri 
içeren yazılım altyapıları ile 
olur. 

Türkiye’nin potansiyeli nasıl 
bu konuda?
Aslında Türkiye’nin uluslara-
rası alanda lojistik, üretim ve 
rekabet  potansiyeli yüksek bir 
o kadar işgücü açısıdan cid-
di bir potansiyeli var.  Ancak 
ekonomik gelişmeler nedeniy-
le piyasada ciddi bir darbo-
ğaz mevcut. Kur dalgalanma-
ları, artan hammadde ve işgücü 
maliyetleri, ekonomik ve siyasi 
belirsizlik rekabet gücümüzü ol-
dukça zorluyor. 
Ülkemizde çok uzun zamandır 
nitelikli işgücü istihdamı sorunu 
yaşanıyor. Ciddi bir beyin göçü-
müz var. Genç nüfusu yüksek bir 
ülke olmamıza rağmen eğitim-
li, nitelikli gençlerimiz yurtdışına 
göç ediyor. Öte yandan nitelikli 
mesleki eğitim olanaklarımız ol-
dukça zayıfladı, şu an üretimde 
ara elaman bulunamıyor. Bunlar 
da katma değerli üretim ve reka-
bet gücümüzü olumsuz etkiliyor. 
Ancak tüm olumsuzluklara rağ-
men şunu da belirtmek lazım. 
Türkiye çok zorlu şartların altın-
dan kalkmış bir ülke. Yoksulluk ve 
yokluklar içerisinde bir Kurtuluş 
Mücadelesi’nden başa-
rı ile çıkarak bu ülkeyi 
esaretten kurtulmuş ve 
ardından gerçekleştiri-
len devrimlerle toplumu 
çağdaş medeniyetler 
seviyesine çıkarmışız. O 
sebeple bu dönemi de 
toplumun her kesiminden 
dayanışma ile, bilimsel 
ve teknolojik gelişmeler-
den daha fazla fayda-
lanarak katma değerli 
üretim gücümüzü arttı-

rarak aşacağımıza inanıyorum. 
Çağdaş, laik ve bilimsel eğitim 
koşullarına kavuştuğumuzda, 
uygulamalı mesleki ve teknik 
eğitim olanaklarımızı arttırdığı-
mızda ve buna uygun katma de-
ğerli üretim potansiyeli yarattı-
ğımızda yurt dışında iş tecrübesi 
edinmiş gençlerimizin ülkemize 
döneceğine inanıyorum. Yurtdı-
şına giden gençlerimizin yüzde 
10’u bile ülkemize geri döndü-
ğünde ülkemizin kalkınmasına 
çok büyük katkı verebileceğine 
inanıyorum. 

İzmir için yazılım kenti olabilir 
gibi bir potansiyelden bahsedi-
liyor. Siz bunu nasıl görüyorsu-
nuz?
İzmir’in potansiyeli büyük. Ancak 
sanayici profilimiz risk almayı 

sevmiyor. İzmir daha dingin 
bir kent. İş kadar sosyal hayat-
ta da geniş imkanlar mevcut. 
Eğitim, sosyal ve kültürel or-
tamı olgunlaşmış, oturmuş bir 
kent İzmir. Türkiye'nin her ye-
rinden profesyonelin de yaşa-
mak istediği bir kenttir. Ancak 
ortaya çıkan hızlı nüfus artışını 
kaldıracak altyapının sağlan-
ması zaman alacak gibi duru-
yor. Bu gelecek yoğun nitelikli 
göçü kucaklayacak iş ortamı 
henüz kurulabilmiş değil İz-
mir’de. Kurumların bu alanda 
adım atması, kente bu anlam-
da katkı koyması gerekiyor.

İZSİAD ile yolunuz nasıl kesişti?
İZSİAD’ı uzun yıllardan beri ta-
kip ediyorum aslında. Yakından 
tanıma fırsatım da derneğin ku-
rumsal sosyal sorumluluk proje-
leri sayesinde oldu. 
2019 yılından beri ÇYDD İzmir 
Şube Yönetim Kurulu Üyesiyim. 
Sosyo-ekonomik ve sosyo kül-
türel açıdan kırılgan bölgelerde 
yaşayan çocuklar ve gençleri-
mizin çağdaş eğitim olanakla-
rından eşit fırsatlarda faydalan-
ması için geliştirdiğimiz projelere 
İZSİAD Yönetim Kurulu ve üyele-
rinin çok değerli ve önemli katkı-
ları olmuştur.Bu işbirlikleri saye-
sinde daha yakından tanıyarak, 
İZSİAD’ın hem mesleki hem 
toplumsal dayanışma çabasına 
derneğe üye olarak katkı sun-

mak istedim. İçinde bu-
lunduğumuz zor piyasa 
koşullarında,  yerelde 
ve ulusalda ekonomik 
kalkınma açısından İZ-
SİAD gibi derneklerin iş 
ve meslek dayanışma 
odaklı örgütlenmesinin 
önemli olduğunu düşü-
nüyorum. İZSİAD ailesine 
birliktelik ve dayanışma 
ruhunu çoğaltan emek-
lerinden dolayı teşekkür 
ediyorum.

RÖPORTAJ
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Ülkenin yeniden inşasının yaşan-
dığı zor günlerde, ülke ekono-
misinin yeniden yapılandırılması 
amacıyla daha Lozan barış gö-
rüşmeleri sonuçlanmadan,ülke-
nin ekonomik ve iktisadi duru-
munu tartışmak ve yeni bir yol 
haritası belirlemek amacıyla, 7 
Şubat – 4 Mart 1923 tarihleri ara-
sında, vatanın birçok il ve ilçesin-
den bin 135 temsilcinin katılımıy-
la,Gazi Mustafa Kemal Paşa’nın 
önderliğinde, başkanlığını Ka-
zım Karabekir’in yaptığı I.İktisat 
Kongresi İzmir’de, Banka-Han 
binasında gerçekleştirilmiştir.
Kongrede,başta ulusal ekonomik 
yapıya geçiş olmak üzereiktisa-
dî kurtuluşa yönelik birçok karar 
alınmıştır.Cumhuriyet’in kuru-
luş arifesinde, 1923 Şubat’ında 
toplanan Türkiye İktisat Kongre-
si’nde ülkede çağdaş bir iktisadi 
yapının kurulmasına yönelik ilke-
ler belirlenmiş vealınan kararlar 
ülke ekonomisi için yeni bir döne-
min başlangıcı olmuştur.
Daha önceleri üzüm ve incir 
deposu olarak kullanılan bina, 
cumhuriyet henüz ilan edilme-
den, bağımsızlığın temini gayesi 
ve gerçek bağımsızlığın güçlü 

ekonomiyle mümkün olacağı dü-
şüncesiyle düzenlenen I. İktisat 
Kongresine ev sahipliği yapmış-
tır.
Gazete kupürleri ve canlı ta-
nıkların ifadelerine göre;1970’li 
yılların sonunda dönemin İzmir 
Belediye Başkanı İhsan Alyanak 
tarafından kongrenin yapıldığı 
bina yıktırılmış, bina arsası kong-
renin ruhuna yakışmayacak bi-
çimde otopark ve benzeri şekil-
lerde kullanılmaya başlanmıştır.
İktisat Kongresinin öneminin ve 

yaklaşan 100.yıl sene-i devriye-
sinin farkındalığıyla yola çıkan 
İzmir Valisi Sayın Yavuz Selim 
Köşger tarafından kongrenin ya-
pıldığı arsanın sahiplerini bulmak 
için bir çalışma başlatılmış, yurt 
dışında yaşayan mülk sahipleri 
yapılan görüşmeler sonucunda 
ikna edilerek 14 Nisan 2022 tarihi 
itibarıyla arsanın satın alınma iş-
lemi tamamlanmış,arsanın tapu-
su alınmıştır.
İzmir Valiliği, kısa süre içinde 
kongre binasının eski görselle-

İzmir’e 100. Yıl armağanı:
İKTİSAT KONGRESİ BİNASI
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rinden faydalanarak aslına uy-
gun şekilde yapılması noktasın-
da proje hazırlamış, bina inşa 
çalışmalarını başlatmış, dış cep-
hesinin 100 yıl önceki gibi taştan 
yapılmasına ve iç kısmının ise 
modern kongre binası olarak 
inşa edilmesine karar vermiştir.
İzmir Valiliği tarafından inşa edi-
len İzmir İktisat Kongresi binası; 
tüm cepheleri tarihi binanın cep-
hesi ile birebir aynı olacak şekilde 
tasarlanarak yeni binanın birinci 
katı 7,5 metre, ikinci katı 7 met-
re yüksekliğinde inşa edilmiştir. 
Zemin alanı 2 bin 666 metrekare, 
toplamda ise batar katlarla bir-
likte 7 bin metrekare inşaat ala-
nına sahip iki katlı bina, Anadolu 
ve Trakya olarak adlandırılan iki 
bölümden oluşturulmuştur.
Tarihi dokuya uygun olarak dış 
cephenin taştan yapıldığı kongre 
binasında, 725 kişilik konferans 
salonu ve çok sayıda toplantı 
salonu bulunmaktadır. Bina inşa 
alanında yürütülen arkeolojik 
kazılarla çıkarılan eserler kon-
ferans salonu fuaye alanında 
sergilenmektedir. Fuaye alanla-
rı çeşitli sergilere de ev sahipliği 
yapabilmektedir.
Trakya bölümünün zemin katın-
da; bir adet 64 kişilik ve iki adet 
106 kişilik olmak üzere üç adet 
modüler toplantı salonu bulun-
makta olup, birinci katında ise 
toplam 146 kişiye hizmet vere-
bilecek yine üç adet çeşitli bü-

yüklüklerde toplantı salonu yer 
almaktadır. 
Bina eş zamanlı olarak,  Trakya 
bölümünde toplam 422 katılım-
cıya, farklı toplantı salonlarında 
olmak üzere hizmet edilebilecek 
durumda olup, ayrıca Anadolu 
bölümünde 725 kişilik konferans 
salonu da sayıya dahil edildiğin-
de 1147 katılımcıyı ağırlayabile-
cek kapasiteye sahiptir.
İzmir'imizin önde gelen kültür 
varlıklarından biri olan İzmir İk-
tisat Kongresi Binası inşaatı hızla 
yükselerek İzmir Valiliği tarafın-
dan günümüzde aynı lokasyon-
da, aslına uygun olarak tamam-
lanmış, 100'üncü yılında yeniden 
açılarak Kongre Merkezi olarak 
vatandaşlarımızın hizmetine su-
nulmuştur.
Cumhuriyetimizin 100'üncü yılın-
da yeniden hayat bulan kongre 
binasının ilk konukları ise, Türki-
ye Cumhuriyeti'nin ikinci yüzyı-

lını gerçekleştirecek, gelecekte 
emanetimizi devralacak çocuk-
larımız olmuştur.
Yeni yüzyılın iktisat kongresi “Kü-
resel Güç Olma Yolunda Türkiye 
Ekonomisi” ana temasıyla Cum-
hurbaşkanlığının himayelerinde 
Hazine ve Maliye Bakanlığının 
yürütücülüğünde her ilden, sa-
nayi, ticaret, tarım ile ilgili tem-
silciler, kadın temsilciler, akade-
misyenler ile işçi temsilcilerinin 
de aralarında bulunduğu katı-
lımcılarla 17 Şubat - 4 Mart ta-
rihleri arasında toplanacaktı. 
Kongreye 150’den fazla akade-
misyen, iş insanı, bürokrat, sivil 
toplum temsilcisi, sektör temsilci-
leri ve basın mensubu konuşma-
cı olarak katılacaktı. Planlanan 
toplantıya dünyanın 22 ülkesin-
den 35 önemli uluslararası aka-
demisyen, ekonomistin katılması 
bekleniyordu. Ancak, 6 Şubat'ta 
Kahramanmaraş merkezli yaşa-
nan ve 11 ilde büyük yıkıma neden 
olan deprem nedeniyle, kongre 
17 Şubat'ta gerçekleştirilemedi. 
Yaşanan deprem sebebiyle er-
telenen kongre, 29-30 Nisan’da 
“Küresel Güç Olma Yolunda Tür-
kiye Ekonomisi” ana temasıyla 
daha dar kapsamlı ama içeriği 
itibariyle oldukça dolu, yerli ve 
yabancı akademisyenlerin, iş 
dünyası, bürokrasi, sivil toplum 
kuruluşları ve basından çok de-
ğerli temsilcilerin, konuşmacıla-
rın katılımıyla gerçekleştirildi.
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Batı Anadolu Sanayici ve İş İn-
sanları Dernekleri Federasyonu 
(BASİFED) bünyesinde yer alan 
Ulukent Sanayi Bölgesi (USAD) 
Yönetim Kurulu Başkanı Mehmet 
Ömer Telcioğlu ile İZSİAD Dergi 
için konuştuk. Bölgelerinde ya-
şanan sorunları ve taleplerini bi-
zimle paylaşan Telcioğlu, birçok 
OSB’den daha büyük bir alana, 
firma sayısına, istihdam miktarı-
na ve ekonomik büyüklüğe sahip 
olduklarını belirterek, “Artık OSB 
olmak istiyoruz, başvurumuzu 
yaptık” dedi. 

Öncelikle sizi tanıyabilir miyiz?
İsmim Mehmet Ömer Telcioğlu, 
Tekel Müdürü bir babanın oğlu 
olarak Diyarbakır Silvan’da doğ-
dum. babamın görevi nedeniyle 
bir çok kent dolaştık, beş yaşın-
da Diyarbakır’dan çıktık, baba-

mın görevi dolayısıyla  Çameli 
(Denizli), Eceabat (Çanakkale) 
sonrasında Çanakkale (mer-
kez) de bulunduk. 1985 yılında 
babam emekli olduktan sonra 
İzmir’e yerleştik. Okul bittikten 
sonra İzmir'de çalışmaya başla-
dım. Askerden geldikten sonra-
ki dönemde 17 yıl TÜPRAŞ İzmir 
Rafinerisi Bakım Müdürlüğü bö-
lümünde çalıştım. Kardeşim Ta-
ner Telcioğlu’nun daveti ile 2005 
TÜPRAŞ’tan ayrılarak aile şirke-
timizde, kardeşimle beraber ça-
lışmaya başladım. Çatı kaplama 
şirketi olarak iş yaşamına başla-
dık, sonrasında çelik sektörüne 
girdik. 

Şu an hangi alanda çalışıyorsu-
nuz, Taykon Çelik’ten bahseder 
misiniz?
2005 yılında çelik sektörüne dahil 

olduk ve çatı sektöründe işlerimi-
zi azalttık. Amiral gemimiz artık 
çelik oldu. Yurt içi ve yurt dışı yapı 
projelerine yönelik çelik üretimi 
yapıyoruz. Yüzde 80 ihracata 
çalışan bir firmayız. İhracatta 
haksız rekabet kısmen daha az, 
karlılık daha iyi. Ülke içinde den-
geler çok farklı, yurt içinde çok 
yorulma (kârlılık anlamında) ih-
timaliniz artıyor. Fransa’da ortak 
olduğumuz çelik fabrikamız var, 
Almanya, Afrika, ABD’de irtibat 
noktalarımız bulunmakta  Avus-
turalya hariç tüm kıtalarda varız. 
Bitmiş ürünü ihraç edip yerinde 
montaj yapıyoruz. 

Ulukent tesisleriniz ne zaman 
kuruldu, kaç kişilik bir ekiple 
üretim yapıyorsunuz?
1600 metrekare kapalı alanda 
başlayan faaliyetimiz, 7 bin 500 

USAD Başkanı Telcioğlu:
“OSB olmak istiyoruz”
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metrekaresi kapalı toplam 13 bin 
metrekare alana ulaştık. Yaklaşık 
80 çalışan ile üretim yapıyoruz. 
Altyapı yüklenicilerle çalışan sa-
yımız proje durumuna göre daha 
da yukarılara çıkarabiliyoruz.

USAD nasıl ve ne zaman kurul-
du?
Ulukent Sanayi Bölgesi 2003 yı-
lında kuruldu. İhtiyaca binaen 
kurulmuş bir bölge burası. Konut 
dışı kentsel kullanım amacı diye 
geçiyor bu bölge. Organize ol-
mamamıza rağmen bir çok or-
ganize sanayi bölgesinden hem 
alan hem mali olarak daha bü-
yüğüz. Bu durumda bir temsi-
liyet sorununun ortaya çıktığını 
gördük. Kamu kurumları ile yerel 
yönetimlerle ilişkilerde kolaylık 
sağlamak için kurucu başkanı-
mız Atilla Üner ve bölge sana-
yicileri tarafından USAD kurul-
du. İyi ki kurulmuş çünkü kişisel 
veya şirket olarak temsiliyetiniz 
kendinizle sınırlı oluyor ve ticari 
algılanabiliyorsunuz. Fakat Der-
nek olarak gittiğinizde bir güçle 
gidiyorsunuz. Bu size temsiliyet 
adına güç sağlıyor. İyi bir yöne-
timimiz var, uyumlu bir şekilde 
çalışıyoruz. 6 yıldır da BASİFED 
üyesiyiz. 

Bölgenin ne tür sorunları var, ne-
ler yaptınız, hedefleriniz neler?
Altyapı ve çevresel sorunlarımız 
vardı, firmaların kamu kurumla-
rı ile çeşitli sorunları vardı, on-
lara yönelik çalışmalar yürüttük, 
başarılı da olduk. Üyelerimizin 
talepleri doğrultusunda çalışma-
larımız devam etmekte. Bölge-
mizde yüzün üzerinde tesis ve iki 
sanayi sitesi mevcut, üç özel okul 
da bölgemiz dahilinde bulunu-
yor. Onları da eklediğimizde 250 
üzerinde firma, 3 bin 500 üzerin-
de çalışanın bulunduğu bir böl-
gede temsiliyet yürütmeye çaba 
gösteriyoruz. Yaklaşık bir milyon 
metrekare alan içerisindeyiz. En 
temel sorunlarımızdan biri yer 
sorunu, yani, yeni alan arayışımız 
mevcut. Genişleme alanımız da 
var, ancak şahıs arazisi. O böl-
genin sanayi bölgemize dahil ol-
ması noktasında çalışmalarımızı 

yürütüyoruz. 
Güvenlik sorunları açısından da 
mülki idari amirleri ile görüşme-
ler yürütüyoruz. Bölgeyi daha 
güvenli hale getirmek için çaba 
gösteriyoruz. 

OSB değilsiniz, bu yönde bir ça-
lışmanız var mı?
Elbette kimlik sorunumuz mev-
cut. Eskiden bir STK olarak tem-
siliyetimiz yeterli geliyordu ancak 
büyüklüğümüz düşünüldüğünde 
artık bir OSB kimliğine ihtiyacı-
mız var. Tıpkı zamanında Kemal-
paşa OSB için bulunmuş formül 
olan Islah OSB yöntemiyle böl-
gemizin OSB olma zamanı geldi 
diye düşünüyoruz ve başvuru-
muzu pandemi öncesinde yaptık. 
Ancak pandemi, deprem, seçim 
derken bu noktada bir yol ala-
madık ancak bundan sonra yol 
alacağımızı düşünüyorum.  
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Ekonomiyi nasıl değerlendiri-
yorsunuz?
Faiz artışının kabul görmüş 
politikalara dönüş anlamında 
olumlu buluyorum. Evet piyasa 
650 baz puanlık artışı yetersiz 
bulsa da yeni ekonomi yöne-
timinin yol haritasını işaret et-
mesi açısından bu faiz artışını 
doğru ve olumlu buluyorum. 
Önümüzdeki süreçte bu artış-
ların devam edeceğini ve enf-
lasyonu düşürme noktasında 
yapısal dönüşümleri de bu ar-
tışlarla eş güdümlü olarak ya-
pabilirsek, ekonomik olarak güçlü 
Türkiye’yi en kısa sürede görece-
ğimizi düşünüyorum. 
(Tabi ki doğru politikalardan 
ödün vermeden) 

Menemen aynı zamanda büyük 
bir tarım bölgesi, ancak sanayisi 
de gelişiyor. Tarım sanayi ilişkisi 
açısından bir değerlendirme ya-
pabilir misiniz?
Menemen bölgemiz yıllar boyun-
ca tarıma dayalı bir yapı ile eko-
nomisini oluşturmuş olup, sanayi 
alanlarının açılması ile karma 
bir yapıya doğru genişlemeye ve 
gelişmeye başlamıştır. Fakat Me-
nemen’in mevcut potansiyeli göz 
önüne alındığında bu yeterli de-
ğil. Tarımı göz ardı etmeden daha 
fazla sanayi alanlarının açılması-
na ihtiyaç var diye düşünüyorum. 
Menemen, ülkemizin en güzel 
topraklarına sahip ilçelerimizden 
bir tanesi. Gediz nehri ve oluş-
turduğu delta ile beslenen bere-
ketli topraklara sahibiz. Her türlü 
tarımsal ürünün üretilebildiği bir 

yer, topraklarımız da dediğiniz 
gibi çok bereketli. Fakat son za-
manlarda sanki tarımın biraz 
daha geri planda kaldığı bir du-
rum söz konusu. Böyle devam et-
mesi durumunda tarım açığımızın 
oluşmasına neden olacağını ön 
görmek hayalcilik olmaz. Bu işin 
tarım tarafı.
İlçe nüfusumuzun hatırı sayılır bir 
kısmı ilçe dışında çalışmakta. Yani 
diğer bakış açısı ile ilçemiz iş gü-
cüne barınma sağlamakta olup, 
fakat istihdam sağlayamamak-
tadır. Bu durumu tersine çevirme-
miz lazım. Bu dönüşümün ilk şar-
tı, yeni çalışma alanları açmaktır. 
Bu alanların en başında sanayi 
alanları geliyor. Neden sanayi? 
Kendime ait bir sözle ‘’Tarım ge-
leceğimiz Sanayi refahımızdır’’ 
diyorum. İlk önce dışa bağımlı 
olmadan  karnımızı doyurabil-
memiz için tarıma ihtiyacımız 
var. (Pandemi de bunun ne ka-
dar önemli olduğunu da gördük.) 
Sonrasında da gelişen ve değişen 
dünya şartları içerisinde tekno-
lojik olarak ve de refahımız için 

sanayimizi de geliştirebildiği-
miz takdirde, bağımsızlık adı-
na büyük bir aşama kaydetmiş 
oluruz.
Bu noktada iklim krizini de dü-
şünürsek ve yaşadığımız doğal 
afetlerin gölgesinde kentleri-
mizi yeniden dizayn etmemiz 
gerekiyor. Eskiden yıl içinde 
alınacak yağış bile belliydi. Ar-
tık bir yılda yağması gereken 
yağmur  bir haftada yağıyor. 
Bu duruma hiçbir kentin alt ya-
pısı yeterli olamaz. Kentleri bu 
anlamda yeniden dizayn ede-

rek kalabalık kentlerden geriye 
dönüş teşvik edilmeli. Bu açıdan 
kentlerin hinterlandı hem sana-
yi hem tarım hem de konut an-
lamında bir planlama yaparak 
uydu kentler oluşturmalıyız, var 
olan kentleri rahatlatmak duru-
mundayız.

İZSİAD hakkında düşüncelerinizi 
alabilir miyiz?
USAD Başkanı olarak BASİFED 
bünyesinde olmaktan çok büyük 
keyif aldığımı ifade etmek iste-
rim. Aynı zamanda ben de İZSİAD 
üyesiyim. O anlamda BASİFED 
bünyesinde çok güzel bir siner-
ji yakaladık. İZSİAD da bu kentin 
en önemli iş STK’larının başında 
geliyor. Hasan Küçükkurt başka-
nımızın yönetiminde son yıllarda 
büyük bir atılım yaptığını görüyo-
ruz/görüyorum. İZSİAD’ın Bu an-
lamda hem bireysel olarak hem 
de USAD olarak İZSİAD ile çok iyi 
ilişkilerimiz mevcut. Her iki derne-
ğe ve üyelerine başarılar diliyo-
rum.

RÖPORTAJ
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İZSİAD, düzenlediği gezi ile Gü-
ney Amerika’ya gitti. Ejder Tur 
organizasyonunda Büyük Güney 
Amerika Turu yapan İZSİAD üye-
leri, 10 gün süren gezi boyunca 
Brezilya, Şili ve Arjantin’in en gü-
zel kentlerini ve turistik bölgeleri-
ni ziyaret etti. İZSİAD Dergisi için 
gezinin ayrıntılarını derledik. O 
zaman Güney Amerika Turu’na…

Tura İstanbul’dan hareketle 
başlıyoruz
Brezilya yerel saati ile akşam 
saatlerinde Sao Paulo Guarul-
hos Havalimanı’na vardık. Yerel 
rehberimizi tarafından burada 
karşılandıktan sonra yolculuğun 
yorgunluğunu çıkarmak için ote-
limize geçtik. Yoğun bir tempoda 
bir gezinin olacağı, sabah erken 
saatlerde otelimizden valizleri-
mizle ayrılmamızdan anlaşılı-
yordu. Havalimanında bagaj ve 

pasaport işlemlerimizi hallettik-
ten sonra yerel hava yolları tari-
feli seferi ile Iguassu Şelalelerinin 
bulunduğu bölgeye uçuşumuzu 
yaptık. Varışımızla birlikte bizi 
bekleyen yerel rehberimiz ve 
özel aracımız ile buluşup İguasu 
Şelalesi Brezilya Milli Parkı’na 
ulaştık.  Girişte fotoğraflarımızı 
çekip genel bilgilendirmeleri-
mizi aldıktan sonra muhteşem 
doğa harikası parkı ve şelaleyi 
keyifli bir doğa yürüyüşü yapa-
rak gezdik. Yürüyüşümüze baş-
lamadan önce güneş gözlüğü, 
şapka ve kremlerimizi yanımıza 
almayı da ihmal etmedik. Yürü-
yüş esnasında yanınızda yiyecek 
bulundurmamamız önemle rica 
edildiğini de hatırlatalım. Çün-
kü ormanda yasayan ve tehlikeli 
olabilen Koati hayvanları kokuyu 
çok uzaktan alıp bizleri rahat-
sız edebilirlermiş. Turumuzu bu 

doğa harikası alan içerisinde ta-
mamladıktan sonra günün yor-
gunluğunu atmak için otelimize 
geri döndük. 

FOZ DE IGUACU - RIO DE JANE-
RIO (BREZİLYA)
Turumuzun üçüncü gününde 
otelimizde kahvaltımızı yap-
tıktan sonra bizi bekleyen özel 
aracımız ile Rio de Janerio yol-
culuğumuzu yapmak üzere ha-
valimanına geçtik. Tarifeli sefer 
ile Brezilya‘nın bu eğlenceli ve 
güzel şehrine varışımızı takiben 
Rio de Janeiro’nun güzel sokak-
larını ve canlı plajlarını keşfe çık-
tık. Turumuza ilk olarak şehrin 
tarihi kısmından başladık. Cine-
landia olarak da bilinen bu böl-
gede Opera Binası, Metropolitan 
Katedrali ve dünyaca ünlü Rio 
Karnavalı gösterilerinin yapıldı-
ğı Sambadrome’u gördük. Ar-

İZSİAD’dan Güney Amerika Turu
İZSİAD Güney Amerika’ya çıkarma yaptı
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dından aracımız ile yine dünya-
ca ünlü Maracana stadyumunu 
görmeye gittik. Stadyumu dışarı-
dan görüp, fotoğraflarımızı çek-
tikten sonra şehrin ünlü plajlarını 
görmek üzere yolumuza devam 
ettik. Otelimizin de bulunduğu 
Copacabana bölgesinden baş-
layarak İpanema, Lebnon ve Ar-
pador sahillerinin tadını çıkardık. 
Otelimiz Copacabana’nın en iş-
lek caddesi üzerinde bir bölge-
de olduğu için akşam da sahile 
giderek bu dünyaca ünlü plajın 
keyfini yaşadık. 

RIO DE JANERIO - CORCOVADO 
ve SUGAR LOAF (BREZİLYA) 
Gezimizin dördüncü gününde ise 
yine sabah kahvaltısından sonra 
harekete geçtik. Corcovado te-
pesinin bulunduğu Tijuca Orma-
nı’na gidip Corcovado Tepesi’nin 
zirvesine çıkarak güne güzel bir 
başlangıç yaptık. Dünyanın en 
büyük şehir ormanı olan Tijuca 
Ormanı’nın ve milli parkının tam 
içerisinden geçerek ulaştığımız 
bu zirve, doğa harikası manza-
raları da önümüze serdi. 
Dünyanın en yüksek ve en bü-
yük İsa Heykeli’nin bulunduğu 
bu noktada son derece etkileyi-
ci manzara karşısında uzun süre 
vakit geçirdiğimizi de belirtmek 
isterim. 710 metrelik Corcova-
do tepesinin zirvesinde bulunan 
ve 39 metre yüksekliğe sahip bu 
heykel Dünyanın 7 harikasından 
biri olarak kabul ediliyor. Aynı 
zamanda Rio de Janerio şehrinin 
muhteşem manzarasını görmek 
için bundan güzel bir fırsat ola-
maz. 
Günün ikinci yarısında ise Sugar 
Loaf (Şeker Tepesi) ziyareti ya-
pıyoruz. Burası birçok filmin de 
çekildiği ünlü bir tepe. Çıkışımı-
zı teleferik ile yaptığımız bu tır-
manışta bizi ilk önce Urca tepesi 
karşılıyor. Ardından yine telefe-
rik ile ikinci durak olan ve daha 
yüksekte bulunan Şeker tepesine 

GEZİ
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çıktık. Nefis manzarası eşliğinde 
kahvelerimizi yudumlarken üye-
lerimiz hangi tepenin daha etki-
leyici olduğunu tartışıyorlardı. 

SANTIAGO ( ŞİLİ ) 
Brezilya’ya veda ettiğimiz be-
şinci günde bizi bekleyen Şili’ye 
doğru uçuyoruz. Şili’nin Santiago 
kentine varışımızı takiben şehir 
turuna çıkıyoruz. Tur esnasında 
ilk olarak şehrin en yüksek nok-
tası olan San Cristobal tepesine 
doğru ilerliyoruz. Bellavista sem-
tinde bulunan bu tepeye fünikü-
ler ile çıkmak ise ayrı bir keyifti. 
Burada Azize Meryem Kilisesini 
ve heykelini ziyaret edip aşağıya 
indikten sonra, şehrin tarihi bi-
nalarının ve meydanının bulun-
duğu bölgeyi keşfe çıktık. Keyifli 
bir yürüyüş ile şehrin meydanı 
kısmına ulaştıktan sonra Parla-
mento Binası, Plaza de Armas 
(Ana Meydan), Şehir Katedrali’ni 
göme şansını yakaladık. Turumu-

zu bitirmeden şehrin yeni kuru-
lan bölgesindeki Atatürk rölyefini 
ziyaret etmeden geçmek olmaz-
dı. Bu sebeple özel aracımızla 
Las Condes semtine gittik. Röl-
yefi ziyaret edip fotoğraflarımızı 
çekmeyi de ihmal etmedik. Ulu 
Önder Mustafa Kemal Atatürk’ün 
dünyanın bir ucunda böyle de-

ğerinin bilinmesinden hepimiz 
ayrı bir gurur duyduk. 

VALPARAISO & VINA DEL MAR 
TURU (ŞİLİ)
Şili’deki ikinci günümüzde Nobel 
ödüllü şair Pablo Neruda’nın ya-
sadığı, sanatçılar, bohemler ve 
romantikler için önemli bir şehir 
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olan Valparaiso kentini keşfe çık-
tık. Kentin sokak sanatçıları ta-
rafından yapılmış renkli ve sanat 
eseri değerinde grafitlilerle dolu 
sokaklarında yürüyüş yaptık. 
Adeta bir açık hava müzesi olan 
bu şehir 19. Yüzyılın sonlarına ka-
dar çok önemli bir yere sahipti. 
Bunun sebebi ise Atlantik Okya-
nusu’ndan gelen gemiler Pasifik 
Okyanusu’na geçişlerinde mola 
verdikleri önemli bir limandı. 
Aynı zamanda Şili’nin çok zengin 
madenlerinden çıkartılan ba-
kırlar buradan yola çıkardı. 1914 
yılında Panama kanalının açıl-
masıyla beraber şehir önemini 
yitirmiş. Fakat günümüzde turist-
lerin ve gençlerin mutlaka gelip 
yasamak isteyeceği güzellikte 
bir şehir olduğunu söyleyelim. 
Valparaiso’nun aynı zamanda 
UNESCO tarafından Dünya kül-
tür mirası listesinde yer aldığını 
da hatırlatalım. 
Buradaki gezimizi tamamladık-
tan sonra bir sonraki durağımız 
olan Vina Del Mar şehrine doğru 
yola çıktık. Vina del Mar şehri şa-
rap üretimi için yetiştirilen üzüm 
bağlarının kurulduğu ilk yer ola-
rak kabul ediliyor. Fakat Pasifik 
Okyanusu’nun geceleri olan so-
ğuğu dolayısıyla bağlar sonra-
sında daha iç bölgelere taşın-
mıştır. Günümüzde yazlık evlere 
ve kumarhanelere ev sahipliği 
yapan bir şehir halini almış Vina 
del Mar. 

BUENOS AIRES (ARJANTİN)
Şili’den yaklaşık 3 saat süren bir 
uçak yolculuğu ile Arjantin’in Bu-
enos Aires kentine varıyoruz. Yo-
rucu yolculuğun etkisiyle otelde 
dinlendikten sonra enfes bir Tan-
go Gösterisi izledik. Tangonun 
ana vatanına, Arjantin’e bir tan-
go gösterisi ile merhaba demek 
hepimize iyi geliyor.
Ertesi sabah şehir turumuza ana 
meydan veya Mayıs meydanı 
olarak bilinen Plaza Mayo’dan 
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başladık. Burada Eva Peron’un 
da balkon konuşması yaptığı 
Pink House ( Pembe Sarayı) gö-
receğiz. İçeri girmek mümkün 
değil zira burası hala başkanlık 
sarayı olarak kullanılıyor. Sonra-
sında Arjantin, Şili, Peru gibi ül-
kelerin kurtarıcısı olarak bilinen 
San Martin’in anıt mezarının bu-
lunduğu şehir katedraline geçtik. 
Arjantin’e gelip Maradona olma-
dan olmaz. Maradona’nın do-
ğup büyüdüğü mahalle olan La 
Boca’yı da keşfe çıkıyoruz. Öte 
yandan burası Arjantin’e gelen 
ilk İtalyanların yerleştiği bölge-
de burasıdır. Sokaklarında Tan-
go yapan çiftleri izleyerek kenti 
dolaşıyoruz. Genç yaşta hayatını 
kaybeden Eva Peron’un mezarını 
da ziyaret ettik. Peron’un yattığı  
mezarlık Recoleta olarak bilinen 
sanat eserleri ve heykellerle do-
natılmış bir mezarlık. Aynı za-
manda Moskova Mezarlığı’ndan 
sonra dünyada en çok bilinen ve 

ziyaret edilen, paha biçilemez 
eserlerle ve ünlülerle dolu bir 
mezarlıkmış burası. Eva Peron’un 
hayatı ve yasamı hakkında da 
bilgileri burada rehberimizden 
dinliyoruz. 

BUENOS AIRES – TIGRE DELTASI 
TURU (ARJANTİN)
Buenos Aires kent merkezine 
yaklaşık olarak 45 dakikalık me-
safede 28 km kuzeyinde bulunan 
Tigre deltasına ulaşmadan önce 
San Isidro semtinde bir mola 
verdik. Kısa molamızın ardından 
Tigre deltası üzerinde 1 saat-
lik bir tekne turu yapmak üzere 
Tigre’ye ulaştık. Tigre, Parana 
nehrinin bittiği delta bölgesinde 
yer alıyor. Bu bölgede yasayan 
insanlar araba yerine küçük bot-
lara veya sandallara sahip. Alış-
verişlerini ise daha büyük tek-
nelerle gezer halde satış yapan 
yüzen marketlerde yapıyorlar. 
Rehberimiz 1920 yılında ilk yer-
leşimcilerin buraya yerleştiklerini 
anlatıyor. Şehrin yoğunluğundan 
biraz olsun uzaklaşmak üzere 
buraya gelen ilk yerleşimciler, 
ağaçlık alanlar içerisinde jagu-
arlara rastladıkları için onları 
Kaplan zannetmiş ve bu bölgenin 
ismi Tigre olarak anılmaya baş-
landığını anlatıyor yine rehbe-
rimiz. Turumuzun son duracağı 
olan Tigre’den sonra doğrudan 
havaalanına geçerek tüm gece 
sürecek olan İstanbul yolculuğu-
muz ile Güney Amerika Turu’mu-
zu tamamlıyoruz. 
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Ara Güler, zaman zaman 
“Fotoğraf sanatçısı falan 
değilim ben” derdi, ken-
disini fotomuhabiri ya da 
görsel tarihçi olarak tarif 
etmeyi seçerdi. Teknolojik 
gelişmelere paralel ola-
rak fotoğrafın geçirdiği 
değişim ve insanların bu 
değişimle beraber ken-
dilerini konumlandırma 
şekillerine bir tepkiydi bu. 
Elbette Ara Güler bir fo-
toğraf sanatçısıydı, ken-
dini öyle zannedenlerin 
pek çoğu ise değildir.
Ara Güler olmasay-
dı İstanbul’un 50’lerde, 
60’larda neye benzedi-
ğini yine bilecektik belki, 
ama bu kadar net gö-
remeyecektik. Aynı du-
rum İzmir’de Ethem Ruhi 
Taga, Hamza Rüstem ve Cemal 
Yalkış’ın isimlerinde kendini gös-
terir. Bu fotoğrafçılar, Güler gibi 
sanatsal bir bakış açısı arama-
mışlardır hiçbir zaman; ama 
30’lardan itibaren ticari saikle 
kenti karış karış fotoğraflayarak 
paha biçilmez görsel tarih ma-
teryalleri bırakmışlardır bizlere.
Ethem Ruhi, Hamza Rüstem ve 
Cemal Yalkış, İzmir’in tamamı-
na yakını muhacir olan eski fo-
toğrafçılarındandırlar. İşte bu 
çok ilginç bir durum ve kesinlikle 
genellenebilir; 22 sonrası yeni İz-
mir’in fotoğrafçıları muhacirdir.
1922 öncesine ait İzmir fotoğraf-
larının büyük bölümü ise hakkın-
da çok az bilgi sahibi olduğumuz 
bir isme ait: Alphonse Rubellin.
Rubellin’in Fransız asıllı bir Levan-
ten olduğu ifade edilir. 1870’lerde 

İzmir Frenk Caddesi’nde “Rubel-
lin Péré et Fils - Photographie 
Parisienne” adlı bir stüdyosunun 
olduğu kayıtlarda geçer. Ayrıca 
yine 19. yüzyılda İstanbul’un ünlü 
fotoğrafçıları Pascal Sébah ve 
Polycarpe Joaillier’in de İzmir’i 
gösteren çalışmaları var arşiv-
lerde.
Üç isim de Türkiye’nin ve İzmir’in 
görsel tarihine büyük katkı sağ-
ladılar. Onların ardından ise İz-
mir’de vazifeyi sözünü ettiğimiz 
Cemal Yalkış, Ethem Ruhi, Ham-
za Rüstem ve Ali Balım gibi Bal-
kan ve Yunanistan kökenli göç-
men fotoğrafçılar devraldı.

“CEMAL” İMZASI
“Foto Cemal” ya da sadece “Ce-
mal” imzalı eski İzmir fotoğraf-
larının sahibi olan Cemal Yalkış 
Makedonya göçmenidir ve eşi 

Mihriye Hanım ile birlikte İzmir’in 
ilk resmi nikâhlı çiftidirler aynı 
zamanda. Kemeraltı’nda 1938 
senesinde açtığı “Foto Cemal 
Kitabevi Kırtasiye Kartpostalcılık 
Fotoğraf Amatör İşleri” adlı dük-
kan, 1981’e kadar hizmet verdi. 
Cemal Yalkış’ın İzmir fotoğraf-
ları, kendi derlemesi olan “Kal-
bim Ege’de Kaldı” ve İzmir Tica-
ret Odası tarafından hazırlanan 
“Cama Yazılan Tarih” isimle al-
bümlerde toplanmış bulunuyor.
Ethem Ruhi Taga ise eskiden Yol-
bedesteni olarak bilinen, şimdiki 
Mirkelamoğlu ve Selvili Hanların 
bulunduğu bölgede bir fotoğraf-
hane işletti ve İzmir şehrinin çok 
sayıda fotoğrafını çekerek tarihe 
notunu düştü.

GİRİT-İSTANBUL-İZMİR
Hamza Rüstem ise İzmir’in fo-

RUBELLİN’DEN FOTO CEMAL’E

TARİH

Engin Tatlıbal
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toğrafhaneleri içinde bugün ti-
cari faaliyetini sürdüren en eski 
isim. Girit göçmeni bir aileden 
gelen Hamza Rüstem Bey, İttihat 
ve Terakki üyesi bir siyasi akti-
vistti aynı zamanda. Girit’te baş-
layıp İstanbul’a uzanan fotoğraf 
yolculuğu, İzmir Kemeraltı’nda 
devam etti. Mert Rüstem tarafın-
dan işletilmekte olan Emirler Pa-
sajı’ndaki dükkân, eskiden beri 
fotoğraf severlerin uğrak yeri 
durumundadır. Emirler Pasajı 
deyince bilen az olacaktır tabi, 
bu pasaj bugün Hamza Rüstem 
Pasajı olarak anılır.
Hamza Rüstem ile bir dönem or-
tak çalışan Ali Balım da bir Girit 
göçmeni. 1946 yılında kurulan 
Foto Balım da yakın zamana ka-
dar Kemeraltı’nda faaliyetteydi.
Saydığımız isimler içinde İzmir’in 
görsel tarihine en büyük katkıyı 
elbette Ethem Ruhi Taga, Cemal 
Yalkış ve Hamza Rüstem yaptılar. 
Günümüzde Instagram gibi tek-
nolojik uygulamalar sayesinde 
tarihe not düşmek gibi bir duyar-
lılığa sahip olma gereksinimimiz 
pek kalmadı. Her gün binlerce 
kent fotoğrafı çekilip sanal ağa 
yükleniyor.
Ancak görsel tarih açısından ba-
kıldığında dijital ortamın bir gün 
topyekun çökebileceği ihtimali-
ni göz ardı etmeyen benim gibi 
güvensiz kişiler için karta basıl-
mış, gerekli muhafaza koşulları 
sağlanmış bir fotoğrafın yerini 
hiçbir şey tutamaz. Bir bilgisayar 
diskinin ömrü kaç yıl? Biz hala 
Rubellin’in, Sébah ve Joaillier’in, 
Cemal’in ve Ethem Ruhi’nin fo-
toğraflarına bakıp avunuyorsak 
bu anlamda teknolojiye fazla 
güvenmemek durumundayız. 
Bilgiyi saklamanın en güvenli ve 
uzun ömürlü yolu hala papirüs-
ler.
Fazla mı garanticiyim? Söz ko-
nusu tarihsel birikim olduğunda 
biraz öyle olmak gerekiyor gali-
ba.

TARİH
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GMC Tekstil Ortağı ve Yönetim 
Kurulu Bakan Yardımcısı olan 
Burcu Mamacı ile İZSİAD Dergisi 
için konuştuk. Tekstil sektörü ve 
İzmir’in tekstildeki öncü rolünü 
değerlendirdiğimiz Burcu Ma-
macı, iklim krizi ve Avrupa Yeşil 
Mutabakatı’na uyum için atılma-
sı gereken adımları çok önceden 
atmaya başladıklarını 
söyledi. 

Sizi tanıyabilir miyiz? 
Burcu Mamacı kimdir, 
kendinizden bahseder 
misiniz?
1977 İzmir doğumluyum. 
60. Anadolu Lisesi’ni bitir-
dikten sonra Koç Üniver-
sitesi İşletme Fakültesi’n-

den mezun oldum. İstanbul’da iş 
hayatına atıldım. Doğuş Holding, 
Komili ve Sabancı Holding’de 
çeşitli pozisyonlarda çalıştıktan 
sonra evlilik dolayısıyla İzmir’e 
döndüm. Eşimin 1996 yılında kur-
duğu GMC Tekstil’de eşimle be-
raber çalışmaya başladım. Şuan 
GMC Tekstil’de ortak ve yöne-

tim kurulu üyesiyim. Daha çok 
müşteri ilişkileri ve üretim öncesi 
operasyonları ben yönetiyorum. 

GMC Tekstil ne zaman kuruldu, 
neler üretiyorsunuz?
GMC Tekstil eşim Göksel Mamacı 
tarafından 1996 yılında Karabağ-
lar’da kuruldu. Yüzde 100 ihraca-

ta dayalı üretim yapan 
bir firmayız. 2014 yılın-
da Atatürk Organize 
Sanayi Bölgesine, 5 
bin metrekare kapalı 
alanı olan bu yeni ye-
rimize taşındık. 50 be-
yaz yaka olmak üzere 
toplam 200 çalışanla 
üretim yapıyoruz. Ne 
ürettiğimize gelirsek, 

GMC Tekstil Yönetim Kurulu Başkan Yardımcı Burcu Mamacı:

“Emin adımlarla ve temkinli 
büyümek gerekiyor”
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kadın, çocuk, erkek bütün örme 
gruplarının ürünlerini, küresel 
büyük markalara üretiyoruz. Ak-
lınıza gelen hemen hemen bütün 
dünyaca ünlü markalara üretim 
yapıyoruz. Koleksiyon da yapı-
yoruz. Fabrikamızda kesimha-
ne, kumaş ve aksesuar depoları, 
üretim, numune, yükleme alan-
ları,laboratuvar ve idari perso-
nellerin ofisleri bulunuyor. Güzel 
bir üretim akış organizasyonu 
da yarattık. Bu organizasyona 
çok çaba harcadık. Bu bina 5 bin 
metrekare, eğer düzgün ve planlı 
kullanmazsanız, 10 bin metre-
kareye de çıksanız sistemsizliğin 
içinde kaybolursunuz. O sebeple 
verimli bir akış yarattık. Arkada 
da üretim bandımız vardı, onu 
şimdilik durdurduk, çatıya GES 
kurulumu projemiz var, onun ha-
zırlıklarını yapıyoruz. 
İç piyasaya hiç yönelmedik, yıl-
lardır yurt dışına üretim olarak 
konumlandırdık kendimizi. Mar-
ka yaratmak hiç kolay değil, 
marka adını alıp sosyal medya 
hesabı açmakla marka olunmu-
yor. Küresel markalarla çalıştı-
ğımız için bunun nasıl bir emek 
ve yatırım istediğini görüyoruz. 
O sebeple şu aşamada marka-
laşma yerine küresel markalara 
üretimi daha doğru buluyoruz, 
ihracata devam ediyoruz. Avru-
pa’da hemen hemen her ülkeyle 
çalışıyoruz. 

Kurlardaki durumdan ihracat-
çılar şikayetçiydi, şimdi kur yük-
seldi. Bu anlamda sektör değer-
lendirmesi alabilir miyiz?
Türkiye tekstil sektöründe ger-
çekten çok kaliteli üretim yapan 
bir ülke. Sadece kendi şirke-
tim adına konuşmuyorum, tüm 
tekstil firmalarımız adına bunu 
söylüyorum. Küresel markala-
ra yaptığımız koleksiyonlar ile 
Türkiye’nin dünya modasına yön 
veren aktörlerden biri olmasını 
sağlıyoruz. Ayrıca, katma değer 

yaratma açısından bakıldığında 
tekstil hazır giyim sektörü, orta-
lama 20-25 dolar  birim ihracat 
fiyatı ile Türkiye cari açık raka-
mına büyük katkı sağlamakta-
dır.Türkiye ihracatının ortalama 
kilogram değerinin 1,5 dolar ol-
duğu göze alındığında, tekstil 
sektörünün Türkiye’nin ekonomisi 
için vazgeçilmez bir sektör oldu-
ğunu tekrar anlıyoruz. Ancak ne 
yazık ki rekabet koşullarımız çok 
zor. Rekabet ettiğimiz ülkeler, 
Hindistan, Çin, Bangladeş, Pakis-
tan olunca bizim maliyetlerimiz 
çok yüksek kalıyor. Enflasyona 
bağlı olarak asgari ücrete gelen 
zamlarla maliyetlerimiz sürekli 
yükseliyor. Kurlar stabil olmadı-
ğı için bu durum da bizi zorlu-
yor. Farklı kur politikaları da uy-
gulandı dönem dönem, serbest 
ekonomi mantığında yürümesi 
gereken politikalar yerine farklı 
sistemler uygulanınca dünya ile 
rekabet konusunda geri kaldık. 
Rekabet gücümüzü kaybetme-
mek için ihracatı destekleyen kur 
politikalarına ve yatırım destek-
lerine ihtiyacımız var.
Şunu da eklemek isterim, ni-
telikli istihdam sorunumuz var. 
Türkiye olarak nitelikli personel 
yetiştirmekte zorlanıyoruz. Bu 
da sektörü olumsuz etkileyen 
bir faktör. Meslek liseleri, teknik 
okullar özendirilmeli, öğrenciler 
tarafından da tercih edilmeli. 
Gençler AVM’de çalışmak yerine 

bir meslek edinmeyi tercih eder 
hale gelmeli. Bu konuda herkesin 
çaba göstermesi gerekiyor. Üni-
versite mezunu olmanın çok bir 
önemi kalmadı neredeyse. Ger-
çekten alt yapısı olan bir üniver-
siteden mezun olmuş, iş yaşamı-
na, mesleğine hazırlanmış, dolu 
bir şekilde okuldan çıkıyorsanız 
onu ayrı tutuyorum.

Avrupa Yeşil Mutabakatı ve bi-
linçli tüketicilerin katkısıyla or-
ganik üretim teşvik ediliyor, bu 
konuda siz neler yapıyorsunuz?
GMC Tekstil olarak bu konuda 
çok hassas bir üretim yapıyoruz. 
Bu konuda OCS, RCS, dediğimiz 
organik pamuk ve dönüştürüle-
bilir ürün sertifikalarımızı alıyo-
ruz. Organik ürün üreteceksek 
aldığımız hammaddelerin tüm 
belgelerini de alıyoruz ve ay-
rıüretim bölümlerimiz ve üretim 
bantlarımızda tüm üretim aşa-
malarını titizlikle takip ediyoruz. 
Malzemelerin tekrar dönüştürül-
mesi için alanlarımız da farklıdır. 
İnsanların bilinçlenmesi ile özel-
likle çocuk, bebek mallarında 
öncelikli olarak organik kumaş 
kullanılmaya başlandı. Mesela 
kimyasal kullanmadan, doğal 
bitkilerden farklı boyar  doğal 
maddelerin kullanıldığı döneme 
girdik. Avrupa Yeşil Mutabakatı 
ve iklimin geldiği nokta hepimi-
zi bu konularda duyarlı olmaya 
teşvik ediyor. Çevreye neredeyse 
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hiç zarar vermeyen bir sektörüz konfeksiyon olarak. 
Kağıt ve kumaş parçası atığımız var, onları da geri 
dönüşebilir şekilde organize ediyoruz. GMC Tekstil 
olarak yıllar öncesinden ürünlerimizin taşınmasında 
tek kullanımlık plastik poşetleri terk ettik. Kumaştan 
yaptığımız ve tekrar tekrar kullanabildiğimiz büyük 
taşıma aparatları yaptık. 
Öte yandan GES kurulumumuz ile yenilenebilir ener-
ji ile üretilmiş ürün yaratmış olacağız. Önümüzdeki 
süreçte, ki Avrupa’da gelişmiş ülkelerde bu çoktan 
başladı,  üretim yaparken kullanılan enerjiden tutun 
her bir parametrenin doğaya etkisi değerlendiriyor 
olacak. Biz de bunlara uygun yatırımlarımızı yap-
maya devam ediyoruz.

Yeni yatırımlar ve hedefler için ne dersiniz?
Dediğim gibi GES yatırımımız mevcut. Önümüzdeki 
süreçte pazar payımızı büyütmek, müşterilerimizi 
koruyarak elbette yeni müşteriler eklemek istiyo-
ruz. Mevcut pozisyonumuzu koruyarak büyümek 
isteriz. Anlamsız bir büyüme hedefini hiçbir zaman 
önümüze koymadık. Finansal açıdan sağlam kala-
rak, emin adımlarla ve temkinli olarak büyük riskler 
almadan büyümek zorundayız. Türkiye çok büyük 
fırsatlar sunsa da temkinli adımlarla yürümeniz ge-
reken bir ülke. Büyürken çok dağılmamak, çok bö-
lünmemeniz gerekiyor. Bugüne kadar, 1996 yılından 
bu yana hep bu ilke ile hareket ettik ve büyüdük. 
Böyle de devam etmeyi hedefliyoruz. Firmalara da 
tavsiyem, ciro bazında büyümeyi tek hedef, nihai 
hedef olarak önlerine koymasınlar. Karlılık ve ve-
rimlilik göz ardı edilerek alınan riskler, firmaların 
finansal pozisyonlarını zora sokmaktadır.

İZSAD ile nasıl tanıştınız?
İZSİAD Yönetim Kurulu Başkan Vekili Mukaddes 
Çelik aracılığı ile İZSİAD ile tanıştım. İş yoğunluğu-
muz nedeniyle dernek içinde çok aktif olmasam da 
İZSİAD’ın yürüttüğü sosyal sorumluluk projelerini 

yakından takip ediyorum. Önümüzdeki dönemde 
işten fırsat bulduğum oranda İZSİAD için özel za-
man ayırarak etkinliklerine, projelerine katılmak is-
tiyorum. 

RÖPORTAJ

“Tekstil sektöründe 
İzmir Türkiye’nin 
parlayan yıldızı”
İzmir’de tekstil sektörünün 
konumu nasıl?
İzmir tekstilde çok önemli bir kent. Tür-
kiye hazır giyim ihracatının yaklaşık 17% 
lik bölümü İzmir’den gerçekleşiyor. Uzun 
yıllardır tekstil üretiminde farklı firmalar 
ile Türkiye tekstil ihracatına büyük katkı 
sağlamaktadır. Yarattığı iş imkanları sa-
dece konfeksiyon firmaları ile sınırlı değil, 
kumaş, aksesuar, baskı, nakış gibi konfek-
siyon üretiminin diğer paydaşlarının da 
dahil olduğu sistem ile de geniş istihdam 
sahası sağlamakta.İzmir tekstil ihracat-
çılarının rekabet gücünü arttırmak için 
sektörel teşvik ve desteklere ihtiyaç duyul-
maktadır.
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Yaz sezonunun ortasına ge-
lirken İzmir’n tatil belde-
lerinden Foça, Karaburun 
ve Çeşme yerel yönetimle-
ri ilçelerine yönelen ilgiden 
memnun. Kurdaki yükselişle 
beraber özellikle yurt dışı tu-
ristlerin yoğun ilgi gösterdiği 
Türkiye’nin, turizm gelirlerini 
yükseltmesi beklenirken, Ege 
sahilleri de bu iklime en bü-
yük katkıyı sunuyor. İZSİAD 
Dergisi için turistik ilçelerimi-
zin belediye başkanlarından 
görüşler aldık. 

Foça Belediye Başkanı Fatih 
Gürbüz:
2023 Yaz mevsiminden bek-
lentimiz, ilçemize gelen 
turistlerin konaklama, ye-
me-içme, ulaşım ve alışveriş 
harcamalarının yerel ekono-
miyi canlandırmasının yanı 
sıra turistik işletmelerin ge-
lişmesi, yöre halkımızın gelir 
düzeyinin artması ve yeni iş 
fırsatlarının ortaya çıkması-
dır.

Bu etkileşimin, Foça’nın tu-
rizm ve çevre koruma pro-
jelerine katkıda bulunacağı, 
turizmin sürdürülebilirliğini 
sağlayacağı düşüncesinde-
yiz.
Bunu sağlamak adına çalış-
ma programımızda Foça’nın 
turizmde amacını ve he-
deflerini her zaman en üste 
koyduk. Stratejik planımız 
incelendiğinde tüm eylem 
planlarının Foça’yı koruyarak 
geliştirmeye ve turizme da-
yandığını fark edilecektir. Ko-
ruma amaçlı imar planı bun-
ların başında geliyor çünkü 
Foça, Avrupa’nın en eski 
kentleriyle aynı doğal gü-
zelliğe ve güçlü bir geçmişe 
sahip. Koruma amaçlı imar 
planı Foça’nın doğal yapısını 
bozmayacak ve bu sayede 5 
bin yıllık tarihini yerli ve ya-
bancı turistlere aktaracağız.
Tarihi, denizi, doğal güzel-
liği, taş evleri ve huzuruyla 
herkese kucak açan ilçemiz-
de temizlik, onarım bakım 

Tatil beldeleri sezon Tatil beldeleri sezon 
performansından memnunperformansından memnun

FatihFatih
GürbüzGürbüz
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gibi genel çalışmalarımız devam 
ediyor. Bunların dışında ilçemizin 
tarihini anlatan ve turizm nokta-
sı olan bölgelerde iyileştirme ya-
parak daha güzel bir görünüme 
kavuşturuyoruz. Tarihi Beşkapılar 
Kalesi önünde bulunan kordon yo-
lunu ilgili tüm bakanlık ve birim-
lerden aldığımız izinler ve İzmir 
Büyükşehir Belediyemizin desteği 
ile yeniledik. Denizin sularla buluş-
tuğu, aydınlatmalarının yapıldığı 
tarihi alanda vakit geçirmek, artık 
daha keyifli. İlçemizin uğrak nok-
talarından Büyükdeniz sahilinde 
de komple bir yenileme çalışma-
mız mevcut.
2022 yılında ilçemize müze kazan-
dırmak için çalışmalarımız başla-
dı. Yeni belediye binamızın da bulunduğu alanda 
inşaat faaliyetleri devam ediyor. Foça’nın 5 bin yıllık 
tarihini anlatmak için yakın zamanda kaybettiğimiz 
geçmiş dönem belediye başkanı Nihat Dirim anısı-
na bir kent belleği müzesi gerçekleştiriyoruz.
İlçemizde turizm canlılığı için kültür ve sanat çalış-
maları gerçekleştiriyoruz. 2019 yılında yaptığımız 3 
gün süren caz festivalini tekrarlayacağız. Bununla 
birlikte gençlik şöleni ve uluslararası kültür sa-
nat festivalimizi de gerçekleştireceğiz.
Hızlıca süren yaşamlarımızda artık ka-
çış noktaları arıyoruz, bu kaçış noktaları 
genellikle doğal ve sakin kalan turizm 
noktaları. Biz bu doğallığı tüm kentimi-
ze yaymak üzere 2019 yılında başladı-
ğımız Cittaslow üyelik sürecini 2021’de 
tamamlayarak İzmir’in ikinci sakin-
şehir unvanlı kenti olduk. Yerelleşme 
adına attığımız adımların uzun 
vadede Foça’nın yararına 
olacağına inanıyoruz. 
Ekonomik şartlar altın-
da tatil ihtiyaçlarımızı 
karşılamak veya tatil 
bölgelerinde bütçe-
lerimizi zorlamadan 
vakit geçirmek için 
arayış içerisinde-
yiz. Bu noktada 
yerel yönetimlere 
gelen talepler ar-
tıyor. Bizler de eli-
mizden geldiğince 
bu talepleri karşı-

lamak için çalışıyoruz.
Foça’da en bilinen ve tercih edilen deniz turizmini 
geliştirmek için plajlarımızda ve denize girilebi-
lir alanlarda iyileştirme çalışmalarımız da devam 
ediyor. Bu alanlarda daha çok ücretsiz şemsiyenin 
yanında diğer ihtiyaçlarında karşılanacağı alanlar 
yapıyoruz.
İlçemizdeki turizm odaklı iş yerlerinin faaliyetlerini 
anlatabileceği ve ücretsiz bir şekilde reklam yapa-

cağı www.focaburada.com web sitesini faali-
yete geçirdik. Burada işletmeler kolayca 

internet üzerinden görünürlüğünü art-
tıracak. Bununla birlikte Foça’daki tüm 
turizm noktalarını tanıtacağız. Web 
sitemizde alternatif bir seçenek de 
var, kent konseyimizle birlikte hazır-
ladığımız program gereği ilçemizde 
yeşil işletme uygulamasını hayata 
geçiriyoruz. Sürdürülebilir bir kent 
olmak adına genele yayıyoruz. 

Kent konseyi, STK’lar ve diğer 
tüm gruplarla her alanda ol-
duğu gibi turizm konusunda 
da sık sık bir araya geliyo-
ruz. Yakın zamanda turizm-
de hedef belirlemek üzere 
üniversitelerle iş birliği ya-
parak turizm sempozyumu 
gerçekleştireceğiz.

Karaburun Belediye Başkanı 
İlkay Girgin ERDOĞAN:
Bayram, sezon başlangıcı, 
aslında bayram öncesi haf-
tadan başlayarak, müthiş bir 
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insan yoğunluğuyla geçti. Aldığı-
mız geri bildirimlere dayanarak, 
misafirlerimiz yaz sezonu ba-
şında çok keyifli vakit geçirdiği-
ni ifade ediyorlardı. Yaşlılarımız 
daha çok temiz hava ve denizin 
tadını çıkarmayı, gençlerimiz 
bölgede bulunan sosyal aktivi-
telerle, çocuklarımızsa beledi-
yemizin sunduğu spordan kültür 
sanata çeşitli branşlarda yaz 
okulu hizmetleriyle bu süreyi de-
ğerlendiriyorlar. 
İnsan yoğunluğu demişken, nor-
malde son resmi nüfus 11 bin-
lerdeydi, ancak yaz-kış burada 
yaşayan nüfus, özellikle pande-
minin ardından 18 binli rakam-
lardan 30 binlere yükseldi.  Tabii 
ki bu sayılar yaz sezonunda 6-7 
katına çıkıyor. Karaburun bölge-
sinde Mayıs, Haziran, Temmuz, 
Ağustos ve Eylül aylarında yo-
ğun bir şekilde yerli ve yabancı 
turist ağırlıyoruz. En son Kurban 
Bayramı’nda Karaburun’a 300 
bin civarında kişi geldi. Bayram 
boyunca ilçe esnafımız, otel ve 
pansiyonlarımız doluluklarıy-
la bereketli bir bayram geçirdi. 
Karaburun’a gelen konuklarımız, 
ilçemizin havasını, denizini ve 
diğer kıyı kesimindeki tatil böl-
gelerine göre hem daha az sa-
yıda insan olması hem de çok 
daha ekonomik olması yönüyle 
burasının daha değerli olduğunu 
söylüyorlar. Pek çok tatil beldesi-
ne göre ilçemizin bir ‘etikete ihti-
yaç duymayan’ samimi sakinliği, 
coğrafi avantajıyla sahillerimizin 

bunaltırcasına, tepeleme dolu 
olmayışı; rahatlığı ve temizliği, 
hizmet üreten işletme ve otelle-
rin ticaret faaliyetlerindeki müş-
teri memnuniyeti yaklaşımıyla 
misafirlerimize değer verişi, va-
tandaşlarımızı bu bölgeye çeken 
etkenlerden birkaçı. 
Sadece Deniz-Kum-Güneş üç-
genine sığmayan, ayrı bir dokusu 
var Karaburun’un. Köylerimizden 
oluşan bir gastro-turizm rotasıy-
la, kahvaltıdan yemeğe damak 
tatlarını bir sezona değil, aylar-
ca sürecek bir canlılığa dönüş-
türecek potansiyele sahibiz. Bu 
noktada köy ve kadın koopera-
tiflerimizin çalışmalarını belediye 
olarak destekliyoruz. 
Ege’nin ve kuvvetle muhtemel 
dünyanın kendine özgü en ara-
nan balıklarının evi niteliğindeki 
Karaburun, aynı zamanda ye-
relliğini yitirmeyen lezzetleriyle 

bir tatlar kalesi. Biz Karaburun 
Belediyesi olarak halkımızın tüm 
kesimleriyle bu ‘kale’yi savunur-
ken, hem yerel kalkınmaya hem 
kadın emeğinin değerlenmesine 
yol açmaya hem de sahillerimi-
zi korumaya kararlıyız. 5’i mavi 
bayrağı tescili olmak üzere, keş-
fedilmeyi bekleyen çok sayıda 
koyuyla Karaburun, kelimenin 
tam anlamıyla keşfedilmemiş 
cennet. Biz, ilçemize gelen va-
tandaşlarımıza daha iyi hizmet 
verebilmek için denizlerimi-
zi mavi bayraklı hale getirme 
hususunda çok özenli çalışıyo-
ruz. Tavizsiziz. Vatandaşlarımızı 
daha temiz, daha güvenilir bir 
doğa ile karşılamak için Yarı-
madamızı korumacı bir tavırla, 
aynı özgünlük ve samimiyetle 
yarınlara bırakmak için var gü-
cümüzle çalışmaya devam ede-
ceğiz. 
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Sabahları yorgun uyanan, yüksek 
sesle horlayan, eşleri tarafından 
kendisine “Uykunda nefesin du-
ruyor, endişeleniyorum,” denilen 
kişilerde uyku apnesi sendromu 
olması muhtemeldir. 
Uyku sırasında solunumun dur-
ması ile karakterize uyku ap-
nesi, hastaların hayat kalitesini 
düşüren ve aynı zamanda has-
talar için hayati risk barındıran 
bir uyku bozukluğudur. Uyku es-
nasında üst hava 
yollarının tıkanma-
sına bağlı olarak 
kişi nefes alamaz 
ve solunum yeniden 
başladığında bir 
anda ortaya çıkan 
gürültülü horlama-
lar oluşur. Gürültülü 
horlamalar kişinin 
nefes almaya baş-
ladığını ancak hava 
yollarının sağlıklı bir 
solunum için yeterli 
genişliğe sahip ol-
madığının gösterge-

sidir. Uyku apnesi sendromu ya-
şayan hastaların gece boyunca 
yüzlerce kez solunumu kesilebilir, 
dolayısıyla kişinin uyku boyunca 
vücudu yeterince oksijen alamaz. 
Kişinin uyku kalitesini ve sağlığı-
nı doğrudan etkileyen bu durum, 
kişide kronik yorgunluk, konsant-
rasyon bozukluğu, baş ağrısı, 
kalp yetmezliği, kalp krizi, felç ve 
diğer sistemik hastalıkların oluş-
masına neden olabilir.

Uyku Apnesi Belirtileri
Yüksek sesli kronik horlama-
lar uyku apnesinin en spesifik 
semptomudur. Gün içi aşırı uy-
kulu olma hali, sabahları ağız 
kuruluğu, halsizlik, uykusuzluk, 
sabahları şiddetlenen baş ağrı-
ları, geceleri sık sık uyanma, kon-
santrasyon bozukluğu, dikkat ek-
sikliği ve tanıklı apne (hastaların 
yanında uyuyan kişilerin hastalar 
uyku halindeyken hastaların so-

lunumlarının durdu-
ğunu söylemesi) en 
önemli belirtilerin-
dendir. 
 Uyku apnesi send-
romu olan hastalar, 
gün içerisinde halsiz 
ve yorgun olurlar. 
Geceleri uykularını 
alamadıkları için bu 
gruptaki hastalarda 
dikkatsizlik görülür. 
Özellikle trafiğe çı-
kan ve uyku apnesi 
sendromu olan has-
taların kazalara ka-

UYKU
APNESİ 
TEDAVİSİ
Dr. Merda Erdemir Işık
Medicana International
İzmir Hastanesi 
Göğüs Hastalıkları Uzmanı

SAĞLIK
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rışma ihtimalleri artar. Elde edilen 
veriler de uyku apnesi hastalığı 
olanların trafik kaza yapma sıklık-
larının arttığını gösterir.

 Uyku Apnesi Neden Olur?
Uyku apnesi sendromu birçok 
faktör neticesinde ortaya çıkabi-
lir. Üst hava yollarında tıkanıklık, 
fazla kilolu olmak, tiroit fonksiyon 
bozuklukları, solunum baskılayan 
ilaçlar, çene yapısındaki anatomik 
bozukluklar, boyun çevresinin ge-
niş olması, alkol ve sigara kullanı-
mı, ilerleyen yaş, genetik yatkınlık 
ve hatta ırksal özellikler uyku ap-
nesi oluşum riskini arttırabilir.

Uyku Apnesi Tedavi Edilmezse Ne 
Olur?
Uyku apnesi ani ölümlerle sonuç-
lanabilen ciddi ve kronik bir uyku 
bozukluğudur. Tedavi edilmediği 
takdirde hastalarda yüksek tan-

siyon, felç, kalp yetmezliği, kalp 
krizi, aritmi, diyabet, depresyon, 
bağ ağrıları, uykusuzluğa bağlı 
konsantrasyon bozukluğu ve cin-
sel isteksizlik gibi sağlık sorunları-
na neden olabilir.

Uyku Testi Tedaviye Yön Veriyor
Muayene sonrası gerekli görüldü-
ğünde hastalara bir ya da iki gece 
boyunca uyku testi yani “polisom-
nografi” yapılması gerekebilir. Te-
davisi uyku apnesine neden olan 
temel faktörler ve hastalığın evre-
si doğrultusunda şekillendirilir. Ki-
şinin uyku esnasında hava yolları-
nın tıkanmasına neden olan temel 
faktör fazla kilo ise kişinin kilo 
vermesi, alkol ve uyku ilaçları ise 
bunlardan kaçınması, sigara kul-
lananların sigarayı bırakması ya 
da burun tıkanıklığına neden olan 
anatomik anomalilerin tedavisi 
gibi seçenekler değerlendirilebilir.

Uyku apnesi tedavisi obstrüktif 
uyku apnesi sendromunun şid-
detine ve hastanın genel sağlık 
durumuna göre planlanır. Yaşam 
tarzı değişiklikleri, ağız içi apa-
ratlar, cerrahi tedaviler ve CPAP 
tedavisi (Devamlı Pozitif Hava 
Yolu Basıncı tedavisi- uyku apne-
si hastalarının uyku sırasında bir 
maske takması) ile hastanın sağ-
lık sorunları iyileştirilmeye çalışılır.
Uyku apnesi hastalığı bütüncül 
bir tedavi anlayışı gerektirir. Bu 
süreçte uyku apnesine neden 
olan temel faktörler belirlen-
diğinde diş hekimlerinin kişiye 
özel tasarladıkları ağız içi apa-
ratlara da KBB uzmanları tara-
fından gerçekleştirilen cerrahi 
tedavilere de göğüs hastalıkları 
uzmanlarına da ihtiyaç duyulur. 
Hastaların da yaşam tarzı deği-
şikliği konusunda kararlı olmaları 
gerekir. 
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Son dönemde vergide önemli 
miktarda artışlar meydana geldi. 
Seçimden dolayı ertelenen vergi 
artışları beklenenden daha fazla 
artırıldı.
Yüzde 20 olan kurumlar vergisi 
yüzde 25’e çıkarıldı. Bu şirketlerin 
bu yıldan itibaren ödeyecekleri 
vergiler yüzde 25 artırılmış oldu. 
Halka açık şirketler, finans ku-
rumları vb gibi bazı şirketlerinin 
vergi oranı ise  yüzde 30 oldu. Bu 
şirketlerin ödeyeceği vergideki 
artış ise yüzde 50 arttı.
Aynı şekilde katma değer vergisi 
oranları da artırıldı. yüzde 18 olan 
KDV oranı yüzde 20’ye,  yüzde 8 
olan KDV oranı yüzde 10’a yüksel-
tildi. 
Bir defaya mahsus olmak üzere 
motorlu taşıt vergilerinde artış 
yüzde 100 olarak gerçekleştirildi.
Asgari ücret ve memur maaşla-
rındaki artışlar, EYT, deprem vb 
gibi düzenleme ve durumlar, do-
ğal olarak ek gelir kaynaklarının 
oluşturulmasına neden oldu. Bu 
gibi durumlarda devletin kullan-
dığı en önemli kaynak vergi ge-
lirleridir. Mevcut vergi gelirleri 
ile bu harcamaları karşılamak 
mümkün değildir.   Bu neden-
le vergilerde artış olacağı zaten 

bekleniyordu.
Ancak vergilendirmede doğru 
olan, vergiyi ileriye yönelik ka-
zanç ve işlemlere uygulamaktır. 
Deprem vergisi olarak bilinen ve 
yaklaşık 17 bin işletmeyi ilgilen-
diren ek vergi olsun, kurumlar 
vergisindeki ve motorlu taşıtlar 
vergisindeki artışlar olsun, bun-
ların tamamı geçmişe yönelik 
işlemlere ilave vergi getiren dü-
zenlemelerdir. Dolayısıyla vergi-
lendirmenin öngörülebilirliğini ve 
kanuniliğini zedelemektedir.
Kurumlar ve katma değer vergisi 
oranlarındaki artışlar, aynı za-
manda vergiye olan direnci de 
artıracaktır. İşletmeler arasındaki 
haksız rekabeti önlemek ve vergi-
lendirmede adaleti sağlamak için 
kayıt dışı ekonomiyle daha etkin 
mücadele edilmesi gerekmekte-
dir. Bu amaçla mali idarenin ken-
di denetim elemanlarından ayrı 
olarak Yeminli Mali Müşavirlerin 
denetim ve tasdik hizmetlerinden 
daha fazla istifade etmesi ge-
rekir. Yeminli Mali Müşavirlerin 
sahip olduğu tam tasdik yetki ve 
hizmetinin kapsamı genişletil-
melidir. Ödenmesi gereken ver-
ginin doğruluğunu kontrol eden, 
işletmelerimize rehberlik eden 

bilgi ve deneyimi oldukça yüksek 
2.776 Yeminli Mali Müşavir, ülke-
miz ekonomisine katkı koymaya, 
iş insanlarımıza hizmet vermeye 
ve Gelir İdaresinin amaçlarını 
gerçekleştirmeye hazırdır. 
Kurumlar vergisi, ihracattan elde 
edilen kazançlara 5 puan in-
dirimli olarak uygulanacak, bu 
indirimin imalattan elde edilen 
kazançlara da uygulanması ge-
rekir. 
Sanayicinin finansmana erişim 
sorununun olduğu bir süreçte 
ilave olarak 5 puanlık vergi in-
diriminden yararlandırılmaması, 
ekonomide beklenen durgunluğu 
daha da körükleyecektir.
Halka açık şirketlerin kurumlar 
vergisi oranının yüzde 30’a çıka-
rılması, bu şirketler için haksızlık 
olacağı gibi, şirketlerdeki halka 
açılma isteğini de köreltecektir.
Ülkemiz zor bir dönemden ge-
çiyor. Devletin gelire ihtiyacı ol-
duğu bir gerçek. Ancak vergi 
gelirlerini artırmanın bir diğer 
yolu, verginin tabana yayılmasını 
sağlamaktır. Vergi oranlarını ar-
tırmak kayıt altındaki işletmelere, 
vergi bilinci yüksek mükelleflere 
gereğinden fazla yük getirecek-
tir.

Sanayicilere de 
5 puanlık vergi 
indirimi 
sağlanmalı 
Yaşar Zengin 
İzmir Yeminli Mali Müşavirler Odası Başkanı 

GÖRÜŞ
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TÜRKİYE EKONOMİSİ
Yakup Kepenek
Remzi Kitabevi
Prof. Dr. Yakup Kepenek bu 
kitabında ekonominin üretim 
yapısını sayısal ve niteliksel 
yönleriyle ele alıyor. Tarihsel 
gelişme süreçleri: Cumhuriyet 
dönemi boyunca sermaye bi-
rikimi politikaları ve bunların iç 
ve dış nedenlerle değişimi…
Politika ve sektörlere göre du-
rum: Para ve banka; kamu 
maliyesi; dış ekonomik ilişkiler; 
sermaye kaynaklarının kullanı-
mı; tarım, sanayi ve hizmetler…
Ekonominin toplumsal boyutla-
rı: Nüfus ve işgücü; çalışma ya-
şamı; ulusal üretim; gelir bölü-
şümü; genel denge ve fiyatlar…
Üniversitelerin ve konuyla ilgi-
li tüm kesimlerin yararlanması 
amacıyla hazırlanan bu çalış-
mada ayrıca, ekonominin kü-
resel denizlerde yarışma ola-
nakları uzun dönemli gelişme 
düzleminde irdeleniyor.

EKONOMİNİN TEMELLERİ
Mahfi Eğilmez
Remzi Kitabevi
Ekonominin temellerini öğ-

renmek istiyor fakat nereden 
başlayacağınızı bilemiyor mu-
sunuz? Öyleyse Ekonominin 
Temelleri kitabı tam size göre! 
Ekonomist Dr. Mahfi Eğilmez'in 
temel kavram ve kurumları an-
lattığı kitabı ekonomiye me-
raklı okuyucular ile buluşuyor. 
Ekonominin bilinmeyenlerine 
doğru öğretici bir yolculuğa 
hazır olun... 

PARANIN PSİKOLOJİSİ
Morgan Housel
Scala Yayıncılık
Varlığıyla da yokluğuyla da çe-
şitli sıkıntılar getiren paranın 
insanların hayatındaki etkisini 
merak ediyor musunuz? Mor-
gan Housel'ın kaleme aldığı 
Paranın Psikolojisi; sadece fi-
nansla ve yatırımla uğraşan 
yönetici kitleye değil her kesim-
den yetişkin bireye hitap eden, 
akıcı dili ve günlük hayattan 
gerçekçi örnekleriyle kolayca 
okunabilen bir eser. Dünyanın 
en zengin insanlarından biri 
olmak için çevrenizdeki en zeki 
insan olmak ya da en iyi eği-
timleri almış olmak gerektiğini 
düşünüyor olabilirsiniz ancak 

bu fikrinizin değişmesine hazır 
olun! Finansal kararlar alırken 
en önemli faktörlerden olan 
risk ve şans kavramlarını es 
geçmemelisiniz.

OSMANLI ANONİM 
ŞİRKETLERİ
Celali Yılmaz
Scala Yayıncılık
Osmanlı İmparatorluğu yok 
olana kadar toplam kaç adet 
anonim şirket faaliyet göster-
miştir?

KİTAP
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Bu şirketler daha çok Osmanlı 
topraklarının hangi bölgelerin-
de kurulmuştur?
"Osmanlı Anonim şirketi" (OAŞ) 
ne demektir?
Bu şirketler hangi sektörler-
de faaliyet göstermek üzere, 
hangi tarihlerde, kimler tara-
fından, ne kadar sermaye ile 
kurmuşlardır? Kaç tanesi, gü-
nümüze ne şekilde ulaşabilmiş, 
ulaşamayanlar faaliyetlerine 
neden son vermiştir? O dö-
nemde kurulan şirketler hangi 
düzenlemelere tâbidir?
Bütün bu temel sorular, günü-
müzde henüz cevapsızdır. Bu 
çalışmanın kapsamı, Osmanlı 
anonim şirketleri tarihi konu-
sundaki bilinmezlerin sayısının 
azaltılmasını sağlayacak Os-
manlıca Katalog'un günümüz 
Türkçesine kazandırılmasıdır.
Bu kitap, Osmanlı Anonim Şir-
ketleri'ni gün ışığına çıkarmaya 
yönelik üç kitaplık bir serinin ilk 
cildi olarak planlanmıştır. Diğer 
ciltlerde; 1918 şubat ayı sonra-
sında kurulan veya daha önce 
kurulduğu halde Osmanlıca 
Katalog'da yer verilmemiş olan 
OAŞ'ler ile Osmanlı toprakla-

rında faaliyet gösteren, ancak 
OAŞ niteliğinde olmayan şir-
ketlerin kapsanması hedeflen-
mektedir.

SERMAYE PİYASASI SÖZLÜĞÜ
Dr. Ethem Sancak
Scala Yayıncılık
Bu sözlük sermaye piyasası 
ile ilgili yüz dolayında kavram 
içermektedir. Sermaye piyasa-
sında çalışmak isteyen ve ça-
lışmakta olan herkesin bilmesi 
beklenen bu kavramlar, kilit 
mahiyetindedir.

Bu sözlük;
Bir banka, aracı kurum ya da 
başka bir finansal kuruluşta 
çalışan herkes için,
Avukatlar ya da hukuk işleri ile 
uğraşanlar için,
İktisadi ve idari bilimlerde oku-
yan her öğrenci için,
Lisanslama sınavlarına çalı-
şanlar için,
Finansal okuryazarlığını geliş-
tirmek isteyenler için,
Finansal yatırım dünyası ile il-
gili olan herkes için yararlı ola-

bilecek bir eserdir.
Bu kısa ve sade sözlük, en gün-
cel bilgiler ile Yeni Sermaye Pi-
yasası Kanunu'nun sistematiği 
dikkate alınarak hazırlanmış-
tır. Mesleği doğrudan sermaye 
piyasasında olanların, bu söz-
lükteki kavramların tamamı-
nı bilmesi beklenir. Bu sözlük 
ile yetinmeyenlerin dokuz yüz 
kadar sermaye piyasası kav-
ramı içeren Sermaye Piyasası 
Sözlüğü/Temel Düzey kitabı 
üzerinden çalışmalarını devam 
ettirmesi mümkündür.

PARANIN KRALI
David Carey ve John E. Morris
Scala Yayıncılık
Steve Schwarzman ve Blacks-
tone İmparatorluğu’nun Yük-
selişi, Çöküşü ve Tekrar Zirveye 
Yerleşmesi Wall Street’in Henüz 
Anlatılmamış En Büyük Başarı 
Hikâyesi Paranın Kralı, finansçı 
Steve Schwarzman ve 2008’de 
Wall Street’te yaşanan büyük 
krizde ayakta kalmayı başar-
mış güçlü şirketi Blackstone’un 
başarı hikâyesi. Citigroup, Bear 

Stearns, Lehman Brothers, 
UBS, Goldman Sachs, Merrill 
Lynch ve Morgan Stanley gibi 
bankalar ekonomi için va-
him sonuçlara gebe devasa 
riskler alırken, Blackstone ilk 
günden itibaren risk algısını 
ve iş disiplinini artıran bir şir-
ket olarak karşımıza çıkıyor. 
Carey ve Morris kapalı ka-
pılar ardında çalışan bu özel 
sermaye şirketinin büyük ba-
şarısının perde arkasını an-
latırken, bir yandan da hem 
Blackstone’un, hem de özel 
sermaye sektörünün finans 
dünyasında oynanan oyunun 
kurallarını nasıl değiştirdiğini 
başarıyla gözler önüne seri-
yor.

KİTAP
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Yenilmez Üçler
Orijinal İsmi: Once Upon a Time in Ukraine
Vizyon Tarihi: 7 Temmuz 2023
Süre: 90dk
Tür: Aksiyon, Komedi, Macera
Yönetmen: Roman Perfilyev
Senarist: Roman Perfilyev
Yapımı: 2020 - Ukrayna
Bir samuray, Japon İmparatoru'nun zulmün-
den kaçarken Ukrayna topraklarına girer. 
Orada şans eseri olarak kendisine geleneksel 
Japon dövüş sanatları tekniklerini öğretecek 

genç Taras Shevchenko 
ile tanışacaktır. Taras 
Shevchenko ile tanış-
masından sonra başına 
pek çok olay gelir. Bu 
olayların üzerine, bir 
şekilde yolları kesişen 
kahramanlar birlik ol-
mayave canla başla 
Ukrayna halkının özgür-
lüğü için savaşmaya ka-
rar verirler.

Openheimer
Vizyon Tarihi: 21 Temmuz 2023
Süre: 180dk
Tür: Dram, Tarih
Yönetmen: Christopher Nolan
Senarist: Christopher Nolan

Yapımı: Yapım 
Aşamasında - 
2023 - İngilte-
re,  ABD
Christop-
her Nolan’ın 
yönettiği film, 
Amerikalı bilim 
adamı J. Ro-
bert Oppenhe-
imer’ın (Cillian 
Murphy) hika-
yesi ve atom 
bombasının 
geliştirilme-
sindeki rolünü 
anlatıyor.

Görevimiz Tehlike - Ölümcül Hesaplaşma 
Birinci Bölüm
Orijinal İsmi: Mission Impossible - Dead Rec-
koning Part One
Vizyon Tarihi: 14 Temmuz 2023
Süre: 163dk
Tür: Aksiyon, Gerilim, Macera
Yönetmen: Christopher McQuarrie
Senarist: Christopher McQuarrie
Yapımı: 2023 – ABD

Görevimiz Tehlike 
serisinin devam 
filmi. Filmde Tom 
Cruise’un yanı sıra 
Rebecca Fergu-
son, Vanessa Kirby, 
Simon Pegg gibi 
ünlü isimler de 
bulunuyor. Yönet-
men koltuğunda ise 
önceki filmlerden 
tanıdığımız Chris-
topher McQuarrie 
oturuyor.

Haunted Mansion
Vizyon Tarihi: 11 Ağustos 2023
Tür: Aile, Komedi, Korku
Yönetmen: Justin Simien
Senarist: Katie Dippold
Yapımı: 2023 – ABD
Gabbie adında bekar bir anne, yeni satın 

aldıkları 
malika-
nede ha-
yaletlerin 
olduğunu 
keşfeder. 
Gabbie, 
haya-
letleri 
kovmak 
için bir tur 
rehberi, 
bir med-
yum, bir 
rahip ve 
bir tarihçi 
tutar.

SİNEMA
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Bilinmeyenler Kayıp Piramit
Bu belgeselde tarihi kazılan yapan Mısırlı ar-
keologlar toprak altındaki bir piramidi ararken 
4 bin yılı aşkın bir geçmişe sahip mezarlar ve 
eserler bulur.
Tür: Kültürel belgesel
Yapım yılı: 2023
Süre: 1 saat 24 dakika

Peaky Blinders
1919 İngiltere Birmingham’daki bir suç çetesi-
nin başında ne pahasına olursa olsun yüksel-
meyi kafasına koymuş, acımasız mafya babası 
Tommy Shelby vardır. 
Tür: Drama-Britanya Yapımı Dönem Dizisi
Yapım Yılı: 2020
Oyuncular: Cillian Murphy, Sam Neil
Sezon: 6

Formula 1: Drive to Survive
Formula 1: Drive to Survive, Formula 1 Dün-
ya Şampiyonası’nın pilotlarına ve yarışlarına 
perde arkası bir bakış sunmak için Netflix ve 
Formula 1 iş birliğiyle hazırlanan bir belgesel 
dizisi. Formula 1’in perde arkasında yaşanan-

ların izini sü-
ren belgesel 
dizi, seyirciyi 
sürücülerin 
gündelik 
hayatta 
karşılaştık-
ları durum-
larla ve yarış 
pistlerinde 
yaşadıkları 
olaylarla 
buluşturuyor.
Tür: Spor 
belgeseli
Yapım yılı: 
2019
Sezon: 5

Solgun Mavi Gözler
Emekli bir dedektif, Harp Dokulundaki korkunç 
cinayeti çözmesine yardımcı olması için Edgar 
Allan Poe adlı akıllı bir West Point öğrencisini 
yanına alır. 
Tür: Drama-Gerilim Filmleri
Yapım Yılı: 2022
Oyuncular: Christian Bale, Harry Melling
Süre: 2 saat 10 dakika

SİNEMANETFLİX YAPIMLARI
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Güneş’in Isısını Değil, Işığını Geçiren Cam
Notre Dame Üniversitesinde çalışan iki bilim insanı, Gü-
ney Kore’deki Kyung Hee Üniversitesiyle beraber kuan-
tum bilişimden yardım alarak Güneş’ten gelen ısıyı ön-
leyebilen şeffaf bir pencere kaplaması geliştirmiş. ACS 
Energy Levels bülteninde yayımlanan bulgularda araş-
tırmacılar, saydam ışınır soğutucu (TRC) adını verdikleri 
bu katmanın yalnızca dışarıdan gelen ve iç mekandaki 
sıcaklığı yükseltmeyen görünür ışığa izin verdiğini akta-
rıyor. Kaplama böylelikle binaların soğutma giderlerini 
üçte bir oranında azaltabiliyor. Uluslararası Enerji Ajan-
sına göre klima ve vantilatörler, dünya genelinde bina-
ların enerji masrafının yüzde 20’sini meydana getirirken 
insanların elektrik tüketiminin ise yaklaşık yüzde 10’unu 
oluşturuyor.

Üniversite Öğrencileri Kalem Pil ve 20 Dolarlık İşlemciyle Uydu Yaptı
Bir uyduyu roket ile yörüngeye yerleştirmek için çok 
büyük paralar gerekiyor. Söz konusu miktar ise yak-
laşık 50 milyon dolar. Bu masraflar uzay endüstri-
sine erişimi fazlasıyla kısıtlarken, aslında durum o 
kadar da kötü değil. NASA’ya göre şu an kafamızın 
üstünde, yörüngede dolaşan 27.000 kadar iri uzay 
çöpü bulunuyor. Bu çöpler ortalama 25 yıl sonra yö-
rüngeden çıkıp yeniden atmosfere girdikleri sırada 
yanarak yok oluyorlar.
Yine de uzayı keşfetmeyi ve uzaydan faydalanma-
yı güvenli ve uygulanabilir halde tutmak istiyorsak, 
masraflar düşerken uyduların kullanım ömürlerinin 
de kısalması önem taşıyor. Şimdiyse Brown Üniver-
sitesinde çalışan bir grup öğrenci ve araştırmacı, 
her iki konuda da umut veren bir ilerleme kaydetmiş.
Araştırma takımı, geçen yıl bir somun ekmek bo-
yutundaki küp uydusunu SpaceX Falcon 9 roketiy-
le birlikte başarıyla uzaya fırlatmış. Üretim maliyeti nispeten düşük olan (10.000 dolar) uydunun önemli 
derecede kısaltılan çalışma ömrünün ise sadece beş yıl olduğu tahmin ediliyor. Dahası bu mikro uydunun 
büyük bir bölümü, 48 tane AA pille çalışan 20 dolarlık Arduino Nano mikroişlemcisi gibi erişilebilir ve satışa 
hazır bileşenlerden imal edilmiş. Öğrencilerin isimlerinin baş harflerinden oluşmasının yanısıra Sputnik’e de 
kelime oyunu yapılan SBUDNIC, neredeyse hiçbiri özel olarak uzay yolculuğu için tasarlanmamış malzeme-
lerden yapılan ilk uydu türü olabilir.

ChatGPT Devrim mi Yaratıyor? Bazı Uzmanlara Göre Hayır.
OpenAI’nin yapay zeka (YZ) destekli sohbet yazılımı 
ChatGPT birçok insanı hayrete düşürüyor. Fakat ya-
pay zeka araştırmacıları yazılımın çığır açtığına ikna 
olmamış görünüyor. Meta şirketinin baş YZ araştır-
macısı ve Turing Ödülü sahibi Yann LeCun, Collec-
tive[i] Forecast platformunda katıldığı çevrimiçi bir 
derste “ChatGPT’nin temel teknikler bakımından özel 
bir yenilik getirmediğini” söylüyor. Google, Meta ve 
henüz başlangıç aşamasındaki yarım düzine şirke-
tin de çok benzer geniş dil modelleri barındırdığını 
belirtiyor.

Hazırlayan: Alpay Sönmez
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Durum her ne kadar Meta’da araştırmacı olarak çalışan birinin şirketi odak noktasında olmadığı için bo-
zulması gibi görünse de, LeCun aslında oldukça iyi bir noktaya parmak basıyor. Peki Google, Meta ve diğer 
büyük teknoloji şirketlerinin geliştirdiği bu YZ araçları nerede? LeCun’a göre bu şirketler söz konusu araçları 
yayınlayamıyor değil, yayınlamıyorlar.
LeCun’un kastettiği şeyin özüne inmeden önce, geçtiğimiz yılın sonlarında yayınlanan ChatGPT ile ilgili tar-
tışmalara hızlı bir bakış atalım. ChatGPT, OpenAI’nin 2020 yılında piyasaya sunduğu Önceden Eğitilmiş 
Üretici Dönüştürücü 3 (GPT-3) adlı geniş dil modelinin arayüzü. 410 milyar “örnekçeyle” (basit, anlamsal 
parçayla) eğitilen bu yazılım, espri ve bilgisayar kodları da dahil insan elinden çıkmış gibi görünen metinler 
yazabiliyor. ChatGPT çoğu kişi için GPT ile etkileşim kurmanın en kolay yolu olsa da, bu modele dayanan 
300’ü aşkın farklı araç bulunuyor ve bunların çoğu ticari faaliyetlere odaklı.

Araç Şarj Eden Yol ile Elektrikli Araçların Pili %70 Küçültülebilir
İsveç’te yaklaşık 20 km’lik bir yol, üzerinden 
geçen toplu taşıma sistemlerini ve hatta sü-
rücülerin elektrikli araçlarını 2025 yılı kadar 
yakın bir zamanda şarj edebilir.
Seyir halindeki elektrikli araçları şarj edebi-
len bir otoyol, dünyanın en çevre dostu ülke-
lerinden birinde 2 yıl içerisinde hayata geçi-
rilebilir. Amsterdam merkezli teknoloji sitesi 
The Next Web, İsveç’in en büyük iki şehri Sto-
ckholm ve Göteborg arasındaki Hallsberg 
ve Örebro ilçelerini birbirine bağlayan E20 
otoyolunun yaklaşık 20 kilometrelik bir bölü-
münün elektrikli hale getirileceğini aktarıyor.
Ülkenin ulaşımdan sorumlu idaresi Trafikver-
ket, elektrikli yol sistemi projesi için üç teknolojiden hangisinin uygun olacağına karar vermeye çalışıyor. 
Seçenekler arasında tepeden elektriksel alan, yerden elektriksel alan ve yerden manyetik alan ile akım ilet-
me yöntemleri bulunuyor. Birinci formatta, tramvayların tepesinde bulunan geleneksel pantograf tasarımı 
kullanılıyor fakat bu yöntemden yüksek enerji hatlarına ulaşabilen büyük taşıtlar (toplu taşıma araçları gibi) 
yararlanabiliyor.

Sadece Gözünüzdeki Yansımadan Bak-
tığınız Yeri 3D Olarak Modelleyen Yapay 
Zeka Geliştirildi
Bilim insanları, NVIDIA'nın 2D'den 3D'ye 
teknolojisini temel alarak gözdeki yansı-
mayı 3D olarak sanal dünyaya aktaran 
bir yapay zekâ geliştirdi.
“Gözler ruhun aynasıdır” sözündeki 
“ayna” işlevi, en azından gerçek dünya-
da değişmez bir şekilde karşılık buluyor. 
Göz bebeklerimiz, üzerine yansıyan ışığı 
ve dolayısıyla kişinin karşısındaki objeleri 
yansıtabiliyor.
Maryland Üniversitesi’ndeki bilim insan-
ları da “bu yansımayı nasıl kullansak” 
diye düşünürken yapay zekâ trendine 

uygun bir araç geliştirdi. Gözdeki yansımalarda gözüken nesneler, bilgisayar yardımıyla üç boyutlu ortama 
aktarılabilir oldu.
Bilim insanları, gözdeki yansımaları üç boyutlu objelere dönüştürmek için daha önce NVIDIA’nın geliştirdiği 
NeRF teknolojisinden faydalandı. Bu teknoloji, sadece birkaç fotoğraf ile bir ortamı üç boyutlu olarak oluş-
turabiliyordu.
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